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Milí sousedé, 
vítám vás všech-
ny v  novém ro- 
ce, lépe řečeno 
v  nových časech. 
I  když jsme si 
takové dny asi 
nepředstavovali, 
věřím, že „kaž-
dá trampota má 
svou mez“ a že je 

vždy důvod žít dál. A možná právě v těch-
to dobách člověk začne víc přemýšlet, 
pro co nebo pro koho vlastně žil a  žije. 
A toto zamyšlení není vůbec na škodu.

Chtěl bych vás ze své pozice (mohu-li 
si to dovolit) pochválit za to, s jakou tvá-
ří tu v  Telnici procházíme tímto nároč-
ným obdobím. Mám radost z  toho, jak 
se spousta dobrovolníků po celý minulý 
rok zapojovala do aktivit pro druhé. Jak 
se mnozí snažili udělat radost druhým 
v rámci akce Telnické vánoční srdce, jak 
si dopisovaly děti s babičkami a dědeč-

Rok 2020 lze rozhodně považovat za 
poměrně nestandardní. V  jistém smy-
slu můžeme totéž říci i  o hospodaření 
s  obecním rozpočtem. Prvním netradič-
ním vlivem bylo rozhodně pořizování hy-
gienických pomůcek – jak pro obyvatele 
naší obce, tak pro pracovníky úřadu, poš-
ty, školy a školky – a podpora základních 
služeb v naší obci. Dalším neočekávaným 
faktorem bylo krácení příjmů z daní, kte-
rého se stát dopustil v  jarních měsících 
na obecních rozpočtech prakticky bez 
varování. O  pár měsíců později se nám 
větší část předpokládaných příjmů nako-
nec do rozpočtu vrátila. Přesto může být 
tento přístup státu jistým varováním do 
budoucna: složitě se nám předvídá, jak 
se státní instituce budou k obcím chovat 
v příštích obdobích. Proto lze obecně říci, 
že se plánování i plnění rozpočtu i v příš-
tích letech bude odehrávat na základně 
vlastních odhadů a  citlivého reagování 
na aktuální situaci ve společnosti. 

ky, kreslily jim obrázky pro potěchu duše. 
Když jsme naše starší občany obvolávali, 
zjistili jsme, jak se tu rodiny hezky starají 
o  své členy. Většině lidem v  Telnici ne-
jsou ti ostatní lhostejní. Taková je a byla 
vždycky vesnice, taková je a byla Telnice. 
A s takovou výbavou se jistě dobře vypo-
řádáme s tím, co teď prožíváme. 

Jak se říká, všechno zlé je k  něčemu 
dobré. Když naše mladší generace uvidí, 
jak se ti starší zapojují, pomáhají a myslí 
na druhé, nelze jí dát do života lepšího 
příkladu. Pak je důvod se radovat, že 
Telnice může žít i nadále svým životem. 
Ať je u  vlády ten či onen, řádí tu malý 
nebo ještě menší virus, zůstáváme dál 
lidmi. Byť by to tak mnozí neřekli, já se 
těším na letošní rok. Těším se na to, že 
ho budu moci prožít právě zde a s vámi. 
Přeji vám klidné a zdravé příští dny.
P. S. Připravili jsme pro vás tentokrát sku-
tečně „vybarvený“ zpravodaj se spous-
tou fotografií. Věřím, že vás řada z  nich 
potěší.  František Kroutil, váš starosta
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  VÝSLEDKY HOSPODAŘENÍ  
OBCE TELNICE ZA ROK 2020

Z  tohoto pohledu lze pojmenovat 
výsledek hospodaření v  roce 2020 za 
velmi úspěšný. Skončil totiž kladným 
přebytkem ve výši 1 919 293,11 Kč, a to 
i přesto, že v závěru roku obec finančně 
podpořila místní velké organizace a  tři 
restaurace. Do výpočtu byla započítána 
splátka bankovního úvěru (předposled-
ní platba 1 mil. korun za novou budovu 
školky) i příspěvek do vlastního rezerv-
ního fondu na opravu vodovodu a  ka-
nalizace ve výši 910 tis. korun. Celkové 
příjmy činily 30 742 089,27 Kč, výdaje 
(po započtení výše uvedených úhrad) 
28  822  796,16 Kč. Za tento skutečně 
skvělý výsledek děkuji všem, kteří se 
o něj v průběhu celého minulého roku 
zasloužili, zvláště pak obecním zastu-
pitelům, zaměstnancům, všem spolu-
pracovníkům, ale také těm, kteří nám 
jakkoliv pomohli, anebo i těm, kteří ale-
spoň nijak neškodili a  neházeli klacky 
pod nohy. Díky!

Konečné stavy obecních bankovních účtů k 31. prosinci 2020:
KB  11.391.853,65 Kč  (hlavní bankovní účet)
ČNB   4.805.015,00 Kč  (povinný bankovní účet)
Equa bank   4.603.243,45 Kč  (fond na obnovu vodovodu a kanalizace)
J&T   2.500.000,00 Kč  (spořicí účet)
UniCredit Bank  10.217.075,51 Kč  (spořicí účet)
CELKEM:  33 517 187,61 Kč

Zůstatek úvěru (nová budova MŠ Telnice) pro poslední úhradu v roce 2021:
KB     982.395,55 Kč  František Kroutil, starosta obce
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 Rok 2020 začal celkem běžným způ-
sobem, avšak již konec zimy ukázal, že 
zažijeme věci nevídané. Vzhledem k si-
tuaci i obavám o reálný daňový příjem 
(stát nám začal bez varování odebírat 
po několik měsíců podíl z  našich da-
ňových příjmů) bylo nutné přistupovat 
k hospodaření opatrně. 

Prvním „koronavirovým“ rozpoč-
tovým opatřením bylo odložení ve-
řejné zakázky na realizaci parkoviště 
v  Nádražní čtvrti o  rok dál, tzn. až na 
rok 2021. To bylo klíčové rozhodnu-
tí, které částečně pomohlo našemu 
rozpočtu. Jinak jsme se snažili v  opa-
trnosti realizovat naše původní plány. 
Doplatili jsme nově pořízenou hasič-
ku i  hasičskou cisternu, provedli re-
konstrukci uličky na Masarykově ná-
městí s  novým asfaltovým povrchem 
a  odvodem dešťových vod, pořídili 
a  postavili další rychlostní úsekový 
radar (ul. Palackého), dokončili jsme 

projekt sportovní haly a  získali na něj 
stavební povolení, prováděli běžnou 
údržbu a  rekonstrukční práce v  obec-
ních, školních budovách a  areálech, 
dosadili jsme finálně stromy v  parku 
v Nádražní čtvrti, instalovali jsme nové 
veřejné osvětlení v  nové části ulice  
U  rybníka (konečně) a  zajistili opravu 

havarijního stavu mostních lávek na 
ulici Brněnská. 

Nad rámec hlavních plánů jsme po-
řídili aktualizaci pasportu dopravního 
značení, který začne platit v roce 2021, 
dále pak novou sekačku s  kabinou  
Stiga Park (žlutá) vč. příslušenství, nový 
počítačový server pro školu, podpořili 
jsme mimořádnou rekonstrukci orelské 
kotelny, provedli jsme zpevnění plochy 
pod kontejnery na sběrném místě v Ná-
dražní čtvrti (ul. Hliníky). 

Z neinvestičních projektů jsme hrdí na 
to, že k  nám přijel (doslova na posled-
ních chvíli) Legiovlak a potěšil více než 

1,5 tisíce návštěvníků, a  také jsme rádi, 
že se v letních měsících stihlo zorganizo-
vat několik skvělých zájezdů. Velkou ra-
dost máme také z uspořádání prorodin-
né akce „Telnické rodiny hledají telnické 
kešky“ a ještě větší z Telnického vánoční-
ho srdce v závěru roku. Díky také všem, 
kteří v  minulém roce cokoliv kulturní-
ho či sportovního pořádali: mnohdy to 
chtělo odvahu a velké odhodlání, i díky 
tomu život v naší obci neustal.

Oproti původním plánům se nepoda-
řilo dojednat dohodu s  místní farností 
ohledně směny pozemků, důvodem 
byla především finanční nejistota (pů-
jde pravděpodobně o směnu s doplat-
kem ze strany obce), proto ani nebyly 
pořízeny žádné zemědělské pozemky 
určené k  této směně. Očekávali jsme 
také, že se Správa železnic (dříve SŽDC) 
rozhodne rekonstruovat nádražní bu-
dovu (toto rozhodnutí očekáváme už 
několik let), ale zřejmě to bude až v le-
tošním roce; stále jsme připraveni po-
skytnout tomuto záměru maximální 
součinnost. Vzhledem k  připravované-
mu novému parkovišti by rekonstrukce 
nádražní budovy byla velmi vhodná. 
Centrum Nádražní čtvrti by si tuto změ-
nu už opravu zasloužilo. 

Realizaci „měkkých“ projektů a vůbec 
společenských, kulturních a  sportov-
ních akcí loni zásadně ovlivnila probíha-
jící pandemie, takže kromě hodů, Dne 
pro celou rodinu, Malé napoleonské 
bitvy, Čaje o  páté apod. jsme museli 
oželet také např. počítačový kurz pro 
seniory, na který se mnozí těšili (snad se 
ho podaří zrealizovat letos). 

Tak uvidíme, jak se bude nám všem 
dařit v  letošním roce. Díky všem za ja-
koukoliv podporu a  pomoc! Čím dál 
více si člověk v  této zvláštně rozvířené 
době uvědomuje, že jsme všichni na 
jedné lodi.

František Kroutil, starosta obce

CO SE V ROCE 2020 (NE)POVEDLO

Návštěva legiovlaku objektivem Jiřího Roznose

STATISTIKY ZASTUPITELSTVA OBCE 
Po roce opět zveřejňujeme statistiky 

ze zasedání zastupitelstva obce Telni-
ce. Uvedená čísla jsou zpracována za 
celé období roku 2020, kdy se zasedá-
ní uskutečnila celkem 9x. S  ohledem 
na aktuální hygienická opatření se 26. 
listopadu 2020 na návrh Jana Vybírala 
uskutečnilo první zasedání s  možností 
aktivní online účasti pro fyzicky nepří-

tomné zastupitele. Od té chvíle tuto 
možnost obvykle využívají 2–3 členové 
zastupitelstva. V roce 2020 se zasedání 
s online zúčastněnými zastupiteli usku-
tečnilo dvakrát. Distančně připojení 
členové zastupitelstva jsou vždy řádně 
zapsáni do prezenční listiny mezi účast-
níky zasedání a  hlasují. Zastupitelé se 
spolu dohodli na tom, že tito „distanční 

účastníci“ nebudou pro dané jednání 
ověřovateli zápisů ze zasedání zastupi-
telstva, jelikož nejsou fyzicky přítomni 
v  zasedací místnosti. Děkuji všem čle-
nům zastupitelstva obce za dosavadní 
spolupráci a také za poměrně vysokou 
účast na našich zasedáních, přes všech-
na omezení, která v průběhu roku 2020 
v naší zemi panovala.  FK
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Přinášíme vám přehled vyúčtování po-
skytnutých obecních dotací a finančních 
darů za rok 2020 s  tím, že jména fyzic-
kých osob z důvodu pravidel GDPR ne-
zveřejňujeme. Rok 2020 byl v této oblas-
ti poněkud netradiční: významně ubylo 
poskytnutých dotací typu B (vzhledem 
k  probíhající pandemii se mnoho tra-
dičních kulturních a  sportovních aktivit 
zrušilo), naopak se zvedl počet mimo-

řádných finančních darů (v souvislosti se 
sociálními službami a  finanční pomocí 
místním subjektům zasaženým dopady 
mimořádných protiepidemických opat-
ření). V  roce 2020 tedy obec Telnice na 
dotacích a  finančních darech poskytla 
celkem 930 388,14 Kč. Za přijatý dar od 
společnosti TBS – Truck Bus Servis, a. s., 
v  závěru roku 2020 věnovaný na úhra-
du nákladů spojených se sociálními ak-

tivitami a  péčí o  telnické seniory velice 
děkujeme. V  jednom případě nám fy-
zická osoba, které nemá v Telnici trvalé 
bydliště, ale žije tu, dobrovolně uhradila 
formou finančního daru výši místního 
poplatku za domovní odpad. V  těchto 
případech totiž neexistuje způsob, jak 
takové osoby zařadit mezi plátce poplat-
ku, proto byl zvolen tento způsob úhra-
dy – také děkujeme.   FK

Jméno

Účast na 
zasedáních 

zastupitelstva  
obce Telnice

Počet hlasování Způsob hlasování

účast neúčast celkem v procentech pro 
návrh

zdržel 
se

proti 
návrhu

Mgr. Leona Bímová (Sportovci obce Telnice - Sokol Telnice)  78 % 22 % 187  82.38 %  81.94 % – 0.44 %
Vladimír Blaženka (Sportovci obce Telnice - Sokol Telnice) 100 % – 225  99.12 %  98.24 % 0.88 % –
Jan Dudák, BBA (KDU-ČSL) 100 % – 227 100.00 % 100.00 % – –
Mgr. Petr Gabrhel (KDU-ČSL)  89 % 11 % 200  88.11 %  87.67 % 0.44 % –
Mgr. Bohumila Hrazdírová (TOP09 s podporou Orla Telnice)  78 % 22 % 155  68.28 %  67.40 % 0.88 % –
Pavla Chovancová (KDU-ČSL) 100 % – 225  99.12 %  96.48 % 2.20 % 0.44 %
František Kroutil (KDU-ČSL) 100 % – 227 100.00 %  96.48 % 3.08 % 0.44 %
Adam Langer (Sportovci obce Telnice - Sokol Telnice)  89 % 11 % 198  87.22 %  87.22 % – –
Bc. Lenka Sobotková (ČSSD) 100 % – 227 100.00 %  99.12 % 0.44 % 0.44 %
Mgr. Jan Vybíral (ODS)  89 % 11 % 201  88.55 %  86.78 % 1.76 % –
Mgr. Pavel Zapletal (KDU-ČSL) 100 % – 200  88.11 %  88.11 % – –

  VYÚČTOVÁNÍ POSKYTNUTÝCH DOTACÍ  
A FINANČNÍCH DARŮ ZA ROK 2020

Vyúčtování dotací a finančních darů za rok 2020

Ty
p 

do
ta

ce Žadatel
Celkový počet 

členů  
k 31.12.2019

Počet  
telnických  

členů  
do 18 let

Počet 
telnických 

členů          
nad 18 let

Požadovaná 
dotace

Přidělená  
částka

Vyúčtovaná 
dotace 

uznatelné 
výdaje/Kč

Poznámka 

A TJ Sokol Telnice 289 86 135 200 000 Kč 200 000 Kč 200 000 Kč provozní činnost

A Myslivecký 
spolek Telnice 21 x 18 20 000 Kč 20 000 Kč 20 000 Kč provozní činnost

A Orel jednota  
Telnice 295 30 81 150 000 Kč 105 000 Kč 105 000 Kč provozní činnost

A Římskokatolická  
farnost Telnice neeviduje neeviduje neeviduje 130 000 Kč 130 000 Kč 130 000 Kč opravy kostela  

a fary

A Telnické sluníčko 3 x 3 10 000 Kč 10 000 Kč 5 022 Kč provozní činnost

B Fyzická osoba x x x 6 000 Kč 6 000 Kč 6 000 Kč Tennesse Cup XI -  
nohejbalový turnaj

 CELKEM 471 000,00 Kč 466 022,00 Kč

Přijaté finanční dary

Právní subjektivita Dárce Darovaná částka Poznámka

právnická osoba TBS - Truck Bus Servis, a.s. 10 000 Kč na náklady spojené se sociálními aktivitami  
a péčí o telnické seniory

fyzická osoba    400 Kč na náklady spojené s provozem systému třídění 
komunálního odpadu

CELKEM 10 400 Kč
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Na základě zastupitelstvem obce Tel-
nice schválených Pravidel pro poskyt-
nutí dotací z rozpočtu obce Telnice vy-
zýváme fyzické a právnické osoby k po-
dání žádostí o  dotaci z  rozpočtu obce 
Telnice v roce 2021.

Dotace typu A – Může být poskytnuta 
na krytí investičních nebo provozních 
(neinvestičních) nákladů příjemce. Vý-
zva k předkládání žádostí byla uveřejně-
na na webových stránkách obce Telnice 
a úřední desce obecního úřadu Telnice. 

Žádost o  dotaci předkládá žadatel do 
31. března 2021. Žadatelem/příjemcem 
dotace smí být pouze právnická osoba 
se sídlem v Telnici.

Dotace typu B – Může být poskytnuta 
na krytí neinvestičních (provozních) ná-
kladů příjemce. Částka pro poskytování 
dotací je součástí schváleného rozpoč-
tu obce Telnice a  její použití na dotace 
konkrétním příjemcům je řešeno pří-
padným rozpočtovým opatřením. Žá-
dost o dotaci předloží žadatel zpravidla 

dva měsíce před zahájením akce. Žada-
telem/příjemcem dotace smí být pouze 
právnická či fyzická osoba se sídlem (tr-
valým bydlištěm) v Telnici.

Pro podání žádostí se použije formu-
lář žádosti typu A či B podle toho, o jaký 
typ dotace je žádáno. Bližší informace 
lze získat na obecním úřadě v  Telnici. 
Upozorňujeme žadatele na to, že v pří-
padě poskytnutí dotace typu A  není 
možné, aby tentýž žadatel získal i dotaci 
typu B.   FK

V souvislosti se zvýšenou ochranou 
osobních údajů (GDPR) již nyní není mož-
né některé konkrétnější údaje v souvislos-
ti s usneseními zastupitelstva obce Telnice 
zveřejňovat. Děkujeme za pochopení. 

Zastupitelstvo obce Telnice  
schvaluje:
••  Rozpočet obce Telnice pro rok 2021.
••  Střednědobý výhled rozpočtu obce 

Telnice pro roky 2021–2023.
••  Členský příspěvek DSO Region Ceza-

va (71181199) pro rok 2021 ve výši 
27 506 Kč.

••  Prodej pozemku p. č. 1420 v k. ú. Tel-
nice u  Brna o  výměře 18 m2 za cenu 
3 600 Kč a příslušnou kupní smlouvu.

••  Prodej obecního pozemku p.  č. 21/6 
v k. ú. Telnice u Brna o výměře 23 m2, 
který vznikne na základě geometric-
kého plánu číslo 1026-31/2016 od-
dělením od pozemku p. č. 21/3 v k. ú. 

Telnice u Brna za cenu 16 100 Kč a pří-
slušnou kupní smlouvu.

••  Pronájem obecních pozemků p. č. 693 
(výměra 67 m2), 694 (výměra 23 m2), 
695 (výměra 207 m2) v  k.  ú. Telnice 
u Brna, za celkovou roční výši nájem-
ného 119 Kč a  příslušnou smlouvu 
o  nájmu obecního pozemku s  účin-
ností od 1. 12. 2020.

••  Nabídku obecních pozemků v  areálu 
VTK Měnín k prodeji za odhadní cenu.

••  Finanční dar ve výši 10 000 Kč Čes-
kému svazu včelařů, o.  s. – základní 
organizace Sokolnice (IČ: 72024739) 
a příslušnou darovací smlouvu a úkol 
starostovi obce smlouvu podepsat.

••  Žádost společnosti TRANSENERGY, 
s. r. o. (IČ: 29152445), která zastupuje 
společnost ČEPS, a. s., ve věci dočas-
ného odnětí obecního pozemku p. č. 
1158/64 v  k.  ú. Telnice u  Brna z  evi-
dence pozemků určených k  plnění 

funkce lesa (kvůli záměru odstranění 
vedení VVN).

••  Aktualizované znění přílohy č. 2 
smlouvy č. 20/10 o odstraňování a se-
paraci komunálního odpadu v  obci 
Telnice pro rok 2021 s  společností  
KTS Ekologie, s. r. o. (IČ: 28310942).

••  Příkazní smlouvu č. SML-Z-M-20-842 
se společností Deregio Tender, s.  r. o. 
(IČ: 02122855) a současně záměr po-
dání dotační žádosti na projekt Vy-
budování míst aktivního a  pasivního 
odpočinku v obci Telnice.

••  Opravu asfaltových komunikací v Tel-
nici – asfaltová polní cesta okolo Zla-
tého potoka směr Měnín a  koncová 
část ulice Hliníky za celkovou cenu 
135 520 Kč vč. DPH od společnosti 
Grande solution, s. r. o. (IČ: 01767526).

••  Sazebník úhrad za poskytování infor-
mací podle zákona č. 106/1999 Sb., 
o svobodném přístupu k informacím, 

VÝBĚR Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA OD LISTOPADU DO LEDNA

Poskytnuté finanční dary

Právní subjektivita Obdarovaný Darovaná částka Poznámka

právnická osoba HEWER, z.s.  20 000 Kč sociální služby

právnická osoba Společnost pro ranou péči  10 400 Kč sociální služby

právnická osoba Domov Matky Rosy  10 000 Kč sociální služby

právnická osoba Domov pro seniory Sokolnice, p.o.  10 000 Kč sociální služby

právnická osoba Charitní pečovatelská služba Rajhrad  40 000 Kč sociální služby

fyzická osoba Restaurace Orlovna  16 466 Kč 1 měsíční nájemné

fyzická osoba Restaurace U Seňora  15 000 Kč 1 měsíční nájemné

fyzická osoba Restaurace U Laštůvků  15 000 Kč 1 měsíční nájemné

právnická osoba Orel jednota Telnice 152 500 Kč dopady mimořádných opatření - pandemie

právnická osoba Římskokatolická farnost Telnice  65 000 Kč dopady mimořádných opatření - pandemie

právnická osoba TJ Sokol Telnice 100 000 Kč dopady mimořádných opatření - pandemie

právnická osoba Český svaz včelařů, o.s.  10 000 Kč zkvalitnění péče o místní včelstva

CELKEM 464 366 Kč
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ve znění pozdějších předpisů pro rok 
2021.

••  Dodatek č. 7  ke smlouvě o  zajištění 
služeb pro Českou poštu, s. p., číslo 
2017/14329 – ukončení prodeje sa-
molepkových a zahájení prodeje elek-
tronických dálničních známek.

••  Dodatek č. 17 ke smlouvě o zavedení 
a následném vedení majetkové a pro-
vozní evidence a  o jejím předávání 
a  dodatek č. 15 ke smlouvě o  nájmu 
a  provozu kanalizace a  ČOV ze dne  
25. 1. 2017 s  Vodárenskou akciovou 
společností (49455842).

••  Příspěvek na financování nadstandar-
du dopravní obslužnosti IDS JMK na 
rok 2021 ve výši 14 046 Kč.

••  Prodej pozemku p. č. 1416 v k. ú. Tel-
nice u  Brna o  výměře 20m2 za cenu 
4 000 Kč a příslušnou kupní smlouvu.

••  Prodej pozemku p. č. 1421 v k. ú. Tel-
nice u  Brna o  výměře 18 m2 za cenu 
3 600 Kč a příslušnou kupní smlouvu.

••  Přijetí finančního daru ve výši 10 000 
Kč od společnosti TBS – Truck Bus 
Servis, a.  s. (IČ: 25537890) na úhradu 
nákladů spojených se sociálními akti-
vitami a péčí o telnické seniory a pří-
slušnou darovací smlouvu.

••  Pořízení pozemku p.  č. 3700 v  k.  ú. 
Telnice u Brna o výměře 1 365 m2 za 
cenu 136 500 Kč a  příslušnou kupní 
smlouvu.

••  Smlouvu o  dílo se společností RE-
NARDS, a. s. (IČ: 08737215) – admini-
strace dotační žádosti na sportovní 
halu.

••  Dodatek č. 2 smlouvy o dílo se společ-
ností INTAR, a. s. (IČ: 25594443) – pro-
jekt sportovní haly (časová aktualiza-
ce).

••  Úhradu neinvestičního příspěvku 
DSO Region Cezava ve věci pojištění 
Kooperativa ve výši 12 600 Kč.

••  Žádost Kinematografu bratří Čadíků 
(IČ: 25525620) o  spolupráci v  roce 
2021 při realizaci projektu Filmové 
léto 2021 a maximální počet promíta-
cích dnů: 3.

••  Zastupitele Jana Vybírala a  Františka 
Kroutila jako své zástupce za zřizova-
tele ve školské radě ZŠ a  MŠ Telnice 
pro příští období.

••  Žádost obce Nesvačilka na úhradu 
dvou jízd autobusové dopravy telnic-
kých účastníků divadelních přestave-
ní v Boleradicích v roce 2021.

••  Dodatek č. 3  plánovací smlouvy ze 
dne 11. dubna 2017 (výstavba pro-
dloužení ulice Lány).

••  Mimořádné finanční dary: TJ Sokol 
Telnice (IČ: 18565786) ve výši 100 000 
Kč, Římskokatolická farnost Telnice 
(IČ: 65266234) ve výši 65 000 Kč, Orel 
jednota Telnice (IČ: 49461141) ve výši 
52 500 Kč a příslušné darovací smlou-
vy s těmito telnickými organizacemi.

••  Konečnou cenu opravy kříže na Pa-
lackého ulici: 17 500 Kč za kamenic-
ké práce a  19 500 Kč za pozlacení  
korpusu.

••  Objednávku sypače písku a  soli ke 
stroji Stiga Park s označením STG-13-
1975-14 u firmy Renata Rumpová (IČ: 
49412663) za cenu 36 791 Kč vč. DPH.

••  Odůvodnění týkající se Plánu finan-
cování vodovodů a  kanalizací za rok 
2020.

••  Mimořádnou jednorázovou odměnu 
uvolněnému starostovi obce Telni-
ce ve výši 30 000 Kč, která mu bude 
vyplacena spolu s  měsíční odměnou 
za měsíc leden 2021, vč. příslušného 
odůvodnění. 

••  Nabídku pana Vladimíra Kocourka  
(IČ: 15240941) na opravu obecních 
věžních hodin – maximální cena  
23 000 Kč (není plátce DPH).

••  Smlouvy o  zřízení věcného bře-
mene č. HO-014330067292/002, 
HO-014330067382/001 a  HO-
014330067389/002 se společností 
EG.D, a. s. (IČ: 28085400).

••  Dodatek č. 15 ke smlouvě o  nájmu 
a  provozu vodovodu ze dne 25. 1. 
2007 se společností Vodárenská akci-
ová společnost, a. s. (IČ: 49455842).

••  Smlouvu o  bezúplatném převodu 
pozemku č. 1005992023 týkající se 
pozemku p.  č. 825/13 v  k.  ú. Telnice 
u  Brna o  výměře 75 m2, který vznik-
ne dle geometrického plánu číslo  
1121-49/2019 ze dne 4. 10. 2019 od-
dělením od parcely č. 825/5 s Českou 
republikou – Státním pozemkovým 
úřadem (IČ: 01312774).

••  Smlouvu o  bezúplatném převodu 
pozemku č. 1001991923 týkající se 
pozemku p.  č. 825/5 v  k.  ú. Telnice 
u Brna o výměře 34 m2, dle geomet-
rického plánu číslo 1121-49/2019 ze 
dne 4. 10. 2019 a také pozemku p. č. 
832/11 v k. ú. Telnice u Brna o výměře 
293 m2 s Českou republikou – Státním 
pozemkovým úřadem (IČ: 01312774).

••  Pronájem části obecního pozemku 
p.  č. 625 v  k.  ú. Telnice u  Brna o  vý-
měře 40 m2 za roční nájemné ve výši 
400 Kč na dobu určitou od 1. 2. do  
30. 6. 2021.

••  Nabídku společnosti SEKANINA-
-SEVUD, s. r. o. (IČ: 29197007) na re-
alizaci stavby retardéru ze zámkové 
dlažby na účelové komunikaci za uli-
cí Palackého v  ceně 133 300 Kč bez  
DPH.

••  Pověření starosty obce pro schva-
lování jednotlivých oddacích dnů 
na jiném místě a  v  jiný čas, než bylo 
původně schváleno zastupitelstvem 
obce Telnice v  usnesení ze dne  
9. 5. 2012 bod č. 8.5.

••  Plán rozvoje sportu pro období 2021–
2024.

••  Kompletní úhradu služby Senior taxi 
seniorům věkové kategorie 80+ pro 
účely dopravy pro účely očkování pro-
ti nemoci Covid-19.

••  Složení hodnoticí komise veřejné za-
kázky „V 00451 – výstavba parkoviště 
P+R – nové vyhlášení“: František Krou-
til, Jan Dudák, Jan Vybíral, Marek Ku-
čera (člen stavební komise) a Ladislav 
Kavřík (advokát), náhradník: 1. Petr 
Gabrhel, 2. Leona Bímová.

••  Vybraného dodavatele veřejné za-
kázky malého rozsahu na stavební 
práce s  názvem „V 00451 – výstavba 
parkoviště P+R – nové vyhlášení“, a to 
ZAMONT  CZ, s. r. o., IČ: 26284570, se 
sídlem Mlýnská 253, Kvačice, 687 24 
Uherský Ostroh a související smlouvu 
o dílo.

••  Smlouvy související s veřejnou zakáz-
kou „V 00451 – výstavba parkoviště 
P+R – nové vyhlášení“:

  o  Smlouvu o výkonu autorského do-
zoru investora a zajištění kolauda-
ce veřejné zakázky se společností 
FRAZPET, s. r. o. (IČ: 08826854).

 o  Příkazní smlouvu s  Ing. Markem 
Sklenářem, MBA (IČ: 65781678) na 
činnost technického dozoru sta-
vebníka.

 o  Nabídku společnosti STAVCON, s.r.o. 
(IČ: 27738876) – povinný BOZP 
management.

••  Pravidla pro poskytnutí dotací z  roz-
počtu obce Telnice pro rok 2021, vý-
zvu k  předkládání žádostí o  dotací 
a  vzorové veřejnoprávní smlouvy 
a žádosti o dotaci typu A a B.

••  Dodatek č. 1  ke smlouvě o  právu 
provést stavbu na cizím pozemku 
s Tělocvičnou jednotou Sokol Telnice  
(IČ: 18565786).

••  Podání žádosti o  dotaci na projekt 
Sportovní hala Telnice ve spoluprá-
ci se společností RENARDS, a. s., v co 
nejkratším termínu.
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••  Smlouvu o  dílo č. PKP/022021/Tel se 

společností Paměť krajiny – projekce, 
s. r. o. (IČ: 09012061).

••  Název „Nádražní čtvrť“ pro část obce, 
do které patří ulice: K  nádraží, Na 
vilách a  Hliníky. Přesné vymezení 
nově pojmenované lokality „Nádraž-
ní čtvrť“ je zakresleno v  mapovém 
podkladu, který je nedílnou součástí  
usnesení.

••  Úhradu navýšené faktury pana Ivicy 
Ištvanoviće (IČ: 05818745) za kontrolu 
mostů a lávek v k. ú. Telnice u Brna za 
rok 2020 v konečné částce 27 500 Kč 
bez DPH.

Zastupitelstvo obce Telnice  
souhlasí:
••  S hostováním Lunaparku Kočka v Tel-

nici v  termínu od 14. do 21. června 
2021 za podmínky, že to bude v uve-
dené době možné – s  předstihem 
se žadatel bude u  obce Telnice na 
aktuální možnost hostování infor- 
movat.

••  S tematickým označením letošního 
roku: „Rok telnické rodiny“.

••  Aby s  ohledem na své nástupnictví 
po florbalovém klubu Orel Telnice byl 
florbalový klub SK TROOPERS, z. s. (IČ: 
07869258) až do odvolání považován 

za místní sportovní oddíl s  aktivním 
působením v Telnici pro věkové kate-
gorie: děti a mládež.

••  S pokračováním deratizace kanalizace 
v roce 2021.

Zastupitelstvo obce Telnice  
neschvaluje:
••  Objednávku zařízení pro ekologic-

kou likvidaci plevele INFRAWEED® 
thermHIT 45 za cenu 68 240 Kč bez 
DPH od společnosti MORAM CZ, s.r.o. 
(27712079) a  schvaluje úkol komisi 
životního prostředí, aby přípravila ná-
vrh řešení ekologické likvidace pleve-
le na veřejném prostranství.

••  Žádost na odkoupení obecního po-
zemků p. č. 946/6 a 810/2 v k. ú. Tel-
nice u Brna.

Zastupitelstvo obce Telnice  
bere na vědomí:
••  Informaci starosty obce o  nedobrém 

technickém stavu vánočního osvětle-
ní lípy na Masarykově náměstí. Opra-
va se již ekonomicky nevyplatí. 

••  Fyzické předání sněžné frézy severo-
české Telnici.

••  Sdělení Petra Laštůvky, který podpořil 
svého nájemníka restaurace odpuště-
ním jednoho měsíčního nájmu s  od-
kazem na oslovení obce v této věci.

••  Informaci starosty obce o  pochvale 
práce pracovnic telnické Pošty Part-
ner.

••  Informaci starosty obce o  nedobrém 
technickém stavu části oplocení ví-
ceúčelového hřiště u  sokolovny, kde 
prudký vítr způsobil nahnutí pleti-
va směrem do hřiště. Pracovní četa 
bude hledat technické řešení opravy 
ve spolupráci s  kovářem Ivo Loren-
zem a  Markem Kučerou ze stavební  
komise.

••  Poděkování všem dobrovolníkům 
a  členům sociální komise, kteří se 
v  současné době účastní různých 
místních dobrovolnických aktivit 
v  souvislosti s  probíhající pandemií. 
A  také všem pracovníkům obecního 
úřadu, pracovní čety a pošty za oběta-
vou práci v době pandemie.

••  Informaci regionálního ředitele Ale-
še Buchala ze společnosti Mediclinic 
o  změně ordinační doby ordinace 
praktického lékaře s  účinností od  
1. 2. 2021.

••  Nabídku společnosti Alza na umístění 
Alza boxu v Telnici a současně dopo-
ručuje jeho umístění na prostranství 
společnosti Bentel.

František Kroutil, 
starosta obce

V  průběhu roku 2020 byl specialis-
tou na dopravní problematiku z  Ústa-
vu pozemních komunikací VUT Brno 
Ing. Martinem Smělým, Ph.D., 
připravován aktualizovaný 
pasport dopravního 
značení v naší vesni-
ci. Ze strany obce 
bylo vytvořeno 
zadání na kon-
krétní změny, 
některé reago-
valy na podněty 
z  řad obyvatel. 
S  nejdůležitější-
mi změnami vás 
nyní seznámíme.

V  ulici V  dědině 
(s odkazem na časté 
podněty zde žijících obča-
nů) – na pravé straně směrem na 
Otmarov bude zavedena nová značka 
B17 (zákaz vjezdu vozidel, jejichž dél-
ka přesahuje 10 m), dále značka B29 
v kombinaci s E13 (zákaz stání vozidel 
nad 3,5t). Na polní cestě za Palacké-

ho ulicí bude snížena rychlost průjez-
du na 30 km v hodině, důvodem byly 
stížnosti na velkou prašnost a  také 

nepřehlednost přilehlé křižovatky 
ve tvaru písmene T s „Térov-

kou“ – v  těchto místech 
také na přelomu zimy 

a  jara vznikne nový 
dlážděný retardér. 
V  ulici U  rybníka 
bude prodlou-
ženo rychlostní 
omezení 40 km/h 
i  na pravé straně 
směrem na Otma-

rov tak, aby pohyb 
chodců (především 

dětí) v  blízkosti parku 
byl tímto opatření více 

chráněn. Omezení vjezdu 
(pouze pro dopravní obsluhu E13, 

B11) a informace o „slepé ulici“ (IP10a) 
bude umístěno při vjezdu z  ulice 
U  rybníka do uličky směrem k  poto-
ku – k  mostku v  ulici U  mlýna. V  ulici 
U rybníka a Nová bude také nově zříze-

na zóna 30, která bude řešit poměrně 
nepřehlednou dopravní situaci v  čás-
ti pod svahem z  ulice Nová. Tato část 
obce se tedy (vč. ulice Nová) dočká 
snížené průjezdové rychlosti 30 km/h. 
V reakci na podněty obyvatel ulice Na 
vilách v Nádražní čtvrti byla schválena 
snížená průjezdová rychlostí 40 km/h 
v  této části naší vesnice. Na vilách je 
největší problém především okolo ho-
rizontu, kde se objevují často kolony 
vozidel čekajících na závorách, ale také 
třeba stojících za autobusy, které tudy 
zajíždějí k nádraží. V tomto místě se za 
horizontem navíc nachází křižovatka – 
výjezd z ulice Hliníky. 

Kromě nových opatření dopravní 
pasport také řešil doplnění doprav-
ních a  informačních značek, které byly 
v naší obci v posledních letech instalo-
vány, aby skutečně splňoval to, co má 
dopravní pasport řádně obsahovat. Je 
z něj také jasně patrné, kdo je za kterou 
značku odpovědný, vč. údržby a obno-
vy (v případě destrukce apod.). 

FK

NOVÝ PASPORT DOPRAVNÍHO ZNAČENÍ 
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Až na druhý pokus se podařilo do-
končit veřejnou zakázku stavby parko-
viště vedle nádražní budovy. V  prvním 
případě byla totiž vyhlášena zakázka 
s  očekávanou cenou (podle projektu) 
10,5 mil. korun bez DPH, ovšem pět na-
bídek (ze čtrnácti) se dostalo pod hra-
nici 6  mil. korun. To vyhodnotil admi-
nistrátor veřejné zakázky advokát Mgr. 

Ladislav Kavřík po konzultaci s  dotač-
ním fondem jako rizikový faktor, a pro-
to z odůvodněné opatrnosti (abychom 
neporušili zákaz diskriminace) byla 
soutěž zrušena a vyhlášena nová. Ta již 
stanovila od počátku předpokládanou 
cenu pod 6 milionů korun. A tento po-
stup byl nakonec správný. Celkem dora-
zilo 15 nabídek, z nichž pouze tři nebyly 

pod 6  milionů korun. Je otázkou, proč 
některé společnosti zaslaly při první vý-
zvě své (položkově identické) nabídky 
cenově téměř dvojnásobné. Zásadní 
pokles ceny oproti původně projekto-
vané může být také známkou opatr-
ných výhledů stavební firem na letošní 
rok 2020, kdy není jisté, kolik stavebních 
zakázek bude skutečně otevřeno.

Na základě dlouhodobých diskusí nad 
pravopisem Nádražní čtvrti – zda pou-
žívat tento zažitý název s malým, nebo 
velkým písmenem N  na začátku, bylo 
na zasedání zastupitelstva obce Telnice 
dne 28. ledna 2021 rozhodnuto, že pů-
jde o oficiální označení části obce, a že 
tedy bude používáno velké písmeno. 
Tato čtvrť má své kořeny již na konci 60. 
let 19. století, kdy byla postavena ná-

dražní budova. Nejstarší dům 
č. p. 154 byl postaven naproti 
nádražní budově v  roce 1908. 
Po levé straně silnice, vedou-
cí od strážního domku č. 101 
směrem k Sokolnicím, vyrostlo 
v roce 1912 osm vilek (č. 163, 164, 165, 
167, 168, 169, 170 a 173) – to je dnešní 
ulice Na vilách. Další stavební rozvoj pak 
následoval až po první světové válce. 

O  tom, jak domy přibývaly, výmluvně 
hovoří čísla popisná jednotlivých sta-
veb: čím nižší číslo, tím starší dům. Ruč-
ně kreslený obrázek tehdejší „Nádražní 
čtvrti“ zanechal František Perna ve své 
obecní kronice v roce 1928.

Zastupitelé hlasovali nejen o starono-
vém názvu Nádražní čtvrť, ale také o je-
jím vymezení. Tak to požaduje současná 
legislativa, takže definice slovní mluví 
o ulicích K nádraží, Na vilách a Hliníky, 
popis mapový pak ukazuje rozsah takto 
nazvaného území. 

Děkujeme všem místním obyvatelům 
za pochopení a věříme, že od nynějška 

    

VEŘEJNÁ ZAKÁZKA: PARKOVIŠTĚ V NÁDRAŽNÍ ČTVRTI 

NÁDRAŽNÍ ČTVRŤ SE BUDE PSÁT S VELKÝM PÍSMENEM

 Hranice Nádražní čtvrti

     bude název Nádražní čtvrť pou-
žíván s  velkým písmenem na začátku. 
Děkuji také telnické rodačce Martě Ko-
rábové za dodané staré pohlednice Ná-
dražní čtvrti, resp. nádraží.  FK
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Pořadí podaných nabídek:

 1. ZAMONT CZ, s. r. o. (Uherský Ostroh) 4.650.000,00 Kč
 2. SET-stavby, s. r. o. (Němčany) 4.759.924,02 Kč
 3. BS-IMEX, s. r. o. (Brno) 5.133.333,00 Kč
 4. RAPISTAV, s. r. o. (Moravany) 5.145.195,66 Kč
 5. „SPOLEČNOST STAVBY SR - TELNICE“ (Zlín) 5.421.087,42 Kč
 6. SIMOST, s. r. o. (Brno) 5.425.125,00 Kč
 7. RONYTRANS, s. r. o. (Brno) 5.664.485,26 Kč
 8. PROSTAVBY, a. s. (Otnice) 5.789.028,17 Kč
 9. EUROVIA CS, a. s. (Praha) 5.795.925,23 Kč
10. SKR stav, s. r. o. (Brno) 5.799.999,00 Kč
11. PORR, a. s. (Praha) 5.889.049,60 Kč
12. M – SILNICE, a. s. (Pardubice) 5.985.492,82 Kč
13. Navláčil stavební firma, s. r. o. (Zlín) 6.092.000,00 Kč
14. DIRS Brno, s. r. o. (Brno) 6.287.153,59 Kč
15. IDS – Inženýr. a dopr. stavby Olomouc, a. s.  6.637.940,17 Kč

František Kroutil, starosta obce

Obecní pracovní četa se v  zimě vě-
nuje především údržbě komunikací 
a veřejného prostranství. V permanenci 
jsou oba hlavní údržbové stroje: traktor 
Yanmar (červený) a  multifunkční se-
kačka Stiga Park (žlutá), u  které se teď 
velmi dobře osvědčila kabina, kterou 
jsme vloni k sekačce pořídili. Oba stroje 
jsou vybaveny sypači soli, takže zvlád-
nou rychleji obsloužit jak chodníky, tak 

i  místní komunikace. Jejich obsluha je 
svěřena dvěma kmenovým zaměstnan-
cům, Bartoloměji Sklenáři a  Vojtěchu 
Frýbortovi, který je momentálně pově-
řen vedením pracovní čety. Ze zdravot-
ních důvodů dočasně opustil naše řady 
Eduard Tesař, pro další zaměstnání Mar-
tiny Burkové a  Jiřího Daniela budeme 
hledat finanční podporu na Úřadě prá-
ce. Uvidíme, kolik zaměstnanců a které 

nám v  různých dotačních programech 
dovolí ÚP zaměstnat. Údržbu veřejného 
prostranství, výpomoc při úklidu obec-
ních budov, hřbitova a  zeleně provádí 
celoročně paní Oldřiška Kozderová. 
O personálním vývoji v sestavě pracov-
ní čety vás budeme nadále průběžně 
informovat. 

V zimních měsících (v rámci možností) 
budou probíhat podle možností práce 
především v budově ZŠ, dále se pokusí-
me zrekonstruovat prvky v psím výběhu 
a také tradičně reagovat na výsledky po-
vinných kontrol našich hřišť, které ob-
vykle odhalí různá opotřebení, která je 
nutno odstranit. Po jednom z dřívějších 
neplatičů také bohužel musíme odklidit 
z  obecního pozemku zahradní boudu 
i s nepořádkem. Neméně důležitým úko-
lem členů pracovní čety bude v průbě-
hu pandemie roznáška různých tiskovin 
a  informačních materiálů do schránek 
místních obyvatel, která obvykle zabírá 
také poměrně dost času. A  to nemlu-
víme o  průběžné náplni práce, jako je 
neustálá péče o odpadové hospodářství 
obce, strojovou techniku apod. 

Děkujeme všem zaměstnancům za 
dosavadní spolupráci a těšíme se s nimi 
na další v roce 2021.

Vedení obce Telnice

Jak si mnozí mohli na Masarykově 
náměstí všimnout, o Vánocích nesvítila 
asi třetina žárovek na lípě před farou. Při 
prvním spuštění vánočního osvětlení 
začátkem prosince dokonce vypadla asi 
třetina veřejného osvětlení v celé obci, 

museli jsme situaci vyřešit tak, že se část 
obvodů, která způsobovala zkrat, od-
pojila. Proto nesvítila lípa celá. Situaci 
projednávalo také zastupitelstvo obce, 
které se po doporučení elektrotechnika 
dohodlo na tom, že opravu tohoto asi 

15letého osvětlení nemá smysl prová-
dět. V průběhu ledna tedy byla vánoční 
výzdoba lípy z  vysokozdvižné plošiny 
odstraněna. 

Chcete-li zastupitelům poradit nebo 
přinést nápad, jakou formou doplnit 

PRACOVNÍ ČETA V ZIMNÍCH MĚSÍCÍCH

ANKETA – VÁNOČNÍ OSVĚTLENÍ

Vítězem veřejné zakázky se stala spo-
lečnost ZAMONT CZ, s. r. o. z Uherského 
Ostrohu s  nejnižší cenovou nabídkou 
(4 650 000 Kč bez DPH). Hodnoticí ko-
mise si ověřovala poskytnuté referen-
ce z  předchozí stavební zakázky po-
dobného rozsahu a  byly vyhodnoceny 
jako kladné. Obec Telnice se tedy těší 
na spolupráci při realizaci této zakázky, 
která by měla být prováděna především 
v první polovině letošního roku. Místní 
obyvatele i  cestující žádáme o  trpěli-
vost s  omezeními, která budou při re-
alizaci této stavby doprovázet pohyb 
v blízkosti nádražní budovy. Pro mnohé 
to zřejmě nebude jednoduché, když se 
na jaře začne opravovat také nádražní 
budova. Děkujeme za pochopení.

Stiga Park při zimní údržbě
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vánoční světelnou výzdobu pro příští 
Vánoce, napište svůj názor na e-mail 
starosta@telnice.cz, případně jej může-
te napsat písemně a vhodit do schrán-
ky OÚ anebo jej zavolejte na telefonní 
číslo úřadu: 544 224 410. Uzávěrka an-

kety: 19. března 2021. Vaše podněty 
budeme prezentovat zastupitelům při 
následném zasedání a ti se rozhodnou, 
jaký další postup investic v tomto ohle-
du zvolí. Možná je volba ozdobení např. 
stříbrného smrku před farou, nebo 

jiného stromu na veřejném prostran-
ství, nebo více stromů anebo vůbec 
žádného. Při zvažování variant je třeba  
zohlednit možnost přivedení zdroje 
elektřiny. Děkujeme za spolupráci.

František Kroutil, starosta obce

Doba, ve které žijeme, změnila hod-
noty lidských životů. Nová nemoc, ma-
jící už titul pandemická, proměnila celý 
svět. To, co bývalo dřív běžné, automa-
tické a „normální“, je dnes jiné. Všichni se 
učíme žít podle nových pravidel. Učíme 
se být odpovědní, obezřetní, opatrní. 

Pokud člověk hraje sám za sebe, není 
zase tak těžké být opatrný a obezřetný. 
Každý tvor totiž disponuje základním 
pudem sebezáchovy. Pokud ale člověk 
nad toto základní lidské povýší Boží „mi-
luj bližního svého jako sebe samého“ 
a  dokáže v  nebezpečí myslet a  pomá-

hat i  jiným, tak to už je opravdu „vyšší 
lidské“.

Myslím na všechny ty, kteří pracují pro 
potřebu druhých. Myslím na všechny 
zdravotníky, obchodníky, dodavatele, 
výrobce, učitele, řidiče i  kuchaře. Mys-
lím například i  na všechny kněze, kteří 
tak obětavě poskytují pomoc v improvi-
zovaných zpovědnicích. Na mysli mám 
i všechny úředníky, kteří zajišťují lidem 
potřebnou infrastrukturu. 

I v naší obci máme takové mimořádné 
obětavé lidi. Ty na úřadě, kteří ochotně 
a dlouhodobě pracují nad rámec svých 

povinností. Poradí, zajistí, vyřídí, vytele-
fonují. I  poštovní úřednice rády pomá-
hají všem potřebným. 

A co spojuje všechny tyto obětavé 
úředníky? Úsměv, který sice není přes 
roušku vidět, ale který se jim odráží 
v očích. A z očí jim čteme i to lidské a ne-
sobecké: jsem tady pro tebe, jsem rád, 
že ti mohu pomoct a mám z toho radost!

Tak jako spektrometr osvědčuje ry-
zost zlata, tak nesnáze osvědčí ryzost 
člověka. Díky všem lidem dobré vůle, 
kteří i v Telnici pomáhají. 

Jan Dudák, místostarosta obce

DÍKY

ZPRÁVY Z OBECNÍHO ÚŘADU
ŠETŘENÍ ČESKÉHO 
STATISTICKÉHO ÚŘADU

V období od 30. ledna do 13. června 
2021 proběhne v 11 384 domácnostech 
celé České republiky výběrové šetření 
na téma „Životní podmínky 2021“. To 
proběhne prostřednictvím vyškolených 
tazatelů, kteří se budou prokazovat 
průkazem tazatele a  současně průka-
zem zaměstnance Českého statistické-
ho úřadu nebo dokladem totožnosti. 
Anonymita takto získaných údajů je 
zaručena v  souladu s  pravidly GDPR. 
Tohoto šetření se budou účastnit i  vy-
brané telnické domácnosti. Děkujeme 
za pochopení.

MIMOŘÁDNÁ ODMĚNA  
PRO STAROSTU OBCE

Starosta obce Telnice na základě 
hlasování obdržel od zastupitelstva 
obce Telnice mimořádnou odměnu ve 
výši 30 000 korun za rok 2020 s tímto 
odůvodněním, které navrhl zastupi-
tel a  ředitel školy Petr Gabrhel: „Za 
zvládání mimořádných situací během 
roku 2020, které souvisely s  celosvě-
tovou pandemií Covid-19 (zajištění 
a  organizaci distribuce ochranných 
prostředků občanům obce v jarní vlně 
epidemie, organizování různorodých 
aktivit pro občany obce Telnice v obou 
vlnách epidemie, za oslovení a  zapo-
jení dobrovolníků do těchto aktivit, 
za podporu aktivit pro rodiny s dětmi, 

za podporu kulturního a  sportovního 
dění v  obci při omezených možnos-
tech roku 2020, za kreativitu, kterou 
při výše zmiňovaných aktivitách pro-
jevil a  za jeho silné osobní zapoje-
ní).“ Starosta obce se zdržel hlasování 
a  poté všem hlasujícím zastupitelům 
poděkoval. Je to první mimořádná 
odměna, kterou za 10 let práce pro 
obec obdržel a  děkuje nejen zastupi-
telům, ale i občanům obce, neboť prá-
vě z rozpočtu obce bude tato odměna 
(částka je uvedena před zdaněním)  
vyplacena.

REKONSTRUKCE NÁDRAŽNÍ 
BUDOVY ZAČNE NA JAŘE

Těsně po uzávěrce tohoto vydání Tel-
nického zpravodaje obdržel starosta 
obce informaci od regionálního ředi-
tele státní organizace Správa železnic, 
že centrální komise vybrala původní 
záměr rekonstrukce nádražní budovy, 
tedy bez bourání a s opravou na stáva-
jícím půdorysu. Rekonstrukční práce by 
měly být zahájeny v  jarních měsících. 
Tato informace je dobrou zprávou pro 
naši vesnici, vítáme i rozhodnutí o zvo-
leném řešení, neboť to přináší zachová-
ní stávajícího architektonického vzhle-
du budovy. Přínosné bude jistě i  to, že 
se letos na jaře spustí výstavba přileh-
lého parkoviště, takže po dokončení by 
se mělo srdce Nádražní čtvrti dočkat 
výrazné obnovy.

PROJEKT ZDĚNÉ  
SPORTOVNÍ HALY

Projekt zděné sportovní haly získal 
po poměrně dlouhé době stavební po-
volení, a to jak pro část týkající se stavby 
budovy samotné, tak i pro přilehlé do-
pravní řešení (tedy nové parkování pro 
dva autobusy na začátku ulice Augarty). 
Počátkem února 2021 byla ve spoluprá-
ci s  dotační agenturou podána žádost 
o  dotaci. V  jarních měsících proběhne 
veřejná zakázka, při které se bude sou-
těžit dodavatel stavby a de facto reálná 
cena. Po dokončení všech přípravných 
administrativních činností bude stano-
vena strategie financování tohoto pro-
jektu. O dalším postupu vás pak bude-
me informovat v příštím vydání Telnic-
kého zpravodaje. Děkujeme všem, kteří 
s  přípravou tohoto projektu jakkoliv 
pomohli. 

DOŘEŠENÉ VLASTNICKÉ VZTAHY 
U GARÁŽÍ NA UL. HLINÍKY 

Garáže na ulici Hliníky (před bývalými 
vojenskými bytovkami) byly dlouhou 
dobu doslova „kostlivcem ve skříni“. Vše 
začalo dávno přes sametovou revolucí 
a pokračovalo po ní, až se nakonec po 
dlouhých letech podařilo dořešit vlast-
nické vztahy, takže v této chvíli jsou již 
pozemky p. č. 1416–1421 v k. ú. Telnice 
u  Brna ve vlastnictví těch, kterým sou-
časně patří i stavby postavené na těch-
to pozemcích ještě před rokem 1989. 
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Bylo to komplikované a často také vel-
mi emotivní. Během celé doby řešení 
se zásadně změnil občanský zákoník, 
ale také postoje některých dotčených 
osob. Nakonec je tato záležitost vyřeše-
ná. Díky všem, kteří k tomuto výsledku 
jakkoliv přispěli (zejména zastupite-
lům), včetně zúčastněných právníků na 
všech stranách a  pracovníků různých 
státních úřadů.

PRODEJ OBECNÍHO POZEMKU  
P. Č. 21/6 

potoku: kontrolovány byly dvě lávky 
v ulici U mlýna a také tzv. hospodářský 
most poblíž ČOV Telnice (u polní cesty 
k  Měnínu). U  posledně zmiňovaného 
mostu obec provedla uzemnění obou 
zábradlí kvůli ochraně chodců před in-
dukovaným proudem z  velmi  blízkých 
drátů VVN. Autorizovaná kontrola všech 
uvedených lávek a mostu byla nakonec 
úspěšná a je možné nadále pokračovat 
v jejich používání. 

NABÍDKA OBECNÍCH POZEMKŮ 
VE VKT MĚNÍN

Na základě zvýšeného zájmu se roz-
hodlo obecní zastupitelstvo veřejně 
nabídnout obecní pozemky v  areálu 

VKT Měnín. Jedná se o  tyto pozemky: 
1030/2, 1031/4, 1032/2, 1034/4, 1034/8, 
1034/9 a  jejich celková výměra činí 
1 823 m2. Cena je nabízena podle zna-
leckého posudku ve výši 2 500 000 Kč. 
Pozemky jsou podle platného územ-
ního plánu obce určeny pro výrobu 
a skladování. 

OPRAVEN KŘÍŽ NA ULICI 
PALACKÉHO 

Na ulici Palackého byl v průběhu pro-
since 2020 opraven kříž z  roku 1910, 
který tehdy nechala postavit rodina 
Ondráčkova. Součástí kříže je také so-
cha sv. Antonína z Padovy. Rekonstrukci 
provedl Petr Banďouch z  Hrušek, po-

V  ulici u  Masarykova náměstí (ulička 
směrem na Sokolnice) prodala obec 
Telnice 23m2 stavebního pozemku pro 
možnou přístavbu sousedního rodinné-
ho domu za 16 100 Kč. Kupující uhradil 
také související náklady spojené s usku-
tečněním tohoto prodeje.

OBECNÍ LÁVKY A MOST 
ZKONTROLOVÁNY

Jak jsme zmínili již v  minulých vydá-
ních zpravodaje, bylo nutné provést 
opravu dvou železných lávek na uli-
ci Brněnská (podél silničního mostu). 
Následně teprve mohla být provede-
na kontrola i  dalších lávek na Zlatém 

21/6
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zlacení korpusu provedl pan Ladislav 
Moravec z Vojkovic. Cena rekonstrukce 
vč. pozlacení vyšla na 37 000 Kč (DPH 
nebyla účtována). Částečně pomohla 
i obecní pracovní četa. Děkujeme všem 
za spolupráci.

OPRAVA VĚŽNÍCH HODIN 

tě VDZ 07, vedoucí k základní škole. Na 
základě požadavku obce prováděna 
také kontrolu dodržování dopravního 
značení B11 (zákaz vjezdu všech moto-
rových vozidel). Dále v  obci prováděla 
kontrolu dodržování dopravního zna-
čení B  13 (zákaz vjezdu s  dodatkovou 
tabulkou omezující hmotnost vozidla) 
a  kontrolu na zastávce IDOS ve věci 
dodržování zák. č. 65/2017 Sb. Zjištěné 
přestupky byly řešeny blokovou poku-
tou na místě. Dále bylo prověřeno ozná-
mení ve věci rušení nočního klidu, věc 
byla na místě řešena domluvou s  tím, 
že v případě opakování by byla věc po-
stoupena ke správnímu řízení.

NOVÁ POBOČKA ZÁSILKOVNY 
Paní Kristýna Hanušová informuje, že 

koncem roku 2020 byla v Telnici otevře-
na nová provozovna společnosti Zásil-
kovna, která přináší místním občanům 

V neděli 11. října 2020 poctil Legiovlak, 
který tou dobou zastavil v Telnici, svojí 
návštěvou také náš první pan prezident 
Tomáš Garrigue Masaryk. Setkal se jak 
se sloužící osádkou legionářského vla-
ku, tak i  s přítomnými návštěvníky a na 
požádání se s nimi rád vyfotil. Přinášíme 
jednu fotografickou vzpomínku z archi-
vu Evy Kořalníkové, která ho přivítala 
v  sokolském kroji za naši vesnici i  míst-
ní jednotu. Sokoli a  legionáři vždy stáli 
po jeho boku už od prvních chvil vzniku 
naší republiky. A vůbec přece nevadí, že 
pro tentokrát nám roli TGM ztvárnil je-
den ze šlapanických nadšenců historie.

HODOVÝ LUNAPARK
Lunapark Antonín Kočka podal tradič-

ní žádost o souhlas obce s hostováním 
jeho atrakcí v hodových dnech naší ves-
nice. Ovšem v  situaci, kdy nikdo neví, 
co bude v  červnu, je poměrně složité 
se k této žádosti vyjádřit. V případě, že 
to tedy okolnosti dovolí, bude Luna-
park Antonín Kočka připraven v  Tel-
nici hostovat. Po dohodě s  obcí své 
atrakce pro naši vesnici v  termínu od  
14. do 21. června 2021 rezervuje. 

SÁŇKOVÁNÍ  
NA NEJPRUDŠÍM KOPCI 

Obec Telnice objednala opravu věž-
ních hodin, které jsou v  jejím majetku 
a  které v  poslední době již nepracují 
spolehlivě. Na vině je silné opotřebe-
ní mechanických částí hodin. Prací se 
na základě objednávky ujme hodinář-
ský mistr Vladimír Kocourek z Křenovic 
v průběhu zimních měsíců.

ZPRÁVA POLICIE ČR 
Vedoucí oddělení dopravního in-

spektorátu Policie ČR Brno-venkov, pan 
npor. Bc. Jaroslav Přinesdomů, informu-
je, že v období od 1. 1. 2020 do 31. 12. 
2020 byla v Telnici čtyřikrát provedena 
kontrola dodržování stanovených limi-
tů rychlosti (pravidel silničního provo-
zu). Při provedených kontrolách nebylo 
zjištěno porušení § 125c, odst. 1, písm. 
f, bod 2, 3, 4 zákona číslo 361/2000 Sb. 
v platném znění. 

ČINNOST MĚSTSKÉ POLICIE 
ŠLAPANICE V ROCE 2020 

Vedoucí strážník MP Šlapanice, pan 
Rudolf Preis, informuje, že Městská po-

licie Šlapanice prová-
děla v roce 2020 vždy 
v  pondělí v  době od 
07.15 hodin do 08.00 
hodin dohled nad 
bezpečností a  plynu-
lostí provozu na silnici 
2. třídy II/380 – v mís-

nové možnosti doručování i  odesílání 
zásilek. Zásilkovna se nachází v prosto-
rách Klubu osamělých mužů na adrese 
V dědině 69. Otevírací doba je v průbě-
hu koronavirových opatření stanove-
na takto: Po–Pá 14–18 hod., nicméně 
ve chvíli, kdy dojde ke znovuotevření 
restauračních zařízení, bude provoz 
rozšířen a otevírací doba pro veřejnost 
upravena. Platba zásilek je možná jak 
v hotovosti, tak i platební kartou. V Zá-
silkovně mohou lidé nejen vyzvedávat 
své balíčky, ale také zásilky odesílat. 
Způsob odesílání zásilek je popsán na 
internetové adrese www.zasilkovna.cz.

TGM NAVŠTÍVIL LEGIOVLAK 
V TELNICI 

Nejprudší kopec v Telnici máme snad 
na silnici, která doslova padá z  ulice 
Nová k rybníku. Když tu děti chtějí bez-
pečně sáňkovat, je třeba, aby se raději 
uzavřela silnice a  nemohla tudy auta 
projíždět. Místní to vědí, cizí řidiči by 
však mohli svou neopatrností způsobit 
neštěstí. Jsme rádi, že toto místo zůstalo 
automobilovým provozem nedotčené, 
a  tak se děti konečně mohly radovat, 
když jim napadlo aspoň trochu bílého 
štěstí.
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PLECHOVÝ HRNEČEK 
S KROJOVANÝMI MOTIVY 

Ve spolupráci s  Monikou Hanikovou 
pořídila obec Telnice nový propagační 
předmět v  podobě malovaného ple-
chového hrníčku s  motivy telnických 
krojů. Cena hrníčku činí 299 korun vč. 
DPH a zakoupit si jej můžete na telnic-
ké poště. Monice Hanikové děkujeme za 
spolupráci.

ROZNÁŠKA TISKOVIN  
PRO TELNICKÉ SENIORY 70+ 

Hlavní vánoční svátky jsou sice již za 
námi, přesto ještě ve vánočním období 
(28. prosince) roznášeli místní dobro-
volníci telnickým seniorům (70+) tašku 
s  křížovkami, sudoku, osmisměrkami 
a  časopisem Krásný domov. Blížilo se 
horší počasí, navíc panoval pátý stupeň 
v  dlouhotrvajícím nouzovém stavu – 

věříme, že tato zásilka naše seniory po-
těšila. Děkujeme všem sedmi ochotným 
dobrovolníkům za pomoc, dodavate-
lům tiskovin, kteří tuto zásilku věnovali 
obci zcela zdarma (společnosti Alfasoft 
a Deco Media), a také manželům Hebel- 
kovým a  Diváckým, kteří se postarali 
o dopravu materiálu z Prahy do Telnice.

František Kroutil, starosta obce

• 
VÝZNAMNÁ ŽIVOTNÍ JUBILEA TELNICKÝCH OBČANŮ

V prosinci 2020 oslavili významné narozeniny: Pavel Laštůvka,  
Jan Přřerovský, Jana Vágnerová, Miloslava Mrkvicová a Bože-
na Králová.

V lednu 2021 si svá jubilea přřipomněěli: Ivana Holeččková, 
Jaromíra Jenišová, Jaroslava Stejskalová, Jana Otřřísalová, 
Stanislav Luskačč, Jaroslava Punččochářřová, Jitka Sklenářřová, 
Jana Mareččková a Karel Berka.

Srdečně blahopřejeme!  Obec Telnice

Telnice měla ke dni  31. prosince 2020 celkem 1  641 obyvatel. V  roce 2020 se k  nám přistěhovalo 26 osob  
a  odstěhovalo  se  také  celkem  26  osob.  Narodilo  se  tu  23  dětí  a  zemřelo  12  občanů. 

ÚDAJE ZA ROK 2020

Věk 0–5 6–17 18–29 30–39 40–49 50–59 60–69 70–79 80–89 90–99 100+ Celkem

Ženy  71 105 85 126 150  91  82  71 38  9 0 828

Muži  64 119 112 111 138  99  85  57 25  3 0 813

Celkem 135 224 197 237 288 190 167 128 63 12 0 1641

Marcela Drápalová, úřednice

Věkové složení obyvatel Telnice je k 31. prosinci 2020 následující:

Zastupitelstvo obce Telnice se roz-
hodlo  podpořit významné místní 
organizace a  také restaurace, které 
jsou se svým provozem v  nájemních 
prostorách. Dlouho trvající nouzo-
vý stav, omezení provozu, uzavře-
ní prostor, nemožnost setkávání, 

zvýšené investice do ochranných 
pomůcek a  další opatření způso-
bují provozovatelům nepříjemné 
komplikace. Zastupitelé proto vět-
šinou hlasů rozhodli o  poskytnu-
tí těchto mimořádných  finančních  
darů:

TJ Sokol Telnice – 100 000 Kč, 
Římskokatolická  
farnost Telnice – 65 000 Kč, 
Orel jednota Telnice – 52 500 Kč, 
Restaurace Orlovna – 16 466,14 Kč, 
Restaurace U Laštůvků – 15 000 Kč, 
Restaurace U Seňora – 15 000 Kč.

PODPORA TELNICKÝCH ORGANIZACÍ A RESTAURACÍ
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V případě restaurací navíc obec 

oslovila pronajímatele ve věci od-
puštění jednoho měsíčního nájmu 
těmto restauračním provozům. Věří-
me, že tato podpora pomůže překo-
nat složité období jak místním orga-
nizacím i  restauracím, jejichž příjmy 
se v současné době zásadně snížily. 

Podpořené organizace a restaurace 
pak zaslaly obci tato poděkování:

TJ Sokol Telnice: Chtěla bych touto 
cestou poděkovat obci Telnice za fi-
nanční dar ve výši 100 000 Kč, který po-
skytla Tělocvičné jednotě Sokol Telnice 
v  závěru loňského roku. Tyto finanční 
prostředky budou použity na úpravu 
areálu a zlepšení podmínek pro sporto-
vání občanů Telnice. Ještě jednou moc 
děkujeme a  těšíme se na další spolu-
práci. Se sokolským pozdravem NA-
ZDAR Leona Bímová, starostka TJ Sokol  
Telnice.

Římskokatolická farnost Telnice: 
Jménem ŘKF Telnice si dovoluji srdečně 
vám poděkovat za poskytnutí mimořád-
ného finančního daru (65 000 Kč) v zá-

věru roku 2020. Tyto finanční prostředky 
použijeme na úhradu provozních ná-
kladů naší farnosti. Kvůli hygienickým 
opatřením byla účast farníků na boho-
službách v roce 2020 zásadně omezena, 
což se mj. odrazilo i na našich kostelních 
sbírkách, proto si této vaší finanční po-
moci ceníme. S  přátelským podzravem 
a  požehnáním celé obci v  roce 2021 P. 
Oldřich Chocholáč, telnický farář. 

Orel jednota Telnice: Tímto bychom 
chtěli informovat o využití daru (52 500 
Kč) od obce Telnice na rekonstrukci ko-
telny na Orlovně v Telnici (v celkové výši 
147  952 Kč). Děkujeme za poskytnutí 
daru, který nám významně pomohl po-
krýt náklady na rekonstrukci. S pozdra-
vem Jiří Hrazdíra, starosta Orla jednoty 
Telnice. 

Restaurace Orlovna: Vážení zastu-
pitelé, chtěl bych vám upřímně podě-
kovat za finanční podporu, kterou jste 
mi poskytli v  této nelehké době. Situa-
ce je opravdu vážná a zatím není vidět 
to pomyslné světélko na konci tunelu, 
takže každé takové pomoci si nesmír-

ně vážím. Doufám, že co nejdříve budu 
opět moci provozovat restauraci tak, 
jak jsem byl zvyklý již od roku 2001 jako 
provozní a  od roku 2008 jako OSVČ. 
A také spolupracovat a realizovat akce 
pořádané obcí Telnice. Mockrát děkuji. 
Stanislav Král.

Restaurace U  Laštůvků: Chtěli by-
chom vám poděkovat za finanční pod-
poru, kterou jste nám darovali na konci 
roku 2020. Moc nám to pomohlo, váží-
me si toho. Jsme rádi, že na vaši výzvu 
stejně kladně zareagoval i pan Laštůvka. 
Nakonec se opět potvrdila stará pravda, 
že v  nouzi poznáš přítele. S  děkovným 
pozdravem Jana Hošková, restaurace  
U Laštůvků.

Restaurace U  Seňora: V  době, kdy 
nemohu naplno vykonávat svoje po-
volání a  koníček zároveň, jsem ob-
držel finanční dar od obce v  podobě 
jednoho měsíčního nájmu. Za to jsem 
velice vděčný a  tímto děkuji celé obci 
a  zastupitelstvu, vážím si toho. S  po-
zdravem za restauraci U Seňora Tomáš  
Sobotka.  FK

Vážený pane starosto,
dovolte, abychom Vám, zastupitelům 

obce, organizacím, dobrovolníkům, 
zkrátka všem, co se starali o nás, občany 
Telnice, i v roce 2020, poděkovali. Mys-
líme si, že péče (informace, akce, dáreč-
ky) to byla vskutku nadstandardní, jin-
de nevídaná. Nechceme konkrétně vy-

jmenovávat, byl by to dlouhý seznam. 
Ale jako symbol všeho bychom zvolili 
„Kalendář pro rok 2021“, který všech-
ny domácnosti obdržely jako dáreček. 
Dáreček o to milejší, že byl vytvořen ze-
jména pro obyvatele obce Telnice. His-
torické fotografie doplňují citáty. Jeho 
tvůrci do něj „dostali“ různorodé infor-

mace usnadňující každodenní používá-
ní i osvětu. To nemá chybu!

Pane starosto, prosíme, abyste naše 
poděkování tlumočil. Vám a všem oby-
vatelům do nového roku 2021 přejeme 
jediné: zdraví, pozitivní mysl a negativní 
testy. 

Květa a Václav Kuncovi

Vážené a milé zastupitelstvo  
obce Telnice,

dnes zasedáte poprvé v novém roce. 
Přeji vám za všechny ženy z KLASu op-
timistické vykročení do nové práce, 
hodně sil, zdraví a  energie do dalších 
bojů s Covidem, které nás ještě čekají. 
Současně vám všem děkuji za celý rok, 
kterým jste všem usnadňovali celou si-

tuaci. Za vřelá slova ve všech letácích, 
která byla pohlazením pro všechny, za 
všechny křížovky, hry, časopisy, knihy 
a nabídky pomoci. V Telnici nebyl vaší 
zásluhou nikdo sám. Všichni jste nás 
denně přesvědčovali, že jsme si zvoli-
li dobře všechny členy zastupitelstva. 
Posíláme vám písničku a  moravskou 
medicínu pro zdraví. Dejte si po ka-

líšku a  zachovejte nám všem přízeň 
a sami to s námi vydržte. Nakonec mů-
žeme poděkovat i této nedobré době, 
že nám ukázala, jací jsme a  s  kým 
máme tu čest žít. Spojila nás dohroma-
dy a máme se o koho opřít.

Za to patří dík Bohu a vám všem.
Jménem Klubu aktivních seniorů Telnice 

Dara Staňková, kronikářka

PODĚKOVÁNÍ MANŽELŮ KUNCOVÝCH

PODĚKOVÁNÍ TELNICKÉHO KLASU ZASTUPITELSTVU

Jménem Zastupitelstva obce Tel-
nice si dovoluji telnickému KLASu 
a  paní Staňkové srdečně poděkovat. 
Lidskost, s  jakou se setkáváme u čle-
nek telnického KLASu, ale i  dalších 
spoluobčanů v  této zvláštní době, 
je doslova úžasná a  je povzbuze-
ním pro nás pro všechny. Děkujeme 

také za medicínu, kterou jsme po 
prvním letošním zasedání poctivě 
spotřebovali, abychom se preven-
tivně připravili na další dny, které 
přijdou. Přejeme vám i  celé vesnici  
zdravý rok 2021!

František Kroutil, 
starosta obce
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Seniorská společnost ELPIDA vě-
novala našim seniorům více než 200 
párů krásných různobarevných ple-

tených ponožek. Tento krásný dárek 
spolu s  tréninkem paměti a  dopisem 
od obce rozdali telničtí dobrovolníci 
všem obyvatelům věkové kategorie 
70+ ve čtvrteční odpoledne 21. led-
na 2021. Právě se společností ELPIDA 
jsme v  minulém roce sbírali „klubíčka 
pro babičky“. A „jejich“ babičky uplet-
ly z  klubíček spoustu ponožek pro 
naše seniory i jako poděkování, jakým 
způsobem se do sbírky klubíček za-
pojili (do Prahy jsme odvezli více než  
250 kg v  několika velkých pytlech). 

Snad tento drobný dárek udělal našim 
seniorům radost a bude je hřát v zim-
ních měsících. A třeba jim i svým způ-
sobem ochrání zdraví tak, aby tyto dny 
i  ty příští klidně a spokojeně přečkali. 
K procvičení paměti jsme přiložili také 
trénink paměti od společnosti Spoko-
jený senior – Klub aktivních seniorů.

Oběma společnostem děkujeme za 
spolupráci, stejně tak i všem dobrovol-
níkům, kteří pomohli s distribucí těch-
to zásilek.

FK

Snad si vzpomenete na těžce postiže-
ného chlapečka z naší obce, o kterém se 
psalo v  loňském únorovém zpravodaji, 
a pak byla uskutečněna mimořádná hu-
manitární sbírka – moc vám za všechnu 
pomoc děkujeme. Nyní je Michálkovi již 
2,5 roku, bohužel se mu zdraví nevrá-
tí. Stále je potřeba 24hodinová péče, 
snažíme se dělat maximum proto, aby 
měl co nejhodnotnější a  spokojený ži-

vot, nevzdáváme se. Schází nám ovšem 
peníze na zakoupení pomůcek, kte-
ré mu umožní se lépe vyvíjet, a  proto 
se na vás znovu obracíme s  prosbou 
o další pomoc. Michálek má vytvořený 
transparentní bankovní účet u  společ-
nosti FreeWille, kam je možné Michál-
kovi zasílat finanční dary i  opakovaně: 
2700957427/2010, variabilní symbol: 
3115 nebo označit ve zprávě příjemci: 

Michálek. Z tohoto účtu jsou pak hraze-
ny pomůcky, rehabilitace a další potřeby. 
Budeme moc rádi i za to, když alespoň 
tuto informaci předáte dalším lidem, 
kteří by nám mohli pomoci. O  Michál-
kovi se můžete dozvědět z jeho stránek  
www.facebook.com/andilekmichael. 
Děkujeme vám za jakoukoliv pomoc. 

Kateřina Kuchaříková, maminka  
(Nádražní čtvrť)

PONOŽKY OD BABIČKY PRO NAŠE SENIORY

POMOC PRO TELNICKÉHO CHLAPCE MICHAELA
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Stává se pomalu tradicí, že v  naší 
obci vyhlašuji sbírku pro týrané či jinak 
ohrožené děti v  brněnském Klokánku 
a  taky pro matky a  jejich děti v  azylo-
vém domě. A ani v této zvláštní době mi 
to nedalo, abych se nepokusila trochu 
dětem pomoci. A tak byla 28. listopadu 
2020 vyhlášena Vánoční sbírka hraček 
pro Klokánek. Obecní úřad připravil pla-
kátek, vložil to na sociální sítě, do hlá-
šení rozhlasu a já už jsem jenom čekala. 
Tentokrát bylo, vzhledem k  pandemii, 
stanoveno sběrné místo na mé adrese. 
Bylo vás mnoho, kdo jste přinesli hrač-
ky, nejenom z naší vesnice, ale i z Brna 
a  okolí. Docházelo i  k  legračním situa-
cím, nemohla jsem být stále doma, a tak 
lidé nechávali hračky v  pytlech, krabi-
cích a taškách u mých dveří. Když jsem 
se vrátila, nemohla jsem se dostat vů-
bec ke dveřím! Chtěla bych všem těmto 

lidem poděkovat, hračky byly krásné. 
Stihly jsme je s Lucií Müllerovou odvézt 
včas, aby je děti mohly najít pod stro-

mečkem. Ještě jednou děkuji za všech-
ny děti a už pomalu plánuji další sbírku.

 Ivana Fretichová

VÁNOČNÍ SBÍRKA HRAČEK PRO KLOKÁNEK

Charitní pečovatelská služba, která 
je součástí Oblastní charity Rajhrad, 
je k  dispozici lidem, kteří potřebují 
pomoci s  péčí o  svou osobu. Pečo-
vatelky mohou pomoci s  celkovou 
hygienou, podat jídlo a umýt nádobí, 
vypomoci s  běžným úklidem nebo 
jen dohlédnout, zda člověk se zhor-
šenou pohyblivostí neupadl. V  této 
složité době, kdy se zvláště starším 
lidem doporučuje trávit co nejvíce 
času v bezpečném domácím prostře-
dí, může někomu obstarání nákupu 
a  běžných pochůzek, jako je napří-
klad vyzvednutí léků v  lékárně, přijít 
vhod. V  případě zájmu se, prosím, 
obraťte na Mgr. Lenku Krutinovou, 
vedoucí terénní pečovatelské služ-
by: telefon 731 124 470, e-mail: lenka.
krutinova@rajhrad.charita.cz. Charit-
ní pečovatelská služba dodržuje přís-

ná bezpečnostní opatření, proto se 
lidé nemusí obávat nakažení nemocí 
Covid-19. I v této náročné době jsou 
naše terénní pečovatelky připraveny 

vyjet do vašich domovů a  pomoci 
s běžnou péčí o vaše blízké. 

Jana Janoutová, 
Oblastní charita Rajhrad

Infekční nemoci a jejich původci – pa-
razitické organismy – se na naší plane-
tě vyskytují již od dob dinosaurů. Aby 
parazit mohl vyvolat infekční onemoc-
nění, potřebuje porušit  ochranné bari-
éry a  proniknout tak do hostitelského 
organismu (člověka), kde získává pro-
středí k vlastnímu růstu a množení. Po-
kud se jedná o „náš“ virus SARS-CoV-2, 
tak ten se bez lidské buňky, stejně jako 

žádný jiný virus, nedokáže  rozmnožo-
vat. K  tomu, aby se rozmnožil, využívá 
stavební látky přítomné v  buňce. Pro 
názornost si situaci v  buňce přirovná-
me k  tisku novin. Lidské buňky jsou 
takové malé tiskárny, které informace 
zakódované v  DNA přepisují do stav-
by bílkovin – bílkoviny budou v našem 
názvosloví Telnický zpravodaj. Pokud 
do buňky vnikne  virus a  vnese do ní 

svoji vlastní genetickou informaci, buň-
ka – tedy tiskárna – podle ní poslušně 
začne vyrábět nové viry, tedy tisknout 
články, kterými postupně zaplní celý 
zpravodaj. Tyto nové články jsou ovšem 
nesmyslné, zabírají místo užitečným 
sloupkům, a  navíc plýtvají novinovou 
barvou a  papírem. Infekce postupně 
vnese do těla chaos, když začne využí-
vat všechny buňky k  výrobě viru. Imu-

VÝZNAM OČKOVÁNÍ
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nita člověka je pak něco jako cenzor, 
který si zpravodaj přečte předtím, než 
jej rozešle do schránek občanů. Cenzor 
zpočátku nesmyslné články vypouští do 
světa jednoduše proto, že je nedokáže 
identifikovat. Buňky těla jsou virem čím 
dál více poškozovány. Cenzor přijímá 
reakce od čtenářů, kteří novinovým 
článkům nerozumí a říkají, že něco není 
v pořádku. V té chvíli záleží na tom, jak 
moc je tělo, nebo zpravodaj, zahlcen 
šířením viru a chaosu. V ideálním přípa-
dě dojde k zásahu imunitního systému 
a zastavení dalšího množení viru. Někdy 
však je již organismus natolik vyčerpán, 
že imunitní reakce přichází pozdě.

Abychom předešli tomu, že nepřipra-
vený imunitní systém vystavíme půso-
bení neznámého viru, přicházejí na řadu 
vakcíny. Vakcíny dostupné proti one-

mocnění Covid-19 fungují na takovém 
principu, že předloží tělu pouze část 
z obalu viru, takovou anténku, kterou se 
virus představuje, když do našeho těla 
vstupuje. Z  vakcíny se tedy není mož-
né nakazit – nejde to, protože nebude 
obsahovat celý virus, ale pouze součásti 
stimulující imunitní systém, aby vytvořil 
protilátky. Přeloženo do řeči novin, díky 
vakcíně se cenzor naučí rozpoznat pou-
ze nadpisy nesrozumitelných článků, 
a když se s takovým článkem v budouc-
nu setká, již podle nadpisu pozná, že se 
jedná o  chybu a  okamžitě celý článek 
vyřadí a skartuje. 

Díky očkování již byly ve světě zcela 
vymýceny pravé neštovice a dětská obr-
na, spousta jiných nemocí byla výrazně 
potlačena (tuberkulóza, záškrt, spalnič-
ky, tetanus). Vakcíny, které budou (nebo 

již jsou) k  dispozici proti viru SARS-
-CoV-2, budou plně hrazeny z veřejné-
ho zdravotního pojištění, očkování je 
dobrovolné a  stát také přebírá garanci 
za případnou újmu na zdraví způsobe-
nou očkováním. Vakcína proti onemoc-
nění Covid-19 byla vyvinuta akcelerova-
ně, urychlily se však pouze administra-
tivní kroky, ale nedělaly se kompromisy 
při dodržování bezpečnosti. 

V naší ordinaci plánujeme očkovat, 
zatím však není jasné, kdy bude vakcí-
na dostupná i pro ordinace praktických 
lékařů. Proto vám vřele doporučuji sle-
dovat webové stránky ministerstva zdra-
votnictví a denní zpravodajství. Až bude-
me mít bližší informace, budeme se vám 
je snažit co nejdříve zprostředkovat. 

MUDr. Hana Picková, 
telnická praktická lékařka

Rok 2020 jsme zahájili 18. ledna vý-
roční valnou hromadou sboru, která se 
konala na sokolovně. Naším hostem 
byl starosta krajského sdružení pan 
Josef Gargula. Schůze se nesla v  du-

chu voleb do výkonného výboru SDH 
Telnice a návrhů kandidátů do vyšších 
orgánů SHČMS. V polovině února jsme 
byli součástí posledního rozloučení 
s  bratrem Fasorou ze Sokolnic. Dne  

22. února proběhl Ostatkový průvod 
obcí za doprovodu kapely Donava. 
V průvodu se veselilo 22 masek. V břez-
nu naši činnost ovlivnila 1. vlna Covi-
du-19 a s ní spojená omezení. V květnu 

Činnost Jednotky SDH Telnice byla 
v roce minulém značně ovlivněna pan-
demií Covid-19, která nás ovlivňuje 
i  na začátku roku letošního. Jednotka 
se hlavně sžívala s  novými prostory, 
které jsme koncem roku 2019 dostali 
do užívání. Provedl se generální úklid 
a postupně se budova vybavuje věcmi 
potřebnými pro provoz. Dokoupilo se 
například nářadí potřebné k  opravám 
a  úpravám požární techniky. Vyrobi-
li jsme pracovní stůl, podařilo se nám 
zajistit zánovní roletová vrata, která 
bychom chtěli v letošním roce nainsta-
lovat. Věříme, že nám jednak usnadní 
výjezd požární techniky na komunikaci, 
tak i zlepší izolační vlastnosti budovy.

Druhou zásadní věcí bylo také sezna-
mování se s  pořízenou technikou, kte-
rou jsme taktéž dostali do užívání na 
konci roku 2019. Jedná se o cisternovou 
automobilovou stříkačku na podvozku 
IVECO s vodní nádrží o objemu 3 000 li-
trů. Do vozidla jsme upevnili držáky na 
vybavení, kterým disponujeme. Proved-
li jsme pořízení a montáž nové radiosta-
nice potřebné pro komunikaci s  ope-
račním střediskem HZS JmK a přípravu 
na montáž couvací kamery. Vozidla také 
absolvovala každoroční technickou pro-

hlídku, na které se zjistilo, že na cisterně 
je lehčí závada na brzdách. Vozidlo se 
před Vánocemi odvezlo do servisu, kde 
museli vyměnit brzdový válec. Pracova-
lo se i na opravě motorového čerpadla 
PS 12, která se zdařila a čerpadlo je plně 
funkční. Ve zbrojnici máme ještě druhé, 
které je v současné době rozmontované 
a pracuje se na jeho opravě.

Jak bylo dohodnuto s obcí, v suchých 
měsících jsme prováděli zalévání nové 
výsadby stromků v  katastru obce. Tam 
si strojníci více než dostatečně procviči-
li práci s cisternou a čerpadlem které je 
v  nástavbě zabudováno. Zalévání bylo 
vzhledem k množství stromků vždy na 
dva dny a průměrná spotřeba vody byla 
15 m3. Dne 17. července jsme byli ope-
račním střediskem povoláni k  zajištění 
přistání vrtulníku letecké záchranné 
služby, která zasahovala v  Telnici. Dne 
13. října jsme zajišťovali dovoz vody do 
Legiovlaku, který vzhledem k pandemii 
musel nějakou dobu zůstat odstavený 
na nádraží Sokolnice-Telnice. V  letoš-
ním roce jsme po domluvě s obcí také 
provedli výcvik pilařů při kácení tří su-
chých stromů na obecních pozemcích.

V roce 2021 bychom se rádi věnovali 
dovybavení hasičské zbrojnice, napří-

klad pořízení kompresoru a  připojení 
cisterny na tlakový vzduch pro možnost 
okamžitého vyjetí vozidla z garáže bez 
nutnosti hromadění výfukových plynů 
v  budově. Závěrem bych rád jménem 
svým i jménem všech hasičů poděkoval 
všem za výbornou spolupráci v roce mi-
nulém a budeme se těšit na další spolu-
práci snad již v klidnějším roce letošním.

Marcel Bojo, velitel JSDH Telnice

ČINNOST SBORU SDH TELNICE V ROCE 2020

JSDH TELNICE V ROCE 2020
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se začala situace postupně zlepšovat, 
omezení se začala uvolňovat a  my 
jsme mohli začít s  úklidem hasičské 
zbrojnice. Také jsme zahájili přípravy 
na sběr železného šrotu, který se nám 
podařilo uskutečnit na začátku června. 
Dne 1. srpna náš člen Michal Müller 
vstoupil do svazku manželského. Při 
této významné události ho přijela pod-
pořit velká část našeho sboru. Během 
letních prázdnin se naše činnost sou-
středila na údržbu techniky a zvyšová-
ní odborné způsobilosti členů sboru 
a výjezdové jednotky. Začátkem srpna 
jsme se zhostili pořádání již tradičního 
nohejbalového turnaje, který proběhl 
v areálu sokolovny. Souběžně s turna-
jem probíhalo shromáždění delegátů 
sborů ve Zbýšově u Brna, kde jsme měli 
jednoho zástupce. V  září nás zastihla 
další vlna Covidu-19 s  ještě přísnější-
mi omezeními než na jaře. V listopadu 
jsme převzali dar od SHČMS v podobě 
200 kusů ochranných respirátorů. Dou-

fáme, že v  roce 2021 se bude situace 
kolem Covidu-19 co nejrychleji zlepšo-
vat a my se budeme moci opět účast-

nit kulturních akcí jak u nás v obci, tak 
i v okolí.

Richard Smetana, starosta SHD Telnice

I když byl v zimních měsících provoz 
obecní knihovny spíše uzavřen, neuleh-
li jsme k zimnímu spánku, ale pracova-
li dál. Za zavřenými, ale rozsvícenými 
dveřmi pokračovala digitalizace kniž-
ního fondu a  jeho doplňování novými 
knižními tituly. Obdrželi jsme darem 
knihy od místních občanů, z nichž jsme 
některé také do fondu zařadili – děku-
jeme!

Z našich novinek bychom tedy mohli 
uvést např. nový román Markéty Ha-
rasimové Klinická smrt, detektivku Alej 
smrti od Jiřího Hanibala či historický 
román Melity Denkové s  názvem Krá-
lovna Rejčka. Milovníci napětí si jistě 
přijdou na své s  novým thrillerem od 
známých autorů D. Prestona a  L. Chil-
da (autoři série o agentu Pentergasto-
vi), který nese tajemný název Ztracené 
kosti. Pořídili jsme také 5. díl oblíbené 
série „Sedm sester“ od Lucindy Riley 
s  názvem Sestra luny. Nezapomněli 
jsme ani na fanoušky populárně nauč-
né literatury, kteří se mohou těšit na 
knihu Kdo otevřel bránu pekel od Vladi-
míra Lišky.

V  době, kdy nebude možné mít 
obecní knihovnu otevřenou, můžeme 
našim čtenářům nabídnout mimořád-
nou službu s  názvem  I knihy mohou 
chodit  dostupnou na telefonním čísle 
773  279  085. Po předchozí telefonické 
dohodě na této lince jsme připraveni 

přijmout vaše zapůjčené knihy zpět do 
knižního fondu, ale také na požádání 
připravit jakoukoliv naši knihu k zapůj-
čení, pokud je v tu chvíli volná k zapůj-
čení. Pro bližší informace a dohodu tedy 
prosím volejte výše uvedené telefon-

ní číslo v  pracovních dnech od 14 do  
18 hodin, rádi vám vyjdeme vstříc. Bližší 
informace naleznete na letáčku na stra-
ně 75. Na setkání s vámi v naší obecní 
knihovně se s vámi těší

Lenka Smetanová, knihovnice

NOVINKY V TELNICKÉ KNIHOVNĚ
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Sčítání lidu se opět blíží. Novinkou je, 
že letos proběhne především online. 
Český statistický úřad odhaduje, že tuto 
možnost využije 60 % obyvatel. Vše za-
čne o půlnoci z pátku 26. na sobotu 27. 
března a potrvá do 9. dubna 2021. Kdo 
možnosti online nevyužije, ten bude 
moci od 17. dubna do 11. května vy-
plnit klasický listinný formulář. 
Za nevyplnění formuláře 
bude hrozit pokuta 10 
tisíc korun, účast na 
sčítání je tedy povin-
ná. Ve formulářích 
budou některé ko-
lonky tradičně pev-
né, tudíž vyplňující 
bude mít na výběr 
z  předepsaných mož-
ností. Mezi ostatními, 
které budou již dobrovol-
né, bude patřit i  národnost 
a mateřský jazyk. 

Mluvčí sčítání lidu, Jolana Voldáno-
vá, potvrdila, že moravská národnost 
i  jazyk budou opět uznávány a  samo-
statně evidovány. V  případě otázky 
na národnost nebude uvedena žádná 
konkrétní možnost odpovědi, k otázce 
o  mateřském jazyce bude připojeno 
několik možností, avšak moravský jazyk 
bude potřeba, tak jako moravskou ná-
rodnost, dopsat. 

Na přihlášení se k  moravské národ-
nosti není nic neobvyklého, vždyť mo-
ravskou národnost si píše jen ten, kdo 
se vnímá jako součást společenství oby-
vatel naší země a je hrdý na její specific-
kou kulturu a bohatou, více než tisícile-
tou historii.

Mnohým se však může zdát přinej-
menším zvláštní přihlášení se 

k moravskému jazyku. Rád 
bych proto připomenul, 

že jazyk na Moravě se 
po staletí vyvíjel v úz-
kém styku s  jazykem 
v  Čechách a  jejich 
vzájemná blízkost 
vyvrcholila vytvoře-

ním společné spisov-
né formy tohoto jazy-

ka. Základem společné-
ho spisovného jazyk se na 

počátku 17. století stala tzv. 
„kraličtina“, jazyk Bible z  moravských 
Kralic. Tento jazyk byl téměř dvě století 
označován na Moravě jako moravština 
a v Čechách jako čeština. Pro zajímavost 
také uvedu, že je doloženo, jak velkým 
zklamáním českých národních buditelů 
bylo, že se od přijetí spisovné češtiny 
odklonili Slováci, jejichž jazyk je také 
velmi blízký tomu našemu. Český nacio- 
nalismus na konci 19. století postupně 
přejmenoval vše původní moravské na 

české, a tak dnes označujeme spisovný 
jazyk jednotně jako český. 

Vraťme se ale ke sčítání lidu. Otázka na 
jazyk se netýká spisovného jazyka, ale ja-
zyka mateřského, tedy toho, který jsme 
se naučili používat od rodičů a  prarodi-
čů, kterým mluvíme doma nebo s přáteli 
z dětství, a který když uslyšíme po návratu 
z ciziny, nás zahřeje u srdce. To, že po sta-
letích, i v dnešní době silně ovlivňované 
médii, zůstává hovorová řeč v  obou ze-
mích odlišná, je jasným důkazem, že spo-
lečný spisovný jazyk není nic, co by změ-
nilo realitu. Rozdíly jsou dané jak odliš-
nou charakteristikou moravských nářečí 
oproti českým, tak i jinou melodikou řeči, 
která na každého prozradí „z kama je“.

Na závěr bych ještě rád připomenul, 
že první sčítání lidu v  Rakousko-Uher-
sku zjišťovalo stav z  31. prosince 1869 
na 1. ledna 1870 a  nebylo zde možno 
zapsat tzv. obcovací řeč, ke které může-
me mateřský jazyk přirovnávat. Teprve 
vyhláškou z  roku 1880 byla zavedena 
povinnost uvádět obcovací řeč a vyhláš-
kou z  roku 1890 bylo upřesněno, že je 
nutno použít doslovnou formulaci „řeč 
česko-moravsko-slovácká“. Z  toho je 
zřejmé, že skutečnou možnost přihlá-
sit se k  vlastnímu vnímání národnosti  
a  k rodné řeči nám umožnila teprve až 
demokracie zrozená v listopadu 1989.

Jiří Máca, Telnice

Jen díky veřejné sbírce, do které při-
spěly stovky jednotlivců a firem, včet-
ně obce Telnice, vznikla nová učebnice 
dějin Moravy. Sbírku organizovala Mo-
ravská národní obec, která je nejvíce 
známá díky akci vyvěšování morav-
ských vlajek na radnicích. Publikace 
je určena pro žáky druhého stupně 
základních škol a  pro středoškolské 
studenty, ale jistě upoutá pozornost 
i širšího okruhu zájemců o historii Mo-
ravy. Sbírka a  veškerá práce na nové 
učebnici trvaly přibližně tři roky. Vedle 
sepisování didaktického textu velkou 
část úsilí zabralo zpracování bohatého 
vizuálního materiálu, díky kterému bu-
dou v učebnici k nahlédnutí doposud 
nepublikované fotografie historických 
předmětů. Hlavním autorem se stal 
zkušený učitel dějepisu a  zástupce 
ředitele brněnského gymnázia Aka-
demia, Ondřej Hýsek. Podle něj ale na 
knize ve svém volném čase pracovaly 

desítky lidí a  každý z  nich je vlastně 
spoluautorem knihy. Hlavním recen-
zentem knihy se stal historik Jiří Kacetl. 

První svazek učebnice s názvem „Mo-
ravské dějiny do roku 1860“ podává 
přehled zemské minulosti od pravěku 
do roku 1860. Věnuje se i širším středo-
evropským souvislostem, prostor do-
stávají kromě politického vývoje také 
dějiny umění, víry a  myšlení obecně. 
Celou knihou se nese snaha odmytizo-
vat naše dějiny a opřít se o nejčerstvěj-
ší poznatky historické vědy. Učebnice 
o  160 stranách bude vydána na za-
čátku letošního roku nákladem 4  000 
kusů a zamíří do škol i mezi jednotliv-
ce. Sbírka ale nekončí, právě naopak, 
bude sloužit pro financování vydání 
druhého svazku moravských dějin, 
který bude věnován modernímu ob-
dobí od roku 1860 a následně i dalším 
učebním pomůckám a osvětovým ma-
teriálům o Moravě.

Z rozhovoru s  autorem na webu  
zpravyzmoravy.cz vypsal a doplnil 

Jiří Máca

KE SČÍTÁNÍ LIDU 2021

NOVÁ UČEBNICE DĚJIN MORAVY VZNIKLA BEZ DOTACÍ
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Dobrovolný svazek obcí Region Ceza-
va byl úspěšný se svou žádostí o  dotaci 
na pořízení kompostérů pro domácnosti 
z Operačního programu životní prostředí. 
Ministerstvo životního prostředí jako po-
skytovatel uvolní téměř sto milionů korun 
a obcím tím proplatí až 85 procent nákla-
dů. Do projektu se zapojilo devět obcí 
DSO Region Cezava z  celkových jede-
nácti, mezi nimi i Telnice. Žádat se mohlo 
o dotaci především na domácí komposté-
ry, ale také štěpkovače nebo jiné kontej-
nery na odpad (např. textil). Celkové ná-
klady projektu jsou vyčísleny na 4 608 890 
korun, dotace činí necelé 4 miliony.

Domácí kompostování obnáší umís-
tění kompostéru na zahradě nebo dvor-
ku rodinného domu. Má svá pravidla 
a  postupy, ale je pohodlné svou do-

stupností a  přináší i  výhodu v  podobě 
vlastního kompostu pro další užití. Poří-
zením kompostérů na zahrady obyvatel 
se ušetří místo na sběrném dvoře, tím 

tak projde o několik tun biologicky roz-
ložitelného odpadu méně a obec ušetří 
za jeho odvoz nebo další zpracovávání. 

Telnice v rámci projektu získá 70 kusů 
kompostérů, které se zdarma nabídnou 
místním domácnostem, jež budou mít 

o  domácí kompostování zájem, a  kva-
litní štěpkovač na drcení větví. Obec se 
na realizaci projektu bude podílet 15 
procenty z  celkově vynaložené částky. 

Vzhledem k  tomu, že výdaje na odpa-
dy a jejich ukládání rok co rok vzrůstají 
a  tendence do budoucna nebude jiná, 
se každý krok ke zlepšení počítá. 

Radka Raflová,  
manažerka DSO Region Cezava

Díky spolupráci s obcemi Dobrovol-
ného svazu obcí Region Cezava jsme 
získali zajímavou dotaci na pořízení 70 
ks kompostérů pro naše občany a také 
motorového štěpkovače pro potře-
by pracovní čety. Kompostéry černé 
barvy budou mít poměrně vysokou 
kapacitu – 1380 litrů (poučili jsme se 
z  první vlny rozdávání kompostérů). 
Mělo by se jednat o  černé nádoby 
vyrobené z  materiálu odolného UV 
záření, jejichž součástí jsou provzduš-
ňovací otvory a boční dvířka pro snad-
né vyjímání kompostu. Nemají dno, 

protože jsou konstruovány pro volný 
styk s  půdou a  zde žijícími mikroor-
ganismy, červy či žížalami. Distribuce 
kompostérů bude obcí provedena ve 
chvíli, kdy budou předány do Telnice. 
Do té doby bude prováděna regist-
race zájemců z řad místních občanů. 
Ti se mohou hlásit na obecním úřadě  
v době od 1. do 31. března 2021 na tel. 
544 224 410 u paní úřednice Marcely 
Drápalové. Přednost budou mít ti, na 
které se v roce 2013 při první distribu-
ci nedostalo, a poté ti, kteří se přihlásí  
nejdříve.

Nový štěpkovač by měl být schopen 
drtit větve o síle do 10 cm a mít vlast-
ní motorový pohon. Měl by také být 
schopen vyrábět štěpku do 11 mm, 
tedy takovou, kterou bychom mohli 
používat jako krytí při výsadbě stromů, 
při zahradních úpravách na veřejném 
prostranství apod. Díky vlastnímu ko-
lovému podvozku a  registrační znač-
ce bude možné, aby byl tažen pouze 
za osobním služebním vozidlem, což 
zvýší efektivitu jeho využití. Pracovní 
četa se na tohoto nového pomocníka  
těší.  FK

OBEC TELNICE ZÍSKÁ 70 KOMPOSTÉRŮ PRO SVÉ OBČANY

KOMPOSTÉRY A ŠTĚPKOVAČ



  POZDRAV Z MUZEA 
KOČÁRŮ DO TELNICE
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V  nedávné době bylo z  Telnice do Čech 
pod Kosířem vypraveno již několik zájezdů 
na koncerty a je krásné vidět, jaký milý vztah 
se za tu dobu vytvořil mezi Telnicí a  tímto 
kouzelným místem nedaleko od Olomouce. 
Zdeněk Kubíček, pořadatel telnických zájezdů

Celoplošná deratizace obce Telnice 
byla provedena 20. listopadu 2020 me-
todou zavěšení nástrahy Hubex (40 g). 
Celkem bylo deratizováno 154 šachet 
a vpustí. Při pokládce byla zlikvidována 
3  ohniska výskytu (žluté hvězdy) a  při 
následné kontrole (16. prosince 2020) 
ještě navíc jedno další (červená hvěz-
da). Dále bylo na základě požadavku 
deratizováno 126 ks šachet ve správě 
Vodárenské akciové společnosti (VAS).

Dosavadní výsledky deratizace 
v Telnici (obec ji provádí tímto způso-
bem od roku 2017):
•  Podzim 2017 – 34 %  

(procento výskytu požeru nasazené 
návnady) + 1 ohnisko výskytu,

•  Jaro 2018 (březen – duben) –  
56 % + 3 ohniska výskytu,

•  Jaro 2018 (červen – červenec) –  
43 % + jedno malé ohnisko,

•  Podzim 2018 –  
37 % + jedno malé ohnisko,

•  Jaro 2019 –  
62 % + 2 ohniska výskytu,

•  Podzim 2019 –  
54 % + 3 ohniska výskytu,

•  Jaro 2020 –  
42 % + 4 ohniska výskytu,

•  Podzim 2020 – 27 % (vč. šachet VAS) 
+ 4 ohniska výskytu.
Po dohodě s VAS provádí firma Dera-

tizace 4D nově deratizaci i v části splaš-
kové kanalizace. Díky tomuto postupu 
je možné očekávat zlepšené výsledky 
v jarních měsících roku 2021. Z hledis-
ka rozložení výskytu se opět opakuje 
situace z předešlých období, tedy zvý-
šená koncentrace výskytu v oblasti od 
centra obce v ulici V dědině k rybníku, 
kde byl ale výskyt spíše ohniskový. 
Zbytek obce vykazuje spíše roztrou-
šený požer nástrah, svědčící o výskytu 
potkanů, ale v relativně malém počtu. 
V Nádražní čtvrti se s ohledem na ne-
prokázaný výskyt potkaní populace 
deratizace v posledních obdobích ne-
provádí.

Doporučení: pokračovat v pravidel-
né 2x roční deratizaci obce a  zjistit 
příčiny opakovaného výskytu ohni-
sek potkanů oblasti centrum obce – 
ulice V dědině – rybník.

Ondřej Trubecký, Deratizace 4D

VÝSLEDKY DERATIZACE TELNICE

Vysvětlivky:
	 barevná kolečka s obrysem –  

šachty ve správě obce
	 barevná kolečka bez obrysu –  

šachty pod správnou VAS  
(dle jejich pasportu)

	 čtverečky – dešťové vpusti  
pod správou obce

	 zelené body – nulový výskyt  
potkanů

	 červené body – vysoký výskyt  
potkanů
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 VÝHERKYNĚ TAJENKY KŘÍŽOVKY  
Z PROSINCOVÉHO ZPRAVODAJE

Do uzávěrky doručení tajenky 
z  křížovky v  prosincovém Telnickém 
zpravodaji bylo na obecní úřad do-

ručeno celkem osm správných od-
povědí:  STŘÍBRNÉ JMELÍ. Výherkyní 
se po losování starostou obce stala   

paní Kristýna Svobodová. Gratu- 
lujeme.

Marcela Drápalová, úřednice

V tajence naleznete název aktivity, kterou žila Telnice v závěru roku 2020.
Vyluštěnou tajenku doručte obec-

nímu úřadu osobně nebo emailem na  
adresu: urednice@telnice.cz nejpozději 
do 15. března 2021.

Šťastný výherce bude vylosován a od- 
měněn zajímavými obecními upomín-
kovými předměty. Všem luštitelům do-
poručujeme, aby si dobře přečetli pře-

devším aktuální vydání Telnického zpra-
vodaje, kde je množné všechny odpo-
vědi jednoduše dohledat. Hodně štěstí  
v luštění!

KŘÍŽOVKA – JAK DOBŘE ZNÁTE TELNICI?

1 B

2 Ý

3 Á

4 Á

5 A

6 Á

7 V

8 Á

9 Ě

10 A

11 Á

12 L

1.  Příjmení nejlepší obecní uklízečky veřených  
prostranství v dějinách naší vesnice.

2.  Příjmení (v mužském rodě) organizátorů akce Telnické 
rodiny pátrají po telnických keškách.

3.  Křestní jméno telnické organizátorky humanitárních 
sbírek hraček pro Klokánek.

4.  Nejdelší příjmení vítaného občánka v roce 2020.
5.  Název povolání paní Martiny Príhodové, která roznáší  

v Telnici poštovní zásilky.
6.  Příjmení nové paní učitelky druhého ročníku telnické 

základní školy.

 7.  Název zemědělské dvora na sokolnickém katastru  
v blízkosti Telnice.

 8.  Příjmení paní učitelky ze třídy Veverek.
 9.  Titul sokolnického šlechtice, který se postaral  

o vybudování nádraží v naší vesnici.
10.   Název seniorské organizace, která věnovala  

telnickým seniorům pletené ponožky.
11.   Příjmení praktické lékařky, která ordinuje v telnické 

ordinaci.
12.   Příjmení obecního zaměstnance, který má na starosti 

rozkládání odevzdaného nábytku na obecním dvoře.
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Už dlouhou dobu jsem si pohrával s myšlenkou, že by bylo vhodné představit 
veřejnosti aktuální sestavu obecních zaměstnanců. Mnohdy se o nich mluví 
jen skupinově, často však mají významné zásluhy na spoustě vydařených pro-
jektů obce. A to ani nemluvím o „samozřejmosti“, že obecní úřad a pošta po-
skytuje základní služby veřejnosti a stará se o celý katastr. Jsem rád, že mám tu 
čest pracovat s takovými lidmi, a vážím si jejich práce a obětavosti. Chtěl bych, 
aby mezi nimi vždy panovala dobrá a přátelská atmosféra, aby pro Telnici rádi 
pracovali. Děkuji jim za nezřídka dlouhodobou spolupráci a věřím, že v ní bu-
deme i nadále pokračovat. Poprosil jsem kolegyni Ivanu Mifkovou, aby s nimi 
připravila jejich krátkou prezentaci (sebe nevyjímaje).

František Kroutil, starosta obce

MARIE DEMKOVÁ

n Jak dlouho pracuješ na obecním úřa-
dě v Telnici a jaká je náplň tvojí práce?

Pocházím z  Ponětovic, do Telnice 
jsem se přivdala a  bydlím tu přes 20 
roků. Vyučila jsem se knihařkou a  pra-
covala v Brně v tiskárně. Na obci pracu-
ji čtyři roky. Nastoupila jsem na pozici 
uklízečky v  červnu roku 2016, kdy mi 
končila rodičovská dovolená. Uklízím 
celou budovu obecního úřadu, tzn. 
i  poštu a  knihovnu. Chodila jsem ak-
tualizovat obecní nástěnky a  vydávat 
obědy do mateřské školy jako zástup za  
nemoc.

n Jaké ve své práci spatřuješ výhody?
Výhodou je, že mám práci pár kroků 

od domova. To mi šetří čas, který pak 
mohu věnovat své rodině, zejména nej-

mladší dceři, která je na prvním stupni 
základní školy. Výhodou je také fajn pra-
covní kolektiv. 

n Jak trávíš svůj volný čas?
Ve volném čase ráda luštím křížovky, 

čtu, poslouchám hudbu a  chodím do 
přírody.

EDUARD TESAŘ
n Co tě přivedlo 
k  práci v  pracov-
ní četě na obci?

To je doce-
la jednoduché. 
Přestala mě bavit 
předchozí prá-
ce, a  tak jsem se 
rozhodl vyměnit 
ji za zaměstnání 
obnášející spíše 
manuální čin-
nost. Po dvaceti 
letech to byla vítaná změna a naprosto 
jiný druh práce. Většinu času se jedná 
o  práci „s čistou hlavou“ a  bez stresu. 
A to bylo mým cílem.

n Byl jsi pověřen vedením pracovní čety. 
Co si pod tím můžeme představit?

Přijímám úkoly od starosty a místosta-
rosty obce, poté je rozděluji a zadávám 
jednotlivým pracovníkům čety. Do ná-
plně mojí práce také patří pomoc jed-
notlivým pracovníkům a kontrola plnění 
zadaných úkolů. Při práci trávím většinu 
času venku, a tak se někdy stane, že díky 
vlivům počasí je práce náročnější.

n Jaký je váš pracovní kolektiv?
Tým je dobrý. Po nějaké době „si to 

sedlo“, každý má vlohy pro jiný typ prá-
ce, a když to člověk ví, pak se práce lépe 
organizuje. Navzájem se doplňujeme 
a odvedený výkon se dá hodnotit jako 
kvalitní.

IRENA ZEHNALOVÁ

n Jak dlouho pracuješ na poště v Telnici 
a co tě k tomuto povolání přivedlo?

Ve čtrnácti letech, kdy jsem vycházela 
základní školu, jsem o svém budoucím 
povolání neměla konkrétní představu. 
Vystudovala jsem tedy Střední odborné 
učiliště spojů v  Brně a  stala se pošťač-
kou. Tu dělám v Telnici už celých osm-
náct let. Během této doby se na poště 
mnohé změnilo…

n Můžeš nám svou práci přiblížit?
Před dvěma lety se z  telnické pošty 

stala Pošta Partner. To přineslo změnu 
ve složení práce a počtu zaměstnanců. 
Vybíráme poplatky za popelnice, ově-
řujeme podpisy, provozujeme Czech 
Point a  prodáváme obecní propagační 
předměty, lístky na kulturní akce a další. 
Musíme se také řídit různými zákony, ze-
jména poštovními předpisy a zákonem 
o obcích. Moje kolegyně je také dlouho-
letou pošťačkou, která své práci rozumí, 
a společně tvoříme sehraný tým. 

n Co tě na tvé práci baví?
Práce zde není žádný stereotyp, je 

opravdu různorodá, a  proto mě baví. 
Výkon práce pošťačky vyžaduje sou-
středění a je někdy po celodenní službě 
znát únava. Zejména před Vánocemi, 
kdy objem zásilek a balíků stoupá.

PŘEDSTAVENÍ OBECNÍCH ZAMĚSTNANCŮ

Marie Demková Irena Zehnalová

Eduard Tesař
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VOJTĚCH FRÝBORT

n Jak ses dostal k práci v obecní četě?
Pracoval jsem jako veterinární technik 

na veterinární univerzitě v Brně u koní. 
Poté, co jsem měl úraz páteře, jsem už 
tuto práci nemohl dále vykonávat. V té 
době, před třemi lety, mne s nabídkou 
oslovil telnický starosta. A  tak jsem se 
stal kmenovým zaměstnancem obce. 
Mám v  kompetenci například údržbu 
s mulčovačem, dohled na přechodu pro 
chodce, servisy zařízení, řemeslné a po-
dobné odbornější práce.

n Jaké výhody 
ti práce v Telnici 
přináší a  co by 
se mohlo ještě 
zlepšit?

Výhodou je 
pro mne krát-
ká vzdálenost 
z  mého bydli-
ště (Sokolnice) 
a  jednoznačně 
skutečnost, že 
se jedná o  prá-
ci na čerstvém 

vzduchu. Práce je zde různorodá a člo-
věk si může v  určitém časovém úseku 
vybrat, které činnosti se bude věnovat 
dříve a které později, třeba kvůli poča-
sí. V Telnici jsou příjemní lidé, kteří nám 
v  nepříznivém počasí nabídnou kávu 
nebo čaj, pozdraví, prohodí pár slov. 
Je tady prostě dobré „lidské“ klima. Při 
plnění pracovních povinností by nám 
pomohla modernější technika. 

n Kde čerpáš energii ve svém volném 
čase?

Energii čerpám s  mojí dcerou Verun-
kou nebo při vyjížďce s koněm. A  také 
při práci v  zemědělství. Ráno a  večer 
chodím na procházky se psem do pří-
rody s  vypnutým mobilem, abych si 
aspoň na chvíli odpočinul od této uspě-
chané doby. Dále je mou zálibou hudba 
– jsem členem mnoha kapel, kde hraji 
na bicí nástroje. 

MARCELA DRÁPALOVÁ

n Jaká cesta tě přivedla k práci na obec-
ním úřadě v Telnici?

V  závěru roku 2014 byl v  Telnici vy-
psán konkurs na místo úřednice. Proto-
že jsem v  té době hledala zaměstnání, 
do konkursu jsem se přihlásila. Myslela 
jsem si, že bych mohla zúročit osmile-
tou praxi na finančním úřadě, i  tu ne-

lehkou, ale krásnou práci s  dětmi na 
desetileté mateřské a  rodičovské do-
volené, bezpochyby i praxi na obecním 
úřadě v domovské obci a v neposlední 
řadě zkušenosti ze zastupitelstva obce 
a  funkce místostarostky v  Křenovicích. 
Splňovala jsem předpoklady a zkoušky, 
které byly k práci potřeba, a tak jsem 1. 
ledna 2015 nastoupila.

n Jaká je náplň profese úřednice?
Náplň práce se mi od nástupu měni-

la. Nyní mám na starosti např. eviden-
ci přijaté pošty, pokladní záležitosti, 
správu místních poplatků včetně jejich 
vymáhání, evidenci obyvatel (např. při-
hlašování k trvalému pobytu, odhlášky, 
evidence narozených a  zemřelých ob-
čanů v obecní databázi), různá správní 
řízení (např. týkající se rušení trvalého 
pobytu, ustanovení zvláštního příjemce 
dávky důchodového pojištění), vidima-
ci a  legalizaci včetně Czech Pointu pro 
potřeby vedení obce a  úřadu, agen-
du ztrát a  nálezů, správu úřední desky 
a  částečnou administraci webových 
stránek, organizaci voleb, přípravu vítá-
ní občánků, hlášení obecního rozhlasu 
a další potřebné úkoly samosprávy a ve-
řejné správy.

n Je něco, s čím ses zde setkala poprvé?
V tomto zaměstnání pro mne byla no-

vinkou  práce člena, respektive zapiso-
vatelky okrskové volební komise a s tím 
spojená příprava a  organizace voleb 
celkově.

n Co je na tvé práci náročné? Co by vý-
konu tvé práce pomohlo?

Náročné je především zvládat další 
rodinné povinnosti ve dny, kdy na úřa-
dě máme úřední hodiny do 18:00. Děti 
mám sice již větší, ale matka a manžel-
ka jsem stále. To ale asi znají všechny 
zaměstnané ženy. Občas bývá náročné 
soustředit se na práci s občanem v situ-
aci, kdy poměrně malou kanceláří pro-
chází další návštěva úřadu. V porovnání 
s  ostatními kancelářemi v  budově úřa-
du si pracoviště moje a  místostarosty 
přímo říká o rekonstrukci a moderniza-
ci. Rozšířením pracovní náplně děvčat 
na místní Poště Partner však frekvence 
návštěv úřadu poklesla. Určitě bych ale 
přivítala rekonstrukci a  modernizaci 
kanceláře.

n Co se ti na této práci líbí?
Práce spočívá v  kontaktu s  lidmi 

i  v  pečlivé samostatné práci bez osob-
ního jednání. Je velice různorodá a baví 
mne. A navíc, úřednicí jsem se asi naro-
dila. Již jako malá jsem si hrála „na kan-
celář“, ťukala do kláves psacího stroje 
a razítkovala... 

JIŘÍ DANIEL

n Jak dlouho pracuješ v  Telnici a  co tě 
k této práci přivedlo?

Jako zaměstnanec pracovní čety na 
obci pracuji zhruba tři až čtyři roky. Vy-
učil jsem se v  oboru truhlář. Po škole 
mne oslovil starosta s  nabídkou práce. 
Truhlařinu jsem v té době dělat nechtěl, 
a proto jsem jeho nabídku přijal.

Marcela Drápalová

Jiří Daniel

Vojtěch Frýbort
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n Jaká je náplň tvojí práce?

Většinu času demontuji na obecním 
dvoře nábytek, který sem lidé v  době 
otevření sběrného místa donesou. Tří-
dím jednotlivé části – dřevěné, kovové, 
textilní. Pak jednotlivé hromady mate-
riálu ručně nakládám do objednaných 
kontejnerů, které se následně odvezou. 
Některé věci jdou rozložit opravdu těž-
ko, takže mi to zabere víc času. Ale sna-
žím se poradit si sám. Občas také prová-
dím výkopové práce.

n Co by ti při práci pomohlo a jak trávíš 
svůj volný čas?

Práci by mi usnadnilo, pokud by byly 
na dvoře kontejnery, abych nemusel 
přetříděný materiál znovu přehazovat 
z hromad do přistavěných kontejnerů. 
Ale to by asi kvůli prostoru na obec-
ním dvoře nebylo možné. Po práci 
většinou chodím ven nebo hraju hry. 
Příležitostně se učím novým věcem, 
abych si rozšířil možnost pracovního  
uplatnění.

ŠÁRKA MACHKOVÁ

n Jak dlouho pracuješ na poště v Telnici 
a co tě k tomuto povolání přivedlo?

Vystudovala jsem Rodinnou školu 
s maturitou a poté jsem měla pracovat 
jako účetní. Dostala jsem však nabídku 
jedné známé na práci na poště u přepáž-
ky v Brně. Práce mě začala bavit a u pošty 
jsem už zůstala. Po druhé mateřské jsem 
chvíli práci účetní vykonávala, ale neby-
lo to ono, tak jsem se vrátila zpět k poš-
tě. Práce na velké poště mi však přestala 
vyhovovat, změnil se původní kolektiv 
a šlo ji špatně skloubit s péčí o malé děti, 
proto jsem přešla na poštu do Újezdu 
u Brna. Naskytla se další příležitost, a to 
pracovat na Poště Partner v Telnici, a tak 
jsem od roku 2018 zde. 

n Jaká je náplň tvé práce a  co tě baví 
nejvíc?

Náplň mé práce je pestrá. V  Telnici 
jsem se profesně poprvé setkala s vybí-
ráním poplatků. Dále se v pracovní době 
věnuji výdeji balíků, příjmu poukázek, 
sázkovým hrám (samozřejmě se jedná 
o jejich zprostředkování klientům), ově-
řování podpisů a listin, evidence popel-
nic aj. Nejvíce mě baví práce s Czech Po-
intem. Mnoho lidí si myslí, že jen sedíme 
za přepážkou a „něco si ťukáme do počí-
tače“. Tak tomu opravdu není, v zázemí 
je dost práce, která není vidět, a navíc se 
stále učíme novým věcem.

n Jak se ti v Telnici pracuje? A jak ráda 
trávíš volný čas?

V Telnici se mi pracuje dobře. Lidé na 
úřadě jsou fajn, na poště mám úžasnou 
kolegyni, se kterou si vycházíme vstříc. 
Celkově jsou lidé v Telnici milí. Nemalou 
výhodou je také mít pracoviště kousek 
od domovských Sokolnic. Volný čas trá-
vím většinou čtením detektivních pří-
běhů a samozřejmě s rodinou.

MARTINA BURKOVÁ
n Jak dlouho pracuješ v  Telnici a  co tě 
k této práci přivedlo?

V  roce 1994 jsem 
dokončila učební 
obor se zaměřením 
zahradnice. Od roku 
1994 do roku 2012 
jsem pracovala ve 
svém oboru v okras-
né školce v  Telnici. 
Poté, co jsem přišla 
o práci, se maminka 
zeptala pana staros-
ty, jestli by pro mne 

nebylo na obci pracovní místo. A  tak 
jsem tu s  malými přestávkami od roku 
2013 až doposud.
n Co je hlavní náplní tvojí práce?

Nejčastěji se zabývám zametáním ve-
řejných prostranství, vyvážením košů, 
vyhrabáváním trávy, okopáváním zá-
honků, ošetřováním keřů, roznosem 
zpravodajů, dopisů a  letáků. Při nepří-
zni počasí třídím knížky do veřejných 
knihoven, zametám garáž nebo vklá-
dám letáky do zpravodajů a chystám je 
na distribuci.

n Co tě na tvé práci nejvíc baví a co bys 
naopak chtěla změnit?

Baví mě, že jsem mezi lidmi. Je tu dob-
rá parta. Naučila jsem se novým věcem, 
naplňuje mě i to, že je práce různorodá. 
Většinu času trávím venku, potkávám 
děti, přátelské lidi s přátelskými psy, vi-
dím stromy pučet, slyším ptáky zpívat… 
A nemusím jezdit do Brna. Ráda bych se 
stala kmenovým zaměstnancem, abych 
měla jistotu této práce i do budoucna.

BARTOLOMĚJ SKLENÁŘ

n Jak dlouho pracuješ na obecním úřa-
dě v Telnici a jaká je náplň tvojí práce?

V  roce 2013 jsem přišel o  zaměstná-
ní u  soukromníka, proto jsem využil 
nabízeného místa u pracovní čety. Měl 
jsem výhodu, že jsem znal některé pra-
covníky a věděl jsem, co je to za práci. 
Od roku 2016 jsem se stal kmenovým 
zaměstnancem, což znamená uzavření 

pracovní smlou-
vy na dobu neur-
čitou. Náplň mo- 
jí práce zahrnu-
je sekání trávy 
v obci i v Nádraž-
ní čtvrti, zednické 
opravy, setkávám 
se tu i s pokrývač-
skou prací. A když 
je třeba, tak při-
pravujeme akce 

pořádané obcí Telnice. K práci využívám 
sekačku Stiga, která má vyměnitelné 
nástavce a  v  zimě odmetá kartáčem 
sníh z chodníků. Při práci s odmetáním 
sněhu vyjdou najevo nerovnosti chod-
níku, které by bylo třeba vyspravit. 

n Jaké výhody má tvoje práce?
Líbí se mi, když si práci rozděluji podle 

vlastního uvážení. Ne vždy je to možné, 
ale vím, že toho pak zvládnu víc, že je 
práce efektivnější a víc mě baví. Pak mám 
radost z  dobře odvedené práce. Nezna-
mená to ale, že pokud dostanu zadání, 
tak neodvedu poctivou práci. Výhodou 
také je, že nemusím cestovat za prací. 

n Co by se mohlo zlepšit?
Člověk, jak se říká, v  nouzi pozná 

opravdového přítele. Přátelství je v  ži-
votě důležité, vážím si toho a jsem rád, 
že jsem ho při práci na obci našel. Mám 
v hlavě také pár tipů na práce na vesnici, 
které by se daly udělat bez velkých ná-
kladů. Dále bych rád vyzdvihl potřebu 
udržovat vesnické tradice, aby je děti 
poznaly, dokud žije starší generace. 

Šárka Machková

Bartoloměj Sklenář

Martina Burková
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n Co ti po práci dodává energii? Jak trá-
víš volný čas?

Mám za sebou stotřicátý třetí odběr 
krve. Z  toho mám opravdu dobrý pocit. 
Má krev šla i  pro děti. Mrzí mě, že nám 
zrušili ČČK Brno-venkov i  s klubem bez-
platných dárců krve. ČČK Brno-venkov 
se vzorně staral o bezplatné dárce krve, 
i  když moc peněz nedostával. V  dnešní 
době je to o  dost horší. Nedávám bez-
platně krev, abych z toho měl výhody, ale 
proto, že chci pomoci. Mám za to, že zá-
niku klubu bezplatných dárců mohla pře-
dejít podpora starostů obcí. Osvěta, co se 
týče darování krve, není velká a výsledek 
je znát. Pořád je počet dárců krve na po-
čet obyvatel velmi nízký. Energii čerpám 
i z  rodiny a z pobytů na Šumavě, kde je 
krásná příroda. Vlastním pozemky a hos-
podářství, které by, pravda, zasloužilo, 
abych mu věnoval více času. Jsem vel-
kým fanouškem brněnské Komety, hraji 
futsal – chytám za mužstvo „Fotři Telnice“. 

OLDŘIŠKA KOZDEROVÁ 
(EXTERNISTKA)

n Jak ses dostala k  práci v  Telnici  na 
obci? 

Na obci jsem již devátým rokem. Před 
tím jsem pracovala pět let v  telnic-
ké  okrasné školce.  Jsem vyučená za-
hradnice s aranžérskou a vazačskou ná-
stavbou. Proto jsem splňovala předpo-
klady, abych se mohla starat o  telnic-
kou  zeleň a  květenu.  Zahradničení mě 
baví a doslova nabíjí.  

n Jaká je náplň tvojí práce?  
Mám na starosti veškeré výsadby, 

starám se o park v Nádražní čtvrti, kde 
se musí stromy na podzim převazovat. 
Dále pak aranžování výzdoby na různé 
akce, svatby, setkání seniorů, vítání ob-
čánků, na hřbitově vysazuji růže a  dě-
lám prořezy.  Starám se také o  kytičky 
v  budově obecního úřadu, roznáším 
letáky, zpravodaje apod.  

n Jak se ti líbí v Telnici? 
Líbí se mi tu moc. Narodila jsem se 

v Pozořicích, pak jsme se s rodiči přestě-
hovali do Brna. Zde jsem bydlela i poz-
ději společně s manželem a dětmi. Když 
jsme měli možnost v roce 2003 přestě-
hovat se z  Brna do Telnice,  byla jsem 
šťastná, protože jsem se mohla realizo-
vat v tom, co mě tolik baví a nabíjí. Moc 
se mi tu líbí, mám ráda lidi a  jsem tu 
spokojená.  

n Co tě nabíjí? 
Každý den mám svůj plán práce doma 

i  na obci. Napíšu si, co je třeba udělat 
a  toho se  držím. Mám pak večer dob-
rý pocit z odvedené práce a splněných 
úkolů.  To mne motivuje.  Miluju kočky 
a psy, kteří jsou součástí mého domova. 
Dalo by se říct, že je mi blízký každý živý 
tvor. 

n Jak vycházíš s  kolektivem na obci?  
Je něco, co by ti mohlo při práci pomoci? 

Vždycky jsme se s  kolegy a  kolegy-
němi domluvili. Jsem mírné povahy 
a vycházím s lidmi po dobrém. Pomoh-
lo by mi  rozšířit repertoár pracovních  
nástrojů. 

MARTINA WITTMANOVÁ 

n Jak  jste se dostala k  práci v  Telnici   
na obecním úřadě? 

Pracovala jsem roky jako účetní v ze-
mědělské firmě a  po revoluci také pří-
mo v ovocných sadech. Vysazovala jsem 
stromy a  prodávala jablka.  Chtělo to 
změnu, proto jsem zkusila práci za pře-
pážkou na poště v Hustopečích. Nebylo 
to ono, a  pak jsem zahlédla inzerát, že 
v Telnici hledají účetní. Byla to veliká vý-
zva. Když jsem byla v březnu roku 2019 
přijata, byl to pro mne dárek k MDŽ. 

n Jak koresponduje práce na OÚ  s vaši-
mi zkušenostmi z oboru? 

Práce je tu úplně jiná než u  firmy. 
Účtová osnova je stejná, způsob za-
účtování je v  něčem jiný.  K práci také 
využívám jiný program. Dojíždím z pat-

náct  kilometrů  vzdálených Němčic, 
takže čas strávený na cestě do zaměst-
nání je  krátký.  Mám na práci klid ve 
vlastní kanceláři, což je nepopsatelnou  
výhodou.  

n Jak se vám Telnice jako obec líbí? 
Dědina se mi líbí moc. Jsou tu milí 

lidé, s jinými obcemi, které znám, se to 
nedá srovnat. Cítím, že lidé jsou tu pro 
lidi. Větší solidarita a  soudržnost. Pan 
starosta je starosta s velkým S. Kolektiv 
na úřadě je příjemný. Jsem tu spokoje-
ná a snad jsou tu i se mnou spokojeni. 

n Co patří mezi vaše záliby? 
Podědila jsem po mamince lásku 

k  pečení dortů a  cukroví. Peču pro ro-
dinu i  na zakázku. Dále je mým koníč-
kem lidová hudba, kterou mám moc 
ráda.  Cimbálovou a  dechovou muziku 
poslouchám doma při práci. Také moc 
ráda tancuji.  Mám ráda veškeré ruční 
práce – šití, pletení, háčkování, práci na 
zahrádce a taky květiny a starost o ně.

IVANA MIFKOVÁ

n Co mě přivedlo k  práci na obecním 
úřadě v Telnici?

Vystudovala jsem obor sociálně práv-
ní činnost na Evangelické akademii 
v Brně. Po sedmi letech na odboru so-
ciálních věcí Městského úřadu ve Slav-
kově u Brna, kde jsem se starala zejmé-
na o  osoby omezené ve svéprávnosti, 
osoby bez přístřeší a  osoby ve výkonu 
trestu odnětí svobody, jsem začala cí-Oldřiška Kozderová

Martina Wittmanová
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tit potřebu změny. Proto jsem přijala 
nabídku pracovat na obecním úřadě 
v Telnici s tím, že poznám něco nového, 
než co jsem doposud znala, a na čas si 
odpočinu od dosavadní psychicky ná-
ročné práce. A tak jsem v měsíci únoru 
roku 2020 nastoupila.

n Jaká je náplň mojí práce?
Jedná se o  pomocné práce účetní  

a  s tím spojenou administrativu, o  vy-
účtovávání dotací, práci s  obecní spi-
sovnou, archivaci, komunikaci s občany 
a institucemi a další úkoly, kterými jsem 
průběžně pověřována.

n Jak dobíjím baterie?
Energii čerpám různě. S  rodinou, na 

výletech, ráda pracuji na zahradě, jez-
dím na kole, baví mě vaření, pečení 
a jiné formy zpracovávání potravin. Ob-
čas něco ušiju, chodím se psem na pro-
cházky, mám ráda divadlo a  rockovou 
hudbu, takže se těším z koncertů a kul-
turních akcí.

Za milé rozhovory všem kolegům děkuje 
Ivana Mifková.

Martina Príhodová (*1975, roz. Haluzová) je újezdskou rodačkou (konkrétně 
z Rychmanova) a maminkou čtyř synů a dokonce už i babičkou skoro roční 
vnučky Natálky. Celý život se kromě dětí a své rodiny věnuje „poštovnímu ře-
meslu“. Její doručovací rajón dnes čítá Telnici, Otnice, Milešovice a momentál-
ně zastupuje ještě také v Bošovicích a Lovčičkách.

n Jak dlouho pracuješ jako listovní do-
ručovatelka pro Telnici?

Jako listovní doručovatelka jsem na-
stoupila v roce 2000 nejdřív pro Újezd u 
Brna, to jsem tam ještě pracovala jako zá-

stup za mateřskou. V Telnici jsem pak na-
stoupila o dva roky později, nabírala mě 
ještě paní Jana Menšíková, která tu dělala 
vedoucí pošty. Byla na mě vždy moc hod-
ná a v dobrém na ni vzpomínám, ráda se 
s ní vždycky potkávám. Jako moje kole-
gyně tu v Telnici pracovala na přepážce 
Jiřina Šillerová, a když odešla paní Menší-
ková do důchodu, převzala to od ní Irena 
Zehnalová. Takže se tu všechny pošťačky 
známe už hodně dlouho.
n Jak se ti v Telnici roznáší?

Mám to tady od počátku ráda. Jsou tu 
fajn lidi, už se se spoustou z nich dob-
ře znám i osobně a dobrovolně bych 
odtud neodešla (smích). Moji mladší 
synové tu hrají házenou, a tak k Telnici 
máme celá rodina dobrý vztah. Akorát 
teď je toho v práci opravdu moc, takže 
v  hlavní části Telnice (kromě Nádražní 
čtvrti) mi vypomáhá Klára Chlupová, se 
kterou jsem moc spokojená. Taky už mě 
tu dřív zastupovala, když jsem byla na 
rodičovské dovolené. 

n Říkáš, že je toho teď hodně. Jak dlou-
ho pociťuješ navýšení zásilek nejen 
v Telnici?

Už asi od půlky roku loňského roku. 
Ani se to tolik netýká klasických dopi-
sů, jak spíš těch doporučených a taky 
zásilek z  Číny. Těch je opravdu hodně. 
Obvykle doručuju denně v Telnici asi 30 
kusů doporučených dopisů nebo zási-
lek, nedávno jsem jich tu měla dokonce 
50 v jediný den, a to jen v Telnici. K tomu 
samozřejmě je třeba počítat i doručová-
ní důchodů a poukázek. 

n A proto jsi taky dostala pro doručová-
ní služební auto?

Ano, protože můj pracovní den začí-
ná už ve  3.30 hod. ráno, kdy odjíždím 
do poštovního depa ve Slatině. Tam si 
veškeré zásilky přebírám, třídím, zapi-
suji, ukládám do počítačového systému 
a vyrážím nejdřív do telnické Nádraží 
čtvrti. Pak pokračuji do centra Telnice. 
Cestou do Otnic se doma zastavím na 
svačinu a pokračuji pak dál do Milešo-
vic, Bošovic a Lovčiček. Dřív jsem vy-
zvedávala a chystala všechny zásilky 
na poště v Telnici, ale to se v roce 2009 
změnilo. Nejdřív telnickou a měnínskou 
doručovatelku přesunuli na poštou do 

ROZHOVOR S MARTINOU PRÍHODOVOU

Ivana Mifková
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Adventní dobu jsme zahájili na naší 
škole opětovným nástupem žáků tře-
tí až páté třídy k prezenční výuce. Den 
zahájení vyučování – 30. listopadu 2020 
byl ovšem poznamenán přerušením 
dodávky elektrického proudu. Díky po-
skytnutí náhradního zdroje elektrické-
ho proudu společností E-on (viz foto) 
nebyla tímto výpadkem ovlivněna sa-
motná výuka, pouze obědy si v  tento 
den museli žáci donést ze svých domo-
vů. Školní jídelna vařila pouze pro děti 
navštěvující mateřskou školu, protože 
náhradní zdroj byl tentokráte poprvé 
přistaven k budově základní školy. 

Počátek prosince bych mohl označit 
jako čas neočekávaných personálních 
změn. Ve školní jídelně se rolí hlavních 
kuchařek ujaly paní Jiřina Sekaninová 
a Dana Koláčková. Příprava svačin, umý-
vání nádobí a vydávání obědů pro jed-
no z oddělení mateřské školy byly svěře-
ny paní Daně Klüglové. V nové budově 
mateřské školy se o úklid a výdej obědů 
jako zástup za pracovní neschopnost 
starala paní Terezie Trávníková. Ke změ-
ně došlo také u žáků druhé třídy. Třídní 
učitelka Leona Bímová zůstala dočasně 
doma z  důvodu péče o  blízkou osobu 
a na její místo nastoupila paní Nika Ště-
pánková, které přeji hodně sil, odvahy 
a  dobrých nápadů do jejího působení 
v naší základní škole.

Během tří prosincových týdnů jsme 
se maximálně věnovali výuce a  snaži-
li se co nejefektivněji využít tento čas 
k  procvičování, upevnění probraného 
učiva a probrání témat, která lze jen ve-
lice obtížně učit online. Před Vánoci se 
epidemiologická situace začala opět vý-
razně zhoršovat a k nelibosti celého uči-
telského sboru jsme byli povinni ukon-
čit výuku již v pátek 18. prosince 2020. 

V  předsilvestrovském týdnu jsme 
se sešli s  učitelkami třetí až páté třídy, 
abychom nachystali výuku pro tyto 

ročníky, která z rozhodnutí MŠMT opět 
probíhala distančně. Došlo k  drobným 
úpravám rozvrhu jednotlivých skupin 
a  k vyzkoušení nastavení a  funkčnosti 
celého systému. I  přes zmíněnou sna-
hu se opětovný rozjezd online výuky 
neobešel bez technických problémů, 
které byly s největší pravděpodobností 
způsobeny aktualizacemi programu MS 
Teams. Ani odborníci na tento program, 
které jsme oslovili s prosbou o pomoc, 
nám nebyli schopni poradit s jejich úpl-
ným odstraněním. Část se nám podařilo 

Sokolnic, takže jsem všechno do Telnice 
přivážela na kole odsud. Před pěti lety 
nastala další změna, a to zásadní, když 
všechny doručovatele přesunuli do Br-
na-Slatiny. Tam se teď všichni brzo ráno 
scházíme a odtud vyrážíme každý do 
svých rajónů.

n Jak ti změnil tvůj pracovní život koro-
navirus?

Mě zatím nepotkal (smích). Za těch 
dvacet let jsem nikdy nebyla nemocná, 
ani jsem neměla neschopenku. V první 
covidové vlně jsme se všichni poměrně 
báli, byla nastavena velmi přísná pra-
vidla – třeba doručování bylo pro nás 
volnější v tom, že jsme mohli vkládat do 
schránek pouze oznámení, abychom 
nebyli v  kontaktu s  adresáty. Při pod-
zimní a zimní vlně už to tak přísné není, 
jen musíme dodržovat základní hygie-
nická pravidla. Doručování teď fungu-
je, jakoby žádný virus prakticky nebyl. 

Všimla jsem si, že nejsem sama mezi 
doručovateli, která nebyla doposud ne-
mocná, asi jsme si za ta léta vybudovali 
lepší imunitu. Jsem za to ráda.

n Jak provádíš doručování do domác-
ností, když předem nevíš, jestli ti neote-
vře nemocný člověk?

Pořád to probíhá běžným způsobem, 
akorát lidem věřím – když u nich za-
zvoním před dveřmi, dají mi přes dve-
ře najevo, že jsou nemocní. Potom jim 
samozřejmě s odstupem předám zásil-
ku, podpis potvrzující převzetí v tomto 
případě není nezbytný. Pouze do svých 
záznamů poznamenám, že adresát je 
v karanténě, a to úplně stačí. 

n Když už tak dlouho doručuješ na jed-
nom místě, stáváš se určitě součástí ži-
vota jednotlivých rodin. Jak prožíváš to, 
že jsi občas vtažena do jejich světa?

Když mám trochu času, ráda s  nimi 
aspoň na chvíli postojím a povykládám. 

Znám spoustu životních osudů míst-
ních lidí a pak je mi moc líto, když vidím, 
jak někteří chřadnou a pomalu odchá-
zejí. To loučení je pak pro mě o to těžší, 
že jsem je znala. Trochu mě mrzí, že už 
začíná pomalu odcházet taková ta zla-
tá generace, která mě vždycky ochotně 
pustí na WC, dá mi ochutnat ze zabíjač-
ky, nebo z  toho, co zrovna vaří a peče. 
Vzácností ani nebylo to, že jsem dostala 
ve dveřích šálek kávy, to vždycky potěší. 
Prostě jsme tu všichni jako taková rodi-
na a mě baví být toho součástí. 

n Co bys ráda svým telnickým „zákaz-
níkům“ vzkázala na počátku nového 
roku?

Do celého roku přeji všem místním 
lidem především zdraví, pevné nervy, 
trpělivost a dobrou náladu. Mám vás tu 
všechny ráda.

Za milý rozhovor děkuje František Kroutil.

ZPRÁVY ZE ZÁKLADNÍ ŠKOLY
• 
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během jednoho týdne odstranit, ale na 
některých jsme pracovali téměř do tře-
tího týdne měsíce ledna.

V lednu jsme využili uzavření budovy 
školy pro třetí až pátou třídu k  pláno-
vané obnově počítačové učebny – vý-
měně počítačů, které jsou používány 
při výuce. Žáci navštěvující školní dru-
žinu se zapojili do výroby přáníček pro 
Tříkrálovou sbírku. Na počátku měsíce 

února se učitelé třetí až páté třídy zú-
častnili školení na téma Didaktika on-
-line výuky. Vzhledem k  nejisté epide-
miologické situaci neplánujeme zatím 
v  následujících měsících žádné mimo-
školní aktivity. Doufáme, že si alespoň 
při vycházkách v  rámci hodin tělesné 
výchovy a  ve školní družině užijeme 
zimních radovánek, jako tomu bylo 
v  lednu. Před Velikonocemi bychom se 

ve školní  družině rádi věnovali výrobě 
velikonoční výzdoby. V úterý 13. dubna 
2021 proběhne zápis budoucích prv-
ňáčků. 

Na závěr děkuji Leoně Bímové za její 
zápal pro všechny aktivity týkající se 
vzdělávání a  velké osobní nasazení při 
starosti o její žáky a o dění v naší základ-
ní škole.

Petr Gabrhel, ředitel školy

Adventní čas v mateřské školce pro-
bíhal v  milé a  poklidné atmosféře. 
Troufám si tvrdit, že dokonce ve školce 
panovala tak harmonická nálada, že 
jsme ani nezaznamenali další a  další 
zpřísňování vládních opatření. V každé 
třídě měly děti nachystanou pestrou 
a  velmi bohatou vzdělávací nabídku. 
Vyráběli jsme s  dětmi adventní věn-
ce a výzdobu pro celou školičku s vá-
noční tématikou. Děti se stihly naučit 
také spoustu koled, a  i když nemohly 
zazpívat všem u  rozsvěcování vánoč-
ního stromu, tak si je zpívaly alespoň 
ve školce pro radost. 

Na začátku prosince se vždy děti 
samozřejmě moc těší na návštěvu 
sv. Mikuláše a  jeho pomocníků. Kvů-
li zpřísnění opatření letos hrozilo, že 
možná ani tato tradiční akce nebude 

moci proběhnout. Každopádně my se 
jen tak nedáme! Sv. Mikuláš i s pořád-
ným čertem a  krásným andílkem za 
námi do školky přece jen přišli. Akce 
sice probíhala postupně po třídách ve 
venkovních prostorách MŠ, ale i tak se 
velmi vydařila a  děti měly neskuteč-
nou radost. Nejvíce se dětem líbil čertí 
pytel, ze kterého trčela nožka nejspíš 
nějakého nezbedníka. Děti vzácné ná-
vštěvě i zazpívaly a zarecitovaly a do-
staly od andílka každý pěkně velký 
balíček. 

Další již tradiční předvánoční akcí, 
kterou jsme letos určitě nehodlali vy-
nechat, je Strom splněných přání. Děti 
z každé třídy vymyslely společně s pa-
ními učitelkami dárečky, které by si 
přály do školky. I letos se zapojilo vel-
ké množství rodičů a  akce byla velmi 

úspěšná. Chtěla bych vám všem touto 
cestou ještě jednou velice poděkovat 
za spoustu krásných věcí, které jste 
prostřednictvím Stromu splněných 
přání do školky darovali. Moc děkuje-
me! 

Ke slavení Vánoc v MŠ už neodmys-
litelně patří odpolední vánoční pose-
zení s rodiči a dětmi, které se bohužel 
letos kvůli zhoršené epidemiologické 
situaci v  ČR opravdu konat nemohlo. 
I  tak jsme s  dětmi oslavili Vánoce ve 
školce velkolepě. Ježíšek donesl do 
každé třídy krásný vánoční strome-
ček a kupu dárečků pod ním. S dětmi 
jsme si zazpívali koledy a radovali se ze 
spousty krásných nových hraček a her.

Myslím si, že předvánoční dobu jsme 
si s dětmi ve školce moc užili! Během 
prosince jsme s  dětmi ještě stihli vy-

OKÉNKO Z MŠ TELNICE
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tvořit a dokončit velký projekt o Telni-
ci – místě, kde žijeme. Děti poznávání 
naší obce velmi bavilo a dozvěděly se 
spoustu zajímavých věcí! V  minulém 
vydání zpravodaje jsem se zmiňovala 
o nových názvech tříd a také o spolu- 

práci s  paní MgA. Ivou Návojskou 
Pechmanovou. Chtěla bych jí ještě jed-
nou poděkovat, protože nám vytvořila 
krásné návrhy na razítka s  logem tříd 
MŠ, podle kterých jsme je nechali vy-
robit. Tímto chci velice poděkovat i fir-

mě MCAE Systems, s. r. o., kde se zabý-
vají 3D tiskem a  razítka nám ochotně 
vyrobili v jejich 3D tiskárně a darovali 
do MŠ. A  aby toho děkování nebylo 
málo, tak bych také ráda touto cestou 
poděkovala všem paním učitelkám, 
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které se o děti ve školce starají, a i přes 
nelehkou dobu se snaží, aby se děti ve 
školce cítily bezpečně a  byly šťastné 
a spokojené. Jsou to paní učitelka Vla-
dimíra Barcíková a  Simona Poláčková 
ze Soviček, dále paní učitelka Eva Kla-
nicová a  paní učitelka Květoslava Ur-
bančíková ze třídy Ježečků a paní uči-
telka Iva Rakovská a Petra Chudáčková 
ze třídy Veverek. Holky moje, moc vám 
děkuji za skvělou práci, kterou každý 
den ochotně a s nadšením děláte! 

Dá se říct, že v  tomto školním roce 
máme v  pedagogickém kolektivu tři 
nové učitelky. Paní učitelka Iva Rakov-
ská, která nastoupila místo paní učitel-
ky Ivany Drápelové. Dále paní učitelka 
Květoslava Urbančíková, která nastou-

pila místo paní učitelky Markéty Krejči-
říkové a naše „staronová“ paní učitelka 
Simona Poláčková, která nastoupila na 
celý úvazek od září místo paní učitelky 
Evy Stehlíkové. Během prosince jsem 
si udělala čas a  byla jsem se podívat, 
jak to našim nováčkům s  dětmi jde, 
a  musím říct, že jsem byla velmi mile 
překvapena. Odvádí výbornou práci. 
Potěšily mě i některé velmi pozitivní re-
akce rodičů, kteří jsou s novými paními 
učitelkami velmi spokojeni. Myslím si, 
že v mateřské škole je základem úspě-
chu dobrý pedagogický kolektiv! Jsem 
ráda, že my jej v naší školičce máme!

V polovině ledna se stala nemilá věc. 
Krajská hygienická stanice JmK nám 
opět uzavřela třídu Veverek kvůli po-

tvrzené nákaze paní učitelky nemocí 
Covid-19. Téměř celá třída včetně mě 
musela nastoupit povinnou deseti-
denní domácí karanténu. Do karanté-
ny tentokrát nemusely čtyři děti, které 
nebyly delší dobu v MŠ a nesetkaly se 
s  nakaženou paní učitelkou. Tyto děti 
jsem rozdělila do ostatních tříd a dále 
mohly MŠ navštěvovat. Ostatní děti 
z Veverek včetně mě absolvovaly PCR 
testy, a  protože byl výsledek u  všech 
negativní, mohly jsme se vrátit po de-
seti dnech opět všichni do školky. Paní 
učitelka se naštěstí uzdravila a  vrátila 
se za námi též, z  čehož jsme všichni 
měli velkou radost! 

A co nás čeká dál? Během měsíce 
ledna a  února ještě žádné velké akce 
v  mateřské škole probíhat nebudou, 
ale i tak nehodláme zahálet. Minimál-
ně únorový Karneval v MŠ v každé tří-
dě zvlášť uspořádáme! Máme v plánu 
i  nějaké výlety v  okolí za zvířátky, tak 
snad nám alespoň trochu bude počasí 
přát. Děti se také velmi těší na pořád-
nou sáňkovačku, tak třeba v  únoru, 
pokud se vyplní pranostika „Únor bílý 
– pole sílí“, si ji děti užijí. Pokud to situ-
ace umožní, chtěli bychom od března 
již povolit kulturní akce v MŠ. Uvidíme, 
jak se vše bude vyvíjet. Od ledna chce-
me s  našimi předškoláčky ještě více 
pracovat, protože je v dubnu čeká zá-
pis do 1. třídy. V pátek 7. května 2021 
proběhne i  zápis do mateřské školy. 
Zatím si s  dětmi snad užijeme trochu 
té zimy a  budeme se pomalu připra-
vovat na jaro a Velikonoce, na které se 
obzvláště hoši velmi těší.

Veronika Slezáková,  
vedoucí učitelka MŠ Telnice 
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Vedení obce Telnice se v  posled-
ní školní den v  loňském kalendářním 
roce vydalo za dětmi do telnické školy 
potěšit malými dárečky malé školáky 
a  popřát krásné Vánoce. A  nejen to: 
paní učitelky si pro své děti připravily 
hry a soutěže, ve kterých pak tři nejši-
kovnější děti získaly hodnotnější dá-
rečky navíc. Všechny děti musely slíbit, 
že si dárečky přinesou domů pod své 
vánoční stromečky a rozbalí si je až na  
Štědrý den.

Děti měly radost, každé si aspoň něco 
drobného odneslo s sebou domů. Krás-
ně vyzdobené třídy, stromečky a  pod 
nimi spousta dárečků, v  druhé třídě 
dokonce nad hlavami létali ručně vy-
robení andílci. Děti nedostaly dárečky 
jen od obce Telnice, ale samy se obda-
rovávaly navzájem. Na očích jim bylo 
vidět nadšení a nedočkavost – už aby tu 
byly Vánoce. Třeba už příští Vánoce zase 
oslaví ve škole tradičně i se zpěvem ko-
led, které letos moc chyběly. I tak si však 
děti nenechaly vánoční radost vzít. Jen 
škoda těch roušek, které zakrývaly je-
jich krásné úsměvy. Velkou pochvalu si 
zaslouží děti, které byly za své vánoční 

soutěžní výsledky odměněny většími 
dárečky:
1. třída: 1. Lucka Sklenářová,   
2. Vojta Krist, 3. Matyáš Burda 
2. třída: 1. Kája Kašparová,  
2. Lukáš Drlík, 3. Deniska Sklenářová 

3. třída: 1. Adélka Březinová,  
2. Kornelka Plachá, 3. Adélka Schyben 
4. třída: 1. Deniska Strakatá, 2. Adélka 
Králová, 3. Barborka Sekaninová 
5. třída: 1. Kuba Roznos,  
2. Lucka Kašparová, 3. Šimon Křen  FK

Na přelomu roku jsme požádali čtenáře 
našeho zpravodaje, aby nám poslali foto-
grafie svých domácích betlémů a  taky 

letošních telnických Mikulášů. I  když se 
letošní Vánoce i  návštěvy sv. Mikuláše, 
anděla a  občas i  čerta odehrávaly v  do-

provodu netradičních opatření, přesto  
přinesly do domovů radost a  pokoj,  
a to jistě nejen dětem.   FK

VEDENÍ OBCE POPŘÁLO ŠKOLNÍM DĚTEM KRÁSNÉ VÁNOCE

• 



Telnický zpravodaj – únor 2021Společnost a kultura32

Perníkový betlém u BurkůTři králové došli do betléma u Bačíků
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Keramický betlém Drahomíry Holčapkové

Betlém u rodiny telnické paní úřednice Marcely Drápalové (Křenovice) – 
zpravidla každý rok nějaká postavička přibude

Betlém u Diváckých v Nádražní čtvrti

Betlém původem z Ugandy u Holčapků

Betlémky otce Oldřicha Chocholáče pořízené v katedrále Panny Marie v městě Palma de Mallorca
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Betlém vyřezávaný Janem Chudáčkem

Noční atmosféra beltéma u Klaniců

Kostelní Jezulátko

Betlémské jesličky v telnickém kostele

Zasněžený perníkový betlém u Kočích
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Betonový betlém rodiny Králových, který před 70 lety začal budovat dědeček Fr. Konečný (letos ho stavěl pravnuk Joža Král)

Telnický papírový betlém manželů Jana a Boženy Králových

Vlastnoručně vyřezávané betlémy z překličky umísťované asi už třinácté Vánoce ve sklepních oknech manželů Jiřího a Jany  
Králových v Růžové ulici

Dřevěný betlém manželů Jana a Boženy Králových
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Ručně vyřezaný překližkový betlém paní Květoslavy Oujezdské

Ručně vyráběný zvířátkový betlém u MarkůBetlémek Magdaleny Králové, který si před 20 lety přivezla  
z Polska

Papírový betlém od ilustrátora Vojtěcha Kubašty – bez panenek  
si ho u Haniků neumí nikdo ani představit

Keramický betlém u Chovanců

Telnický betlém vystřihovala a lepila tehdy 6,5 letá Kája 
Kašparová – postavy a ovečka vzhlíží k Ježíškovi
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Háčkovaný betlém rodiny WetterovýchPorcelánový betlém manželů Staňkových

Telnický betlém s dřevenými opěrami ve vánočním zátiší  
u Sekerů

Pětiletá Natálka Umlášková si letos betlémek vyrobila  
úplně sama – vytlačený a vystříhaný z papíru

Rodinný betlémský poklad Kateřiny Umláškové. Dřevěný přístře-
šek starý přes 60 let vyrobil babičce Magdě Králové její bratranec 
z Měnína ještě dříve, než se vdala. Původní sádrové figurky byly 
před asi 30 lety nahrazeny novými.

Ručně vyřezávaný betlém před pěti lety od řezbáře pořídili  
Rožnovští
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Betlémská rodina v novém domě u Kristýny Chybové  
a Martina Mrkvici

Betlém rodiny Mifkových, který je památkou na tatínka Pavla,  
jenž ho rodině pořídil v roce 1985 v SRN

s

s

Milí Telničania,
aj Slovensko a  spolu s  ním Cífer si 

prešli v  roku 2020 ťažkými chvíľami. 
Ani my sme si pred rokom nedokáza-
li predstaviť, čo by nám tento zdan-
livo nevinný vírus mohol priniesť. Až 
do polovice marca život v  obci bežal 
normálne, tak ako po iné roky. Potom 
zrazu prišlo uzavretie škôl, zákaz vy-
chádzania a  ďalšie obmedzenia, ktoré 
trvali až do júna. Obec bola ľudoprázd-
na, pohybovali sa po nej len psíčkari, 
bežci či rodičia s kočíkmi, všetci s  rúš-
kami. Aj vďaka dobrej disciplíne sa jar-
ná vlna koronavírusu Cíferčanom a  aj 
celej krajine takmer úplne vyhla. Leto 
sme prežili tak, akoby sa všetko skonči-
lo a už sa to nemalo vrátiť. Reštaurácie, 
dovolenky či menšie kultúrne poduja-
tia sa znovu rozbehli, ľudia chceli do-

behnúť zameškané. Naši dôchodcovia 
sa na futbalovom štadióne intenzívne 
venovali aktuálnemu hitu medzi seni-
orskými aktivitami – francúzskej hre 
pétanque, v ktorej usporiadali niekoľko 
turnajov. Výbornú letnú sezónu malo aj 
naše kúpalisko. 

V septembri sa však vrátili nielen deti 
do škôl ale aj rôzne opatrenia do na-
šich životov. Michalské hody koncom 
septembra sa konali už len v okliešte-
nej podobe bez kultúrneho programu, 
v  polovici októbra sa zastavili všetky 
aktivity a  zápasy futbalistov a  hádza-
nárov, v  novembri sa zavreli reštau-
rácie a  obmedzil na minimum počet 
ľudí, ktorí sa mohli stretnúť. V  tomto 
mesiaci sme prvýkrát zažili aj takzva-
né celoplošné testovanie antigénový-
mi testami. Počas jedného víkendu sa 

otestovalo na COVID 19 celé Sloven-
sko, len v Cíferi to bolo vyše 3 500 ľudí. 
Od novembra prakticky až do dneš-
ných dní sa situácia postupne drama-
tizovala, Vianoce sme prežili v čiastoč-
nom lockdowne, ktorý sa ešte sprísnil 
od Nového roka. Na typické vianočné 
či adventné aktivity sme nemohli po-
mýšľať. Koncom januára sme si dvakrát 
za sebou znovu prešli tentoraz skrínin-
govým testovaním, na ktorom sa zú-
častnilo zakaždým vyše 2  500 ľudí, na 
testovanie sme využili priestory novej 
športovej haly.

Bol to ťažký rok, veď na dlhé obdobie 
zmrazil život v  obci, rozdelil priateľov, 
kamarátov, spolužiakov ba aj rodiny. 
Napriek tomu sa v ňom určite dá nájsť 
aj niečo dobré, minimálne si všetci za-
čneme viac vážiť slobodu, v ktorej sme 
žili predtým. 

Počas roka sa ma mnohí Cíferčania 
pýtali, kedy sa budeme znovu vidieť 
s  priateľmi s  Telnice. Naše pravidelné 
vzájomné návštevy nám chýbali a v du- 
chu sme vám, milí Telničania, držali 
palce. Veď správy o situácii u vás máme 
každý deň ako na dlani a vieme, že ste 
v podobnej « kaši » ako my. Veríme, že 

už čoskoro sa všet-
ko k lepšiemu obrá-
ti a opäť sa budeme 
stretávať. Všetkých 
vás pozdravujeme 
z Cífera. 

Maroš Sagan,  
starosta obce Cífer

POZDRAV Z CÍFERA 
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Začátkem prosince si vždy připomí-
náme výročí bitvy tří císařů, která se 
prohnala slavkovským bojištěm a naši 
vesnici citelně zasáhla. Tradiční pietní 
akt u  pomníků Kopjafa nebylo letos 
možné uskutečnit, proto se starosta 
obce Telnice a  zástupkyně Brněnské-
ho maďarského občanského sdruže-
ní Monika Haniková na tomto místě 
společně sešli 2. prosince 2020 a uctili 
památku všech obětí této bitvy, zvláš-
tě pak těch uherských, sekelských. 
Společně zde za Telnici i BMOS položili  
pamětní věnce. 

Aktuálně platná omezení se dotkla 
i vzpomínkových akcí na Mohyle míru, 
takže se skupina čestných hostů moh-
la sejít až ve čtvrtek 3. prosince 2020, 
právě když přišla první letošní sněho-
vá přeháňka. Přítomné v kapli památ-
níku pozdravil ve vojenském mundu-
ru dlouholetý člen Československé 
napoleonské společnosti pan Bohu-
slav Adámek a  vyjmenoval všechny 
zesnulé členy této společnosti, kteří 
se zasloužili o  rozvoj a  udržení vzpo-
mínkových akcí na historickém boji-
šti. Zvláště se zmínil o  telnickém ro-

dáku Ladislavu Kořalníkovi i  jeho otci 
a uznale poděkoval za vše, co pro tuto 
myšlenku během svých životů vyko-
nali. Památku obětí bitvy i všech zmí-
něných zesnulých členů uctili zástupci 
Telnice – starosta obce a Eva a Luďka 
Kořalníkovy – položením pamětního 
věnce v obecních barvách. Děkujeme 
všem, kteří si v zasněženém prostředí 
Prackého kopce našli cestu až k tomu-
to významnému pietnímu místu naše-
ho regionu.  FK

PIETNÍ AKTY U PŘÍLEŽITOSTI 215. VÝROČÍ BITVY TŘÍ CÍSAŘŮ

JSME SVĚTÉLKA – ROZZÁŘILI JSME TELNICI 
Podařilo se! Téměř 120 světélek bě-

hem čtyř podvečerů (25.–28. listopa-
du 2020) prozářilo Telnici: světélka 
přinesla svoje lucerničky na nádvoří 
kostela, a  pomohla tak rozsvítit tel-
nický adventní strom. Než dorazila do 
svého cíle, musela cestou splnit u šesti 
luceren několik úkolů. A  tak se napří-
klad čert a  sněhuláci v  Růžové ulici 
přesvědčili o  jejich odvaze, chodník 
u  hřiště u  rybníka se zbarvil nejrůz-
nějšími hvězdičkami, a  nejeden ko-
lemjdoucí ví, že by ho kozel trk, kdyby 
nepoznal smrk. Děkujeme vám, milá 
světélka, že jste prozářila naše dny, po-
mohla přichystat advent a ukázala, že 
když se spojíme, dokážeme vykonat  
velké věci.

Kateřina Umlášková, Telnické sluníčko
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NETRADIČNÍ VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ
Skutečnost, že byl rok 2020 zvlášt-

ní, už nemá smysl více rozebírat. Ani 
obě plánovaná vítání občánků se tak 
nemohla uskutečnit podle původního 
předpokladu (19. dubna a  18. října). 
Obecní úřad však měl všechno potřeb-
né pro vítání připravené, osobní dary, 
pamětní listy apod. Přece si děti zaslou-
ží být do naší vesnice přivítány tak, jako 
ty narozené před nimi. Mohli jsme čekat 
na další termín, jenže některé z nich už 
dokonce začaly chodit po svých… Na-
víc jsme tušili, že ani další jarní termín 
zřejmě nebude reálný, nehledě na to, 
že na jaře by přišel na řadu další roč-
ník čerstvě narozených občánků. Zvo-
lili jsme tedy formu osobního přivítání 
a doručení drobných darů ještě před Vá-
nocemi. Místostarosta obce Jan Dudák 

a členka sociální komise Veronika Slezá-
ková spolu mezi dveřmi navštívili mladé 
rodiny a nově vítané občánky a popřáli 
jim hodně zdaru jménem celé naší ves-
nice. A  protože letos nebylo možné si 
je všechny pohromadě vyfotit, požá-
dali jsme rodiče, aby nám poslali podle 
svého výběru aktuální fotografie nebo 
fotky z  raného dětství občánků. Na 3. 

a 4. straně obálky tohoto vydání Telnic-
kého zpravodaje si tak můžete mladou 
budoucnost naší vesnice prohlédnout. 
Děkuji rodičům za spolupráci i za doda-
né fotografie většiny dětí. A také děkuji 
kolegům Honzovi a Veronice za pomoc 
s vítáním a roznáškou darů, závěr roku 
jsem měl skutečně velmi náročný, tak 
jsem rád, že mne zastoupili.

V roce 2020 jsme tedy přivítali tyto občánky:
Václav Dudák
Kristýna Linhartová
Jasmína Šímová
Nikola Rusiňaková
Ondřej Bím
Antonie Umlášková
Terezie Wetterová
Jakub Dub

Michal Uher
Jaroslav a Tomáš Sklenářovi
Martin Kučera
Emily Bártová
Vincent Sobotka
Jonáš Macháč
Mia Makovská
Adam Serafinovič

Julie Michnová
Adéla Bučková
Tobiáš Jirout
Jakub Spitzer
Mikuláš Krejčí
Aneta Slabyhoudková

Nastal čas adventní, doba, kdy člen-
ky sociální komise s  radostí každo-
ročně připravovaly setkání se seniory 
v  Telnici. Letos nám to nebylo z  dů-
vodu pandemie dopřáno. A  tak jsme 
alespoň přes internet popřály všem 
telnickým seniorům krásný čas Vánoc 
a do nového roku hlavně hodně zdra-

ví, lásky a pohody. Věříme, že v příštím 
roce se opět spolu pobavíme, zazpívá-
me si a  přiťukneme skleničkou. V  do-
mově Srdíčko v  Brně jsem navštívila 
paní Milušku Konečnou, které jsem za 
sociální komisi v  Telnici popřála krás-
né svátky a  předala jí vánoční dárek, 
který jí udělal radost. Společně jsme 

vzpomínaly na loňské setkání na orlov-
ně. Na oplátku poslala své opatrovnici 
vlastnoručně vyrobený košík, který se jí 
moc povedl. Posuďte sami.  Paní Milu-
ška nechává všechny přátele z Telnice 
srdečně pozdravovat. 

Lenka Sobotková, 
předsedkyně sociální komise

NÁVŠTĚVA V SRDÍČKU – 14. PROSINCE 2020

František Kroutil, starosta obce



Telnický zpravodaj – únor 2021 Společnost a kultura 41

Od 14. do 31. prosince 2020 se mohly 
telnické rodiny i místní jednotlivci zú-
častnit zajímavé hry s názvem Telnické 
rodiny pátrají po telnických keškách. 
Tato akce je měla přimět k  návštěvě 

přírody, k poznání vlastního okolí i své 
vesnice, a dokonce jim i rozpohybovat 
mozkové závity. S sebou bylo třeba si 
vzít pouze chytrý a dostatečně nabitý 

mobilní telefon, který nemusí být při-
pojený nutně online na internet – sta-
čilo třeba mít k dispozici mapu (navi-
gaci GPS) a nainstalovanou čtečku QR 
kódů. Zbytek už byl jen na fantazii, 

chuti a odhodlání samotných účastní-
ků. Doporučeno také bylo vytáhnout 
s sebou babičku i dědu, ale třeba i ně-
jaké to zvířátko.

Bližší informace o této akci obdrželi 
lidé pouze do svých schránek. To pro-
to, aby zveřejnění na internetu ne-
přilákalo davy zájemců z  blízkého či 
vzdáleného okolí – přece jenom, mělo 
jít o komorní akci pro naše místní rodi-
ny. Celá hra byla dílem dvou mladých 
a nadšených telnických manželů Dáši 
a Lukáše Diváckých z Nádražní čtvrti, 
kterým srdečně děkujeme za skvělou 
spolupráci. Oba jsou zkušenými „keš-
kaři“ a na kvalitě a připravenosti této 
hry se to pozitivně odrazilo.

TELNICKÉ RODINY PÁTRAJÍ PO TELNICKÝCH KEŠKÁCH

Mapa deseti stanovišť a cílové poštovní schránky (č. 11)

Kešku rafinovaně ukrývala zapomenutá 
železná trubka před velkým topolem ve-
dle rybníka

Pentle našeho vodníka ukrývaly souřad-
nice

Jedna z  kešek byla ukryta ve srubovém 
přístřešku u Božích muk Na Lopatě (aneb 
Velký bratr tě vidí)

Ani dopravní značka k rozvodně u lipové 
aleje nezůstala QR kódu ušetřena



Telnický zpravodaj – únor 2021Společnost a kultura42

Rodiny při procházce za keškami

Cílem hry bylo pomocí různých šifrovaných vzka-
zů, QR kódů, hledání i  luštění procházet jednotli-
vými zastaveními, kterých bylo po celé trase deset, 
přičemž na jedenáctém stanovišti čekala zakódo-
vaná poštovní schránka (u psího výběhu). Tady se 
rodiny po splnění mnoha úkolů a  získání deseti 
indicií měly rozhodnout, které slovo jim z  těchto 
deseti „nápověd“ vychází jako tajenka. Nakonec 
až na jednu všech 25 zúčastněných rodin tajen-
ku uhádlo. Rodiny pak doručily obálku do obecní 
poštovní (doručovací) schránky a mohly se těšit na 
odměnu v  podobě deskové či únikové hry nebo 
hlavolamu. Všichni si svou cenu zasloužili. Koncem 
roku totiž panovalo poměrně proměnlivé počasí. 
I  když jsme jim slibovali cestu zpevněnými cesta-
mi, kde se člověk neušpiní, někteří se trefili zrovna 
do chvíle, kdy byla asfaltová cesta k  Balatonu po-
řádně zablácená od zemědělské techniky, takže 
se někteří téměř brodili v blátě (určitě by byli radši  
za sníh). 

Díky tedy všem, kteří se této rodinné hry zúčast-
nili, i  všem, kteří ji pomohli připravit. Podle vzka-
zů, které jsme obdrželi, to vypadá, že akce splnila  
svůj cíl. 

FK

Když nás František oslovil s  nápa-
dem vytvořit hru pro telnické rodiny, 
byli jsme sice tou myšlenkou překva-
peni, ale nadšeni. Výzva přesně pro 
nás. V  podstatě už při tom prvním 
telefonátu jsme začali přemýšlet, jak 

bychom to provedli. Fantazii se přeci 
meze nekladou! Ještě ten večer jsme si 
načrtli základní nápad, druhý den jsme 
jeli zmapovat terén a zaměřit stanovi-
ště. Během dalších dní jsme postupně 
vytvářeli a  sepisovali jednotlivé šifry. 
Po umístění krabiček s indiciemi jsme 
netrpělivě očekávali první reakce. Je 

pravda, že počasí a některé okolnosti 
trochu komplikovaly hráčům odlov, 
ale naštěstí ne příliš. Honba za krabič-
kami splnila svůj účel a účast byla ve-
liká. Děkujeme za všechny komentáře 
na Facebooku i přímo v zápisníku, moc 
nás potěšily. To je ta nejlepší odměna.

Dáša a Lukáš Diváčtí

Komentář autorů rodinné hry

Pro zajímavost uvádíme (anonymně) 
některé vzkazy, jež nám nechaly rodiny 
v deníčku, který se nacházel na koneč-
ném bodě cesty za keškami:
– �Krásné prožití svátků vánočních.
– �Krásná akce, ale není pro malé lidi.
– �Prima nápad. Vytáhlo nás to ven. Bra-

li bychom to i někdy v létě.
– �Nalítané kilometry staly za to. Díky moc.
– �Super hra. Chceme další.
– �Super (symbol srdíčka).
– �Děkujeme, krásná stezka.
– �Děkujeme za super procházku. Skvě-

lý nápad. Zábava pro všechny. Kdy 
bude další? 

– �Děkujeme, pěkná hra, hezky jsme se 
prošli.

– �Děkuji. Líbilo se mi to.
– �Super procházky, moc jsme si je 

užili. 
– �Moc se mi ta hra líbila, doufám, že si ji 

někdy zopáknem.

– �Děkujeme za báječný nápad. Užili 
jsme si to!

– �Děkujeme za krásný zážitek a  hez-
ký Silvestr a zakončení starého roku 
2020.

– �Děkujeme za skvělý zážitek, jsme 
všichni promrzlí. (4 karkulky)

– �Vytáhlo nás to z domova a celé dny 
jsme přemýšleli a  hledali štěstí na 
konci. P. S. Právě nám střílí ohňostroj.

– �Děkujeme za skvělou hru, moc se 
nám líbila.

– �Díky za skvělou akci. Sice jsme tu 
pozdě, ale přece.

(a řada dalších krátkých děkovných 
vzkazů).

Zvláštní poděkování přišlo přes 
Facebook: Chtěla bych moc a moc po-
děkovat za úžasné procházky po Tel-
nici za účelem hledání kešek. Byl to 
opravdu úžasný nápad a  muselo to 
dát ohromnou hromadu práce. Vylá-

kalo to nejednu rodinu a  také to pod-
pořilo soutěživost rodičů a  dětí. Již se 
těšíme na příště, a když budeme moci, 
tak pomůžeme. Ještě jednou moc dě-
kujeme za procházky a  krásný dárek.  
Jana Šenkyříková  FK

VZKAZY K TELNICKÝM KEŠKÁM
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Rok 2021 bude v Telnici ve zname-
ní rodin. Zastupitelstvo obce Telnice 
vyhlásilo na svém zasedání 14. ledna 
2021 letošní rok Rokem telnické rodi-
ny. S  ohledem na současnou situaci 
v naší zemi za tímto rozhodnutím stojí 
především snaha podporovat životní 
podmínky místních rodin, a to včetně 
seniorů. Pro letošní rok obec připravu-
je řadu zajímavých aktivit, které mají 
podporovat spokojený rodinný život 
v naší vesnici a  jeho další rozvoj. Ne-

bude se tak jednat pouze 
o kulturně společenské 
akce, ale i  vzděláva-
cí. Jednou z  prvních 
prorodinných ak-
tivit tohoto roku 
bude akce Telnic-
ká škola v  přírodě. 
Ta přirozeně naváže 
na povedenou zimní 
akci Telnické rodiny pá-
trají po telnických keškách. 

O  všech připravovaných 
akcích budete vždy 

včas informováni. 
Realizaci všech čin-
ností a aktivit bude 
celý rok doprová-
zet zde uvedené 
logo Roku telnické 

rodiny. Předem dě-
kujeme všem, kteří 

se zapojí anebo jakko-
liv pomůžou.  FK

Ještě před začátkem adventu moh-
li využít věřící v  sobotu 28. listopadu 
2020 otevřený kostel pro soukromou 
adoraci v rámci Adoračního dne farnos-
ti, na závěr pan farář požehnal téměř 
dvacítku adventních věnců. Následují-
cí adventní dobu pak prožívala farnost 
v  rámci aktuálně platných možností. 
Mše svaté byly slouženy ve farním kos-
tele i pro sokolnické a pratecké farníky 
a  vysílány přes YouTube na internetu. 
Účastnit se jich mohlo doslova jen pár 
farníků, počty účastníků bohoslužeb 
postupně klesaly až k  počtu patnácti 
(se započtením všech přítomných osob 
vč. kostelníka, ministranta, varhanice 
atd.). Tradiční ranní rorátní obřady se 
tak konat nemohly. Na oblíbené se-
tkání s  dětmi nemohl do kostela přijít 
ani sv. Mikuláš – tolik dětí by se s ním 
v kostele ani venku setkat skutečně ne-
mohlo. Přesto se postava sv. Mikuláše 
objevila na nedělní mši svaté a alespoň 

na dálku tak pozdravila jistě mile pře-
kvapené děti. 

Svépomocí se však podařilo připra-
vit kostel na vánoční svátky, vyzdobit 
jej stromy s  vánoční výzdobou a  také 
postavit betlém. Na Štědrý den sloužil 
v Telnici P. Oldřich Chocholáč mši sva-
tou již v  15 hodin, ovšem pouze pro 
několik málo registrovaných farníků. 
Ostatní mohli opět využít interneto-
vého vysílání. Po mši svaté pak byl až 
do 17 hodin otevřený kostelní betlém 
s krásně rozzářenou výzdobou kostela. 
Lidé se potkávali před kostelem cestou 
na hřbitov a  přáli si vzájemně krásné 
Vánoce, někteří z  nich se potěšili ná-
vštěvou tohoto betléma. Na Boží hod 
vánoční a  svátek sv. Štěpána od 14 do 
18 hodin také mohla veřejnost v klidné 
vánoční atmosféře rozjímat v  otevře-
ném chrámě u kostelního betléma. 

Advent, Vánoce a první týdny nového 
roku tak prožívala farnost především 

v jednotlivých domácnostech, v kruhu 
vlastních rodin. Ani v  těchto chvílích 
však nebylo zapomenuto poděkování 
hlavním aktérům internetového vysí-
lání telnických bohoslužeb – po tech-
nické stránce Pavlu Královi, s nímž si 24. 
března 2021 připomeneme roční výro-
čí od zahájení přenosů. A  především 
otci Oldřichovi, který ve farním kostele 
neúnavně slouží pro Telnici, Sokolnice 
a Praci, po mši svaté pak nabízí svátost 
smíření a sv. přijímaní v Telnici a Praci. 
Farníci mu poděkovali a před Vánoce-
mi také předali narozeninový dárek 
v  podobě nového notebooku ozna-
čeného vtipným symbolem: nakous-
nutou hruškou. Poděkování také patří 
všem, kteří se v  průběhu posledních 
měsíců starají o  provoz kostela a  fary 
a věříme, že se situace začne postupně 
zlepšovat a  třeba se již brzy sejdeme  
v kostele ve větším počtu.

Telnická farnost 

ROK TELNICKÉ RODINY

ADVENT A VÁNOCE V TELNICKÉM KOSTELE
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„Milá telnická sousedko, milý tel-
nický sousede, držíte ve svých rukou 
vánoční dárek, který vám věnoval ně-
který z telnických sousedů v rámci naší 
místní akce s názvem Telnické vánoč-
ní srdce. S  rozbalením tohoto dárku 
prosím nespěchejte. Nechejte si ho až 
na tu ,kouzelnou‘ chvíli, která nastá-
vá u  vánočního stromečku. Tak by si 
to jistě i  samotný dárce přál. Ať už je 
dárkem cokoliv, vězte, že byl darován 
pro Vaše potěšení. Má přinést radost 
Vašemu srdci. Radost z  obdarování, 
radost z toho, že na Vás někdo v Telni-
ci myslí, že mu na Vás záleží. A to do-
konce i  tehdy, když ho (ji) Vy neznáte 
nebo on (ona) nezná Vás. Tato chvíle 
je jedinečná: ten, kdo Vám chtěl udě-
lat radost, tím potěšil jistě i sám sebe, 
když někoho jiného obdaroval. A bude 
se jistě ještě více radovat, když zjistí, že 
Vás jeho dárek skutečně potěšil.“ 

Tato slova stála v dopise pro každé-
ho obdarovaného. A  těch dárků bylo 
více než 200. Kdo chtěl být součástí 
této akce, ten se zapojil jako dárce, ob-
darovaný anebo obojí. A  někdo svou 
účast v této radostné vánoční akci ne-
očekával. To proto, že byl obdarován 
někým jiným, kdo na něj myslel. Tel-
nické vánoční srdce zahalilo tajemno. 
Někteří dodnes pátrají po tom, kdo 
byl tím tajemným dárcem. Jiní si už 
vzájemnou navazující korespondencí 
vyměnili kontakty a komunikují spolu. 
Někdo neměl potřebu na překvapení 
odpovídat, i s tím se počítalo a nevadí 
to. I v tom, že lidé uměli přijmout dar, 
který nebyl očekáván, je velký kus vá-
noční radosti. A  té se letos rozdávalo 
opravdu hodně. A přitom ani tolik ne-

šlo o to, co bude pod tou mašličkou či 
krabičkou. 

Lidé v  Telnici projevili srdce na pra-
vém místě. A  to byl nejkrásnější závěr 
celého roku, který mnohým z nás jinak 

nepřinesl mnoho radosti. Chtěli jsme to 
tedy napravit aspoň na poslední chvíli 
a  snad se to vydařilo. Děkujeme dob-
rým lidem, kteří dary pro druhé připra-
vili, a také všem, kteří je roznesli po celé 
vesnici. I ti byli obdarováni prvními pře-
kvapivými emocemi, upřímnou radostí 
a někdy i slzami – malí i velcí andělé.

A jestli vám to zabalené překvapení 
nepřineslo to, co jste si přáli nebo oče-
kávali, srdečně to, prosíme, svému dárci 
odpusťte. Určitě v tom nebyl zlý úmysl, 
ale naopak pravý důkaz toho, že každý 
z  nás je jedinečným tvorem s  vlastním 
pohledem na svět okolo sebe. Radost 
totiž může mít mnoho podob a  tváří 
a někdy může chvíli trvat, než ji obdaro-
vaný dokáže v přijatém daru najít. Přáli 
jsme si, aby letos v Telnici nebyl nikdo 

sám. Aby se tu nikdo necítil osamělý. 
K tomu bylo zapotřebí zapojení lidských 
srdcí. Mnoha telnických srdcí.

A jak to celé vlastně probíhalo? 
Lidé se mohli do Telnického vánoč-

TELNICKÉ VÁNOČNÍ SRDCE
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Mít rád lidi a  milovat lidi, to je celé 
tajemství a snad jediný recept na štěs-
tí. Kdo myslí jenom na sebe, ochu-
dí jiné o  sebe, ochudí sebe o  jiné. Je 
krásné, kolik lidi si vzpomnělo nejen 

na sebe, ale také pravě na své spolu-
občany, kterým mohli nadělit radost 
a  úsměv na tváři. A  právě v  tomto je 
kouzlo Vánoc.

Kristýna Chybová

Akce Telnické vánoční srdce nás za-
stihla v době naší karantény, kdy u nás 
Covid dosáhl vrcholu. Vůbec jsme na nic 
nereagovali, bylo nám ouvej a celý svět 
nám byl lhostejný, i  když lhostejnost  

OZVĚNY TELNICKÉHO VÁNOČNÍHO SRDCE

ního srdce přihlásit registračním líst-
kem, pomocí kterého dali obci vědět, 
zda chtějí být dárcem, obdarovaným 
nebo obojím. A jestli vánočním darem 
má být ručně vyrobený předmět, ku-
povaný, obrázek, dopis, elektronické 
překvapení, anebo jestli je jim to jed-
no. Cena daru nesměla přesáhnout  
200 korun. 

Po odevzdání registrací jsme provedli 
propojení jednotlivých nabídek a přání. 
A roznesli zase zpět informace dárcům, 
aby věděli, co mají pro obdarované při-
pravit. Dárky pak přicházely postupně 
na telnickou poštu, která je evidovala 
a  ukládala do prostoru, kde odpočíva-
ly, aby náhodou někoho nenakazily. 
Za mašličku nebo pomocí izolepy se 
pak k  dárkům připojily vánoční dopisy 
od obce s krásnou ozdobou z dřevěné 
překližky, kterou pro nás darem vyrobil 
ve velkém počtu Martin Kočí ml. a kte-

rou si každý mohl ozdobit svůj vánoční 
stromeček. 

V  předvečer Štědrého dne se pak 
několik andělů vydalo rozdávat dárky 
mezi dveřmi. A  aby toho nebylo málo, 
rozdávali další malí andělé na kliky ka-
ždého domu ručně vystřižené červené 
srdíčko (velké díky Veronice Slezákové), 
opatřené osobně napsaným přáním tel-
nického dítěte (děcka, moc vám děku-
jeme). To objevili všichni, kteří ráno na 
Štědrý den otevřeli své dveře. Takže se 
vlastně této milé akce zúčastnili úplně 
všichni obyvatelé naší vesnice. Nebu-
deme jmenovat spousty dárců, kteří 
věnovali dary navíc, abychom na něko-
ho nezapomněli. Všem patří upřímné 
poděkování za akci, kterou by opravdu 
nešlo jen tak ledaskde uskutečnit. Telni-
ce si takovou akci zasloužila, protože ji 
připravila sama pro sebe. Jste opravdu 
skvělí.

P. S. Děkujeme za spolupráci organi-
zační duši této akce, paní Ivaně Mifko-
vé, a  spoustě (ne)viditelných obecních 
zaměstnanců.  FK
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nepatří k  našim vlastnostem. Ztratili  
jsme chuť, čich i  sluch a  kašel nedo-
přával klidu. Chtělo se jen spát a  spát. 
Proto nás velmi překvapil dárek od ne-
známého přítele, který nám byl doru-
čen. Nebyl jen tak ledajaký a musel dát 
výrobci hodně práce a  trpělivosti. Byla 
to ručně vyrobená lampa – dřevěná lu-
cerna, v jejímž plášti se zrcadlila Telnice 
– škola, kostel a  fara. Hřála nás u srdce 
celou dobu vánoční. Když svítila sólo, 
vytvářela zvláštní atmosféru a dobře se 
u ní zpívalo. Děkujeme neznámému pří-
teli za tento dar. Inu, někdo hledá Boha 
mezi mraky, nebo někde v kostele, a on 
zatím tančí v každém lidském srdci ve-
sele. Bůh je totiž v nás.

Dara a František Staňkovi

Já bych chtěla poděkovat z celého srd-
ce za moje rodiče. Byl to krásný nápad 
a určitě je to v  téhle smutné a nelehké 
době velice potěšilo. I  když už nejsem 
Telničačka, ale vaše sousedka, tak sme-
kám před tím, co vše děláte pro vaše ob-
čany a obec samotnou. Patří vám velké 
DÍKY. Ať je pro vás všechny ten rok 2021 
veselejší, krásnější a šťastnější.

Lenka Páralová, Sokolnice

Tato akce byla skvělá, o svátcích jsme 
si napsali a  dárečky pod stromečkem 
moc potěšily. Akci dávám 1+++.

Božena Veselá

Naprosto nečekaně jsme o  letošních 
Vánocích dostali o dárek navíc. O to víc 
nás to potěšilo, protože jsme nic tako-
vého nečekali, a  ještě k  tomu to byla 
pěkně velká krabice! To potěšilo hlavně 
naše kluky... A  těšili se správně, proto-
že obsah byl směřován asi hlavně jim. 
Moc děkujeme neznámému dárci za tři 
pěkné knížky! Zatím se na ně nedostalo, 
ale snad na ně dojde. Vesmírné obráz-
ky kluci okamžitě čapli jako záložky do 
svých knížek. Jednu si chtěla uzmout 
i maminka, ale neměla pražádnou šan-
ci. Moc nás potěšil i  krásný andělíček 
a hlavně to, že si na nás o Vánocích ne-
známý dárce vzpomněl. Moc děkujeme! 

Horákovi
 
Život na městské periferii má jisté 

zvláštnosti. Mezi jinými i  to, že vám 
do schránky tu a tam zavítá zpravodaj 

či letáček s informacemi z té i té obce. 
Mezi loňskými byla obzvláště milá pří-
ležitost zapojit se do otevřené a  zcela 
dobrovolné akce „vánoční srdce“. Rád 
bych poslal poděkování směrem k rad-
nici a všem dobrovolníkům, kteří se na 
její přípravě a realizaci podíleli. Dárcům 
a  obdarovaným není zapotřebí díky 
posílat, a to ze zřejmých důvodů – ne-
boť vědí, že si (nejen) svá poděkování 
mohli sdělit přímo navzájem, a to hned 
při několika příležitostech. Pokud bych 
mohl říci sám za sebe, je právě možnost 
vzájemnosti jedním z  rysů vánočního 
srdce, které se mi na akci líbily nejvíc. 
Vždyť o čem jiném je srdce než o laska-
vosti, která vzájemnost ke svému živo-
tu nezbytně potřebuje. Akce byla ano-
nymní a o to více podporovala upřím-
nost a čistou radost v srdcích lidí i mezi 
nimi, což je další z důležitých hodnot, 
které s  sebou přinesla. Někdy se ptá-
me sami sebe, co má či mělo v našem 
životě skutečně význam. A  zdá se, že 
všechno pomíjí. Přesto jsou to okamži-
ky radosti, ke kterým se často vracíme 
nejraději. A i když životní okolnosti ne 
vždy nahrávají tomu, abychom moh-
li prožívat tak krásné pocity, jako je 
štěstí nebo láska, můžeme je oba zku-
sit přivolat tím, že je, byť na okamžik, 
necháme prožít druhé – a  všichni si 
tím něco významného připomeneme.  
Děkuji.

Tomáš Roblík, Újezd u Brna  
(jediný účastník, který nebyl z Telnice 

a moc si přál se zúčastnit – pozn. red.)

Jako každý rok, tak i letos jsme se na 
začátku roku chystali na Tříkrálovou 
koledu, abychom pomohli při celo-
státní sbírce, kterou pořádá Charita ČR. 
Ale protože minulý rok i časy současné 
jsou jiné, i letošní Tříkrálová sbírka byla 
jiná.

Kvůli zhoršené epidemiologické situ-
aci v ČR jsme se rozhodli vyčkávat, zda 
se situace nezlepší a  dovolí nám kole-
dovat, jak jsme všichni zvyklí, se skupin-
kami koledníků dům od domu. Bohužel 
situace se stále nezlepšovala a z Charity 
přišel pokyn, že klasické koledování ne-
bude možné. Jako základní formát sbír-
ky bylo vyhlášeno on-line koledování, 
tzn. přispívání do Tříkrálové sbírky bez-
hotovostně na bankovní účet Charity, 
v naší oblasti bylo možné takto přispět 
i přímo Charitě Rajhrad.

Protože nám přišlo líto, že by se letos 
v Telnici Tříkrálová sbírka neuskutečni-
la, a  zjistili jsme, že jedinou možností 
koledování je umístění stacionárních 
pokladniček, rozhodli jsme se pro tuto 
variantu. Letošní Tříkrálová sbírka u nás 
tedy byla zahájena v  sobotu 16. ledna 
tak, že se v ulicích objevili dobrovolníci 
se stacionárními pokladničkami a v ur-
čeném čase od 10 do 11 hodin čekali 
na přispěvatele. Během soboty pak ješ-
tě na všechna obydlí vyznačili symbol 
tří králů K+M+B+2021. V  následujícím 
týdnu až do 23. ledna byly pokladničky 
umístěny u dobrovolníků, aby se všem, 
kteří nezastihli pokladničky v  ulicích, 
dala možnost přispět. O celém netradič-
ním průběhu letošní Tříkrálové sbírky 
a o umístění stacionárních pokladniček 
byli všichni informováni letáčkem, který 

TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 2021
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obdrželi do svých domovních schránek, 
hlášením v místním rozhlase a vyvěše-
ním informací na webových stránkách 
Orla jednoty Telnice i obce.

A jak to všechno dopadlo? V Telnici se 
Tříkrálová sbírka již stala tradicí, na kte-
rou většina z vás čeká a chce přispět na 
dobrou věc. Tak tomu bylo i letos, a i když 
pokladničky „nemohly přijít“ do každého 
domu, je vidět, že štědrost není lidem cizí. 
Letos se tedy vybralo do 18 pokladniček 
celkem 77 191 Kč, což je rekordní výsle-
dek (byla tak překonána loňská částka: 
68 051 korun). Dík patří hlavně každému 
dárci, nejen z Telnice, ale i z blízkého oko-
lí, a  také dobrovolníkům, kteří v  sobotu 
na ulici a potom celý týden poskytli po-
kladničky všem k dispozici. Dále bychom 
rádi poděkovali dětem ze základní školy 
za novoroční přáníčka. Velkou pomo-
cí byl tisk letáčků a  jejich distribuce do 
schránek ze strany obecního úřadu.

Opět se potvrdilo, že pro dobrou věc 
se najde vždy dostatek dobrých duší, 
které jsou ochotny věnovat svůj čas 
a nadšení. Těšíme se tedy na další Tříkrá-
lovou sbírku, snad bude za rok situace 

lepší a  budeme moci s  pokladničkami 
a koledníky opět přijít ke každému z vás 
a společně si i zazpívat.

Za telnické organizátory 
Orel jednota Telnice

Na doplnění uvádíme výsledky za jednotlivé ulice. Zde je třeba ale poctivě 
uvést, že do kasiček nepřispívali vždy jen lidé z uvedených ulic, někdy to byli 
kolemj(e)doucí, někdy i obyvatelé jiných ulic nebo i jiných obcí. Přesto je vý-
sledek ohromující. Děkujeme! Kromě organizátorů z telnického Orla a všech 
dobrovolníků patří poděkování také telnické Poště Partner za spolupráci při 
počítání peněz a tentokrát i zjišťování platnosti bankovek.

5 932  korun Palackého  
+ v pátek v kostele

1 870 korun U mlýna 
3 240 korun V dědině 
3 650 korun U rybníka 
8 620 korun V dědině 
1 285 korun Lány 
2 450 korun Brněnská 
  802 korun Augarty 
4 250 korun Brněnská 

 5 932  korun v sobotu Hliníky  
+ Na vilách; v týdnu na telnické 
poště

 4 350 korun K nádraží (dvě kasičky) 
 4 271 korun Draha (dvě kasičky) 
 4 550 korun Nová 
 6 080 korun Růžová 
17 100  korun Za sokolovnou  

+ v neděli a v úterý v kostele 
(dvě kasičky)

Obecní úřad Telnice
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„Nemůžu si vzpomenout, jak se jme-
nuje, ale říká se mu…“ Tohle už asi kaž-
dý z nás během života zažil. Přezdívka, 
většinou originální, se nám spíše vtisk-
ne do paměti, než jméno a  příjmení 
člověka. Abychom si procvičili paměť, 
anebo si rozšířili obzor, přinášíme vám 
seznam přezdívek mladších, než které 

TELNICKÉ PŘEZDÍVKY – VI
byly uvedeny v  minulých číslech zpra-
vodaje. 

Řešení najdete na straně 52.
Fuk 
Svata 
Adoš 
Houden 
Panda 

Palec 
Seňor 
Bíďa 
Tutovka
Blažór 

Pipin 
Filónek 
Štefór 
Karlos 
Řepa 
Miha 
Bernau 
Axl 

Koncl 
Virus 
Majla 
Macas 
Ála 
Jan 

Ivana Mifková

Rok 2020 byl pro všechny velmi 
špatným rokem. Z důvodu nákazy Co-
vid-19 a všech omezení, která s ní byla 
spojena, se i  náš spolek musel smířit 
s  určitými omezeními. Byla zrušena 
jak skoro celá schůzová činnost, tak 
společné akce i brigády, které obvykle  
pořádáme. 

Ze společných akcí, které obvykle 
děláme, se uskutečnily tři společné 
schůze, z toho jedna výroční, na které 
se hodnotil uplynulý rok, a  jedna, na 
které proběhly volby do výboru naše-
ho spolku. V  těchto volbách jsme od-
hlasovali výbor ve stejném složení jako 
byl doposud: předseda – Jiří Šustr st., 
místopředseda – Pavel Jeniš, myslivec-

ký hospodář – Josef Jedounek, finanční 
hospodář – Antonín Měrka, jednatel – 
Josef Hrdlička, kinologický referent – 
Alois Filák, střelecký referent – Jaroslav 
Ondráček.

Dne 29. srpna 2020 jsme za účasti 
osmnácti střelců uspořádali společné 
střelby na asfaltové holuby, které vy-
hrál náš člen Ivo Šrot. Dále se všichni 
členové podíleli na přípravě krmení na 
zimu formou spíše individuálních bri-
gád. Na podzim jsme zorganizovali dva 
společné hony na drobnou zvěř, které 
opět proběhly v omezení kvůli epide-
mii Covid-19. Při dodržení hygienic-
kých podmínek jsme tyto hony mohli 
uskutečnit, i  když bez obvyklého spo-

lečného posezení po skončení honu, 
na které se vždy všichni moc těší.

Teď už nás čeká zimní období a s ním 
spojené přikrmovaní zvěře, které pro-
bíhá individuálně. Každý člen se stará 
o  své krmné zařízení, které pravidelně 
navštěvuje. Pan Bohuslav Koláček ml. 
toto přikrmování spojil i  s  vycházkou 
pro děti z  MŠ, i  když kvůli omezením 
dětí nepřišlo moc. I tak se jim to velmi lí-
bilo, snad jim to vyjde příště, až už tady 
žádná omezení ani Covid-19 nebudou. 

Náš spolek má k  dnešnímu dni 20 
stálých členů a hospodaří na 571 hek-
tarech pronajaté půdy od honebního 
společenstva Telnice. 

Jiří Šustr st., předseda MS Telnice

Po vánočních prázdninách se v  no-
vém roce 2020 začaly opět scházet 
maminky s  dětmi v  mateřském klubu 
Telnického sluníčka. Pod vedením paní 
Petry Skop se první setkání v roce 2020 
uskutečnilo 8. ledna a  tématem bylo 

povídání o Vánocích a Silvestru. Děti si 
vytvořily papírový ohňostroj a rozbali-
ly dárečky. Setkání probíhala v zimním 
období vždy ve středu. Kromě společ-
ného cvičení, zpívání, tancování a hra-
ní bylo každé setkání obohaceno kre-

ativním tematickým tvořením, které si 
pro děti Petra pečlivě připravuje. Dne 
26. února se uskutečnil oblíbený kar-
neval, který se nejen u  dětí těší velké 
oblibě. V malém sále orlovny se v krás-
ných kostýmech procházeli princezny 

MYSLIVECKÝ SPOLEK TELNICE V ROCE 2020

TELNICKÉ SLUNÍČKO ROCE 2020 

Vítěz střeleb 2020 – Ivo ŠrotÚčastníci střeleb
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a  princové. Na kus dobrého perníku 
přišla myška Minie, beruška, požár-
ník nebo včelička s  čerticí. Nechyběli 
ani zástupce Tlapkové patroly, indián, 
malá čarodějka, červená karkulka, du-
hová víla a  kuchařka. Všem dětem to 
moc slušelo.

S blížícím se jarem však do činnosti 
Telnického sluníčka zasáhla pandemie 
Covid-19, díky které jsme byli nuceni 
15. března 2020 všechna další setkává-
ní a plánované akce zrušit. Díky našim 
současným možnostem se maminky 
měly možnost setkávat alespoň on-
-line prostřednictvím skupiny Telnic-
kého sluníčka na Facebooku. Prostřed-
nictvím této skupiny mohli rodiče sdí-
let různé tipy na to, jak vyplnit dětem 
čas během domácí izolace, která nás 
všechny postihla. Díky kreativitě Pe-
try a  jejích malých pomocníků si děti 
mohly vyrobit zimní korunku. Materiál 
k  jejímu vytvoření dostali všichni zá-
jemci do svých schránek. Petra sdílela 
i další nápady, třeba jak doma testovat 
kamarády plyšáky a  panenky. Nechy-
běly tipy na pěkné knížky a recepty na 
něco dobrého k  zakousnutí. Inspiraci 
v  této nelehké době jsme sdíleli i  se 
sousedním Měnínským havránkem. 

On-line jsme prožili Velikonoce a do 
konce školního roku 2019/2020 jsme 
již pravidelná setkání ani jiné aktivity 
pořádané Telnickým sluníčkem ne-
uskutečnili. Na samém konci letních 
prázdnin, a to v pondělí 31. srpna, pro-
běhlo pasování „sluníček“ na „školčát-
ka“. Tato malá slavnost se mohla díky 
příznivější situaci konat v  prostorách 
mateřské školy Telnice, resp. ve třídě 
Ježečků, do které od 1. září nastoupily 
některé z  pasovaných dětí. Samotná 
ceremonie pasování byla v  režii rytíře 
Lukáška. Všechny děti, které půjdou 
do školky, dostaly řád Telnického slu-
níčka a  knihu plnou tvoření. Na slav-
nostní tabuli nechyběl lahodný dort 
a po celou dobu panovala veselá a po-
hodová nálada.

S  optimistickým naladěním jsme ve 
středu 16. září zahájili nový školní rok. 
Maminky s  dětmi se opět sešly v  ma-
lém sále orlovny. Díky příjemnému ba-
bímu létu se setkání mateřského klubu 
konalo v září také venku. Na čerstvém 
vzduchu děti projely svoje ekologická 
odrážedla a koloběžky. Cílovou páskou 
projely všechny vozy, které startovaly. 
Cestou podél potoka byl i prostor pro 
malování a skládání různých typů do-
pravních prostředků. Na zeleném trav-

natém koberci se konal piknik a  po-
zdravit nás přišli i  koníci pasoucí se 
v nedaleké ohradě. 

Dne 4. října 2020 se na facebookové 
skupině Telnického sluníčka objevila 
smutná zpráva – setkání mateřského 
klubu se až do odvolání ruší. Nadchá-
zející pátek 9. října se děti a maminky 
sešly ještě venku, což ještě bylo s ohle-
dem na tehdejší opatření možné. Po-
časí tomu přálo, a tak se podařilo usku-
tečnit výpravu za domácími zvířátky. 
Díky poskytnutému zázemí rodiny 
Rožnovských a Umláškových si všichni 
účastníci mohli užít setkání zase troš-
ku jinak. 

Druhá polovina října se tedy opět 
nesla na on-line vlně. Hromadné akce 
nebylo možné uskutečnit tak, jak tomu 
bylo zvykem v předchozích letech. Mu-
seli jsme začít přemýšlet, jak se s touto 
dobou vyrovnat a jakým způsobem na-
šim nejmenších přiblížit svátky a obdo-
bí, které v závěru roku prožíváme.

Zapojením několika hlav dohromady 
vznikl nápad uskutečnit lampionový 
průvod tak, abychom dodrželi všechna 
opatření související s  pandemií. Jeho 
konečnou podobu doladila paní Katka 
Umlášková. Vznikla nová aktivita s ná-
zvem Staňme se světélky a  rozsviťme 
Telnici, do které se mohly zapojit celé 
rodiny nejen z  Telnice. V  období od 
25. do 28. listopadu 2020 mohly děti 
za doprovodu dospělých členů svojí 
rodiny procházet večerními ulicemi 
Telnice a plnit úkoly, které na ně na ně-
kolika místech čekaly. Cestou si svítily 

originálními lampionky, světélky a  lu-
cerničkami. Na konci procházky a  po 
splnění všech úkolů je čekala odměna 
u smrku na kostelním nádvoří. Připev-
něním malého světélka, které děti na 
konci cesty získaly, na vyrobený stro-
meček pod smrkem, tak děti přispěly 
k opravdovému rozsvícení adventního 
stromu. Ten se na kostelním nádvoří 
rozzářil první neděli adventní. Snad se 
alespoň touto formou podařilo dětem 
přinést světlo do tmavých míst a zahá-
jit adventní čas v  naději a  radostném 
očekávání Vánoc.

Děkuji tímto všem maminkám, které 
se do aktivit Telnického sluníčka za-
pojují. Zejména paní Petře Skop, kte-
rá s  plným nasazením věnovala svůj 
čas na přípravu a  vedení společných 
setkání a za sdílení aktivit ve FB skupi-
ně v průběhu celého roku. Paní Katce 
Umláškové za přípravu a  pomoc při 
jednorázových aktivitách.

Jakým způsobem bude probíhat 
rok 2021 a  ty následující, neví nikdo 
z nás. Věřím, že se však dokážeme stá-
vající situaci postavit s  optimismem. 
Snad bude dost nápadů, jak fungo-
vat i v omezení, které bylo v minulosti 
nepředstavitelné. Těším se na novou 
inspiraci a aktivity, které budeme spo-
lečně zažívat. Chtěla bych tímto vyzvat 
všechny rodiče i  prarodiče, kteří mají 
chuť se zapojit do pořádání aktivit 
pro naše nejmenší děti, aby se nebáli 
a ozvali se. Za nové nápady a inspiraci 
budeme rádi.

Pavla Chovancová, Telnické sluníčko 
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Rok 2020 jsme ve farnosti zahájili 
brigádou na odlehčení stropu v  jedné 
z  farních místností, ze kterého samo-
volně koncem roku 2019 odpadl velký 
kus omítky, a  místnost jsme tak museli 
provozně uzavřít. V  návaznosti na tuto 
dobrovolnickou akci jsme pak nechali 
strop opravit, aby se provoz místnos-
ti mohl znovu obnovit – tyto prostory 
jsme po této opravě v roce 2020 poskytli 
hudební škole Yamaha. V neděli 19. led-

na 2020 se v naší farnosti uskutečnil Mi-
nistrantský florbalový turnaj, kterého se 
ve sportovní hale a sokolovně zúčastnilo 
celkem 38 ministrantských týmů, včetně 
telnických a sokolnických kluků. V sobo-
tu 25. ledna uskutečnil pro velký zájem 
široké veřejnosti P. Oldřich Chocholáč 
besedu s  názvem „Moje olympiády“. 
V  pátek 28. února navštívila náš kostel 
kapela Planktón, jejíž členové doprovo-
dili mši svatou pro mládež, ale také ná-
sledně odehráli koncert z vlastního re-
pertoáru. Na přání veřejnosti se uskuteč-
nil také druhý díl besed s  P. Oldřichem 
Chocholáčem o  olympiádách, tento-
krát v  neděli 1. března 2020 s  názvem  
„PyeongChang 2018“. 

Původně plánovaná duchovní ob-
nova s  P. Pavlem Kafkou se již bohužel 
nemohla uskutečnit, protože na naši 
zemi dolehla epidemie koronaviru a s ní 
příslušná opatření. To zásadně ovlivnilo 
i  život naší farnosti. Všechny společen-
ské aktivity musely být přerušeny, mše 
svaté byly slouženy bez účasti farníků. 
Od 24. března 2020 jsme spustili online 

vysílání bohoslužeb z  našeho farního 
kostela, a to včetně velikonočních obřa-
dů. Pro širokou veřejnost nabídl P. Old-
řich Chocholáč podporu formou osob-
ního telefonického rozhovoru (Haló, zde 
otec Oldřich). Po dohodě s obcí Telnice 
byla v sobotu 25. dubna 2020 sloužena 
zádušní mše svatá za zemřelého dlou-
holetého předsedu MNV Telnice pana 
Františka Vykouřila, kterou jsme přená-
šeli přes internetový kanál YouTube.

S  uvolněním vládních opatření po-
čátkem června se pak život farnosti 
začal pomalu vracet do zaběhlých ko-
lejí. V  roce 2020 se z důvodu nejisté si-
tuace nakonec nekonaly v  Telnici ani 
v  Sokolnicích tradiční hody, a  tak jsme 
si o  slavnostní neděli 21. června dopo-
ledne pouze připomněli titulární slav-
nost patrona telnického kostele sv. Jana 
Křtitele. Odpoledne pak za námi přijel 
rousínovský sbor Danielis – dvanáct 
nadšených zpěváků a hudebníků před-
stavilo krásné skladby z  různých histo-
rických období v  zajímavých úpravách, 
které publikum zaujaly natolik, že po 
každé skladbě přicházel dlouhý potlesk. 
V úterý 23. června jsme pro děti uspořá-
dali farní táborák na ukončení poněkud 
zvláštního školního roku. 

V sobotu 29. července jsme podpořili 
zájezd pro seniory, který pořádal tel-
nický KLAS, obec a  paní Nečasová, do 
Nového Města nad Metují se zastávkou 
ve Slavoňově, na poutním místě Roko-
le a návštěvou „filmové“ vesnice Bystré. 
O  prázdninách se uskutečnily dva farní 
tábory pro děti: ministrantský v  Bor-
ku u Poličky a dívčí v Netíně u Velkého 
Meziříčí, a v druhé polovině srpna také 
týdenní pobyt pro naši mládež v  Heř-
manově. V neděli 16. srpna 2020 se naše 
farnost vydala na pouť do Tuřan, kde P. 
Oldřich Chocholáč odsloužil poutní mši 
svatou za naši farnost. Na závěr léta naše 
farnost podpořila zájezd pro seniory do 
Telče a  okolí, při němž jsme se mohli 
setkat s bývalým telnickým farářem Vla-
dimírem Langerem a navštívit telnickou 
rodačku sestru Ludmilu Hemalovou 
v dačickém klášteře karmelitek. Zastavili 
jsme také mj. v kostele a klášteře v Kos-
telním Vydří. 

Podzim opět přinesl návrat pande-
mických opatření, takže po poděkování 
za úrodu 27. září musel být zrušen kon-
cert kapely GoodWork v našem kostele 
(původní termín 10. října). Účast na bo-

hoslužbách začala být postupně znovu 
omezována, stejně tak i  volnočasové 
kroužky (ministrantský sportovní krou-
žek a  dívčí taneční kroužek na faře). 
I nadále však farnost nepřestala s vysílá-
ním svých bohoslužeb přes internetový 
kanál YouTube, takže naprostá většina 
farníků mohla slavit adventní i  vánoční 
obřady zprostředkovaně přes internet. 
Na Štědrý den, 25. a  26. prosince jsme 
pak otevřeli farní kostel bezplatným 
prohlídkám kostelního betléma pro ši-
rokou veřejnost.

Významným momentem se v  roce 
2020 stala oprava věže kostela sv. Jana 
Křtitele vč. generální rekonstrukce hro-
mosvodu. Na rekonstrukčních pracích 
se významným způsobem podíleli mno-
zí dobrovolníci z řad farníků, ale i třeba 
hasičů a dalších ochotných podporova-
telů. Děkujeme všem za skvělou spolu-
práci, i přes složitou dobu mimořádných 
hygienických opatření se vše na podzim 
výborně zvládlo, a mohli jsme tak využít 
dotaci obce Telnice ve výši 130 000 Kč, 
kterou jsme na úhradu prací a  materi-
álu obdrželi. Z  dotace obce Sokolnice 
(45  000 Kč) jsme pak provedli opravy 
ve farní budově (strop, drobné stavební 
práce, hromosvod). Oběma obcím dě-
kujeme za spolupráci a podporu.

V  průběhu roku se ministranti schá-
zeli (podle aktuálních hygienických 
opatření) při svých schůzkách na soko-
lovně, příp. na faře, děvčata se tu při-
pravovala na dětské mše svaté zpěvem 
a tancem. Prezenční výuka náboženství 
se řídila platnými pokyny pro základní 
školy a  v  době distančního vyučování 
se nekonala, aby děti nebyly přetíženy 
vysedáváním u  monitoru. Při telnické 
farnosti působila schola, která v průbě-
hu roku doprovázela mše svaté při růz-
ných příležitostech. Mnoho chystaných 
a  plánovaných aktivit se v  naší farnosti 
nemohlo uskutečnit (ani v  náhradních 
termínech) z důvodu mimořádných epi-
demických opatření, např. Ministrantská 
a  Dívčí olympiáda, děkanátní setkání 
mládeže, křížová cesta v zámeckém par-
ku v Sokolnicích, tradiční hrkání v ulicích 
Telnice, koncert smíšeného sboru Car-
men, výlet na ministrantský den do Olo-
mouce, Ministrantská Grand Prix, poutní 
výlet pro mládež na sv. Kopeček u Miku-
lova, Noc kostelů, misijní koláč, farní ka-
várna, setkání se sv. Mikulášem atd.

Telnická farnost

TELNICKÁ FARNOST V ROCE 2020
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Rok 2020 jsme zahájili tradičně zajiště-
ním Tříkrálové sbírky pro Charitu České 
republiky. Další akcí v činnosti Orla jed-
noty Telnice byl Orelský ples a po něm 
tradiční Krojované ostatky. Zároveň ve 
své sportovní činnosti pokračovaly od-
díly – Taneční klub Starlet Brno TK Orel 
Telnice, Kuželkářský klub Orel Telnice 
i florbalové družstvo přípravky Troopers 
Orel Telnice. Také jsme se připravovali 
na další plánované akce a orelský tábor, 
když nám začátkem března veškerou 
činnost utnula pandemie Covid-19. Byl 
vyhlášen nouzový stav, byla uzavřena 
všechna sportoviště a veškerá sportovní 
i kulturní činnost v celé České republice 
byla zakázána, aby se šíření koronaviru 
zastavilo. Soutěže kuželkářů byly anu-
lovány, taneční soutěže byly zastaveny, 
jako všechny amatérské i profesionální 
soutěže ve všech sportech. V květnu se 
začala opatření postupně uvolňovat, 
a  tak se mohlo začít v  omezené míře 
fungovat. Podařilo se nám uspořádat 
cyklovýlet do Třeboně a  přeloženou 
výroční členskou schůzi, na které bylo 

zvoleno na další čtyři roky vedení tel-
nického Orla. Vzhledem k  opatřením, 
která byla vyhlášena, jsme se rozhodli 
nepořádat orelský tábor. Přes prázdniny 
proběhla pouze taneční soustředění na 
orlovně v Telnici.

Na začátku nového školního roku 
se rozbíhaly celostátní soutěže, takže 
svoji sezónu zahájil Kuželkářský klub, 
Taneční klub a  nově začal na orlovně 
fungovat Tenisový klub. Zároveň se blí-
žil termín další tradiční akce – Historic-
kého jarmarku a vinobraní. Jenže opět 
došlo kvůli rozšiřování epidemie koro-
naviru k  omezením a  vyhlášení nou-
zového stavu, a  tak Historický jarmark 
a  vinobraní byly zrušeny, stejně jako 
pokračování soutěží a posléze i veške-
ré sportování jako na jaře. Jedinou akcí, 
kterou jsme zorganizovali, byla Drakiá-
da, protože se konala venku s menším 
počtem zúčastněných. Na podzim epi-
demie udeřila s  podstatně větší silou, 
a když se zdálo, že se podařilo dostat se 
z nejhoršího a vláda umožnila otevření 
sportovišť, tak se situace po 14 dnech 

opět zhoršila a  vánoční svátky jsme 
prožili se smutným pohledem na uza-
vřenou orlovnu.

Areál orlovny v  Telnici, stejně jako 
ostatní sportovní areály v  celé repub-
lice, byl po většinu letošního roku bez 
provozu, a tím pádem i bez příjmů, ale 
s  nutnými výdaji za energie apod. Na-
štěstí stát poskytoval dotace a příspěv-
ky, stejně jako obec Telnice, a tak i přes 
investici do nové kotelny (viz foto), se 
dařilo udržet chod telnického Orla i pro-
voz orlovny, za což všem přispěvatelům 
děkujeme. Snad bude letošní rok pro 
sportovní i kulturní činnost příznivější.

Jiří Hrazdíra, 
starosta Orla jednoty Telnice

I když uplynulý rok 2020 vzdělávání 
příliš nepřál, pedagogové všech škol 
zapojili fantazii i techniku a různými for-
mami předávali žákům zkušenosti, zna-
losti i dovednosti. Bylo to však náročné 
nejen pro děti, učitele, ale i pro rodiče. 
Učit na dálku v hudební škole je ovšem 
velmi obtížné – a i když krátká poslaná 
videa byla názorná, kouzlo osobního 
„znovusetkání“ paní učitelky a  žáčků 
naší hudebky Yamaha na faře bylo ne-
zapomenutelné. 

Jenže podzimní výuka byla covido-
vou pandemií opět přerušena, a  tak 
nebylo příliš času se připravit na pra-
videlné vánoční vystoupení, kde by  
se mohli rodiče, prarodiče i  kamarádi 
podívat, co všechno se děti opět na-
učily. Ve výuce byla velká snaha vše 
dohnat, ale ani další opatření společ-
né setkání nedovolila. A tak se ředitel 
HŠ Yamaha Tomáš Küfhaber s  paní 
učitelkou Boženou Küfhaberovou 
rozhodli, že umožní dětem, aby měly 

na tyto neobvyklé Vánoce hudební  
památku. 

A tak se jednoho pátečního prosin-
cového odpoledne v  učebně na faře 
střídaly děti a jejich zpívání se natáčelo. 
Pro většinu žáků to byla premiéra, ale 
mikrofonu se nebáli a statečně se s ne-
lehkým úkolem vypořádali. Malé děti 
od 4 roků nervozitu snad ani nepociťo-
valy – spíš jejich maminky a paní učitel-
ka, u starších žáků už byla nálada vážná 
– pocit odpovědnosti byl znát. A  pak 

OREL JEDNOTA TELNICE V ROCE 2020

ŽÁCI Z YAMAHY JSOU SLYŠET!
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ještě asi dva dny intenzivní práce doma 
(sestříhat, upravit, vyladit) a světlo svě-
ta spatřilo 19 vánočních písní a  koled, 
které měly potěšit všechny žáky, jejich 
rodiny, ale i  veřejnost. Všichni zájemci 
si mohou na webových stránkách obce 
Telnice kliknout na odkaz s názvem „19 
překvapení telnické hudební školy“ 
a  myšlenkami se vrátit do vánočního 
období. Nejde sice o  žádnou profesio-
nální nahrávku, ale zpěvy jistě většinu 

posluchačů potěší, vždyť jsou zpívané 
od srdíčka, s  elánem a  snahou ukázat, 
že vzdělávání v hudbě není zbytečné.

Věříme, že se výuka v  naší HŠ Yama-
ha opět brzy rozjede a zveme všechny, 
kdo by měli o  zajímavou skupinovou 
výuku v Telnici zájem, aby se přišli po-
dívat. Atraktivní jsou zejména předškol-
ní hudební obory pro nejmenší děti až 
po vyloženě předškolní: Robátka, První 
krůčky a  Rytmické krůčky (výuka pro 

děti s rodiči), dále pak obory hra na key-
board, na zobcovou flétnu a  populární 
zpěv. Předškolní obory jsou jedinečné 
v tomto zábavném pojetí, jiné hudební 
školy tuto výuku nenabízejí. Ve všech 
skupinkách jsou ještě volná místa, na-
bízíme proto rodičům s dětmi možnost 
ukázkové hodiny zdarma. Podrobnější 
informace najdete na www.hskuf.cz.  
Těšíme se na další zájemce!
Božena Küfhaberová,  učitelka HŠ Yamaha

Fuk – Jan Soukal – zkomolenina příjme-
ní Soukal: Suk/Fuk

Svata – Svatoslav Motal – zkomolenina 
křestního jména

Adoš – Adam Demek – zkomolenina 
křestního jména

Houden – Jan Holčapek – podle fotba-
listy Houdena Houdinho

Panda – Štěpán Hanika – říkalo se mu 
Sancho Panza, od toho zkomoleno na 
Panda

Palec – Martin Paleček – zkomolenina 
příjmení

Seňor – Tomáš Sobotka – přezdívka 
vznikla na táboře

Bíďa – Radek Kresta – přezdívku získal 
na táboře podle postavy z  pohádky 
Gumídci

Tutovka, Tutin – Tomáš Kresta – přezdív-
ku získal na táboře, kdy šel za bábu 
Tutovku

Blažór – Petr Blažek – zkomolenina pří-
jmení

Pipin – Filip Stejskal – zkomolenina 
křestního jména

Filónek – Filip Motl – zkomolenina křest-
ního jména

Štefór – Jan Štefke – zkomolenina pří-
jmení

Karlos – Pavel Ondráček – vymyslel Mar-
tin Paleček, výplod fantazie

Řepa – Pavel Řípa – zkomolenina pří-
jmení

Miha – Miroslav Knol – zkomolenina 
křestního jména

Bernau – Adam Langer – podle postavy 
Adama Bernaua ze seriálu Návštěvníci 

Axl – Roman Langer – vzniklo při háze-
né, podědil přezdívku po otci, který se 
ve výskoku podobal zpěvákovi Axlu  
Roseovi

Koncl – Michal Konečný – zkomolenina 
příjmení

Virus – Marek Sklenář – nejde zabít,  
porazit

Majla – Michal Müller – zkomolenina 
jména

Macas – Jiří Strakatý – zdědil po tatín-
kovi

Ála – Radek Hrdlička – podle dědečka, 
který se jmenoval Alois

Jan – Roman Šíma – po dědečkovi, který 
se jmenoval Jan

Tímto šestým příspěvkem na téma 
telnické přezdívky seriál uzavíráme. Dě-
kujeme všem, kteří nám v psaní článků 
pomáhali, dodávali své znalosti a ochot-
ně se zapojili do pátrání. Vezte, že cílem 
sepsání těchto článků bylo v  přátel-
ském duchu zavzpomínat, potrénovat 
paměť, vzkázat něco příštím generacím, 
a nikoli ublížit nebo někomu zjitřit neli-
bé pocity. 

Ivana Mifková

Činnost telnického KLASu v  uply-
nulém roce byla poznamenána jak 
v  jarních, tak v  podzimních měsících 
roku.  Prvním setkáním byl 14. leden 
2020, kdy jsme v  hlavním tématu pro-
bíraly historii slavení  Nového roku. 
Dne 28. ledna byly hlavním tématem  
„Pranostiky“ a  nastínění programu pro 
akci Čaj o páté – ten se, jak se nakonec 
ukázalo, z  důvodu koronaviru nemohl  
konat. V měsíci únoru jsme se sešly rov-
něž dvakrát – jednou šlo o  návštěvu 
chovatelky včel paní Burdové a podru-
hé jsme se zabývaly barvami a tvary, ji-
miž jsme obklopeny. 

Dále už musela být naše činnost po-
zastavena na další čtyři setkání. Když se 
zdálo, že vlna koronaviru značně zesláb-
la, mimořádně jsme se sešly na otevře-
ném prostranství orlovny za dodržení 
všech hygienických opatření. Setkání 

proběhlo ve velmi srdečné atmosféře 
a řešilo se vše kolem mimořádných na-
řízení, s jistou dávkou humoru. To jsme 

nemohly tušit, že nás ono zákeřné one-
mocnění v  ještě horší podobě zasáhne 
znovu. I další setkání se podařilo usku-

TELNICKÉ PŘEZDÍVKY – VI – ŘEŠENÍ

KLUB AKTIVNÍCH SENIORŮ V ROCE 2020
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Druhá vlna Covidu-19 všechny nejen 
překvapila a  zaskočila, ale také rozla-
dila a otrávila. Ale protože jsme národ 
veselý a vynalézavý, my holky z KLASu 
jsme se daly na pečení. Stýkat jsme se 
nemohly, jen po telefonu, a tak jsme si 
vyměňovaly nálady i recepty na různé 
„mlsáky“. Na prahu nového roku by-
chom se s vámi chtěly o některé podě-
lit, a  tak otevíráme novou rubriku do 
našeho zpravodaje s názvem Receptář. 
Jako první recept – všemi členkami vy-
zkoušený – doporučujeme ořechové 
rakvičky. Když je všichni upečeme, 
třeba „pochováme“ Covid dřív, než 
vypukne třetí vlna nebo začne očko-
vání. Potřebujete: 250 dkg másla/tuku,  
16 dkg polohrubé mouky, 250 dkg 
mletých ořechů, 40 dkg cukru a špet-
ku amonia nebo prášku do pečiva. Vše 
zpracujete na vále, rozdělíte na 4 díly-
-válečky, každý váleček rozkrájíte na 
kousky, z nichž tvoříte válečky asi jako 
palec silné (jako šulánky) a jen položí-
te do vymazané rakvičkové formičky. 
Nic nemačkáte, těsto samo rakvičku 

tečnit také v oněch prostorách a neslo 
se v  duchu tématu „Pes – přítel člově-
ka“ (2. června 2020). Ještě před letními 
prázdninami jsme se viděly 16. června 
a  řešily jsme zdravotní problémy stáří, 
tentokrát zrak a sluch. 

V září proběhla po dvouměsíční odml-
ce prázdnin dvě setkání, a to 8. a 22. září. 
Témata byla: „Tvoření“ a „Tance“. Druhé 
z  témat bylo vlastně náhradní, poně-
vadž podle plánu mělo proběhnout se-
tkání seniorů z Pozořic v místní orlovně. 
Vládní nařízení to však již neumožnila. 

Od konce září se tedy KLAS odmlčel, ale 
jistým způsobem jsme o sobě stále vě-
děly – popřály si k adventu, k Vánocům 
i novému roku. Díky spolupráci s vede-
ním obce vyšla před konce roku 2020 
brožura, která informovala seniory nad 
70 let věku o desetileté činnosti KLASu. 

Ještě bych se ráda vrátila k  někte-
rým ze zdařilých akcí s  ostatními se-
niory z  Telnice. První akcí byl výlet 
do Pozořic, kde jsme shlédli slámový 
betlém. Další byla poutavá beseda 
Mgr. Dany Šimkové na téma „Hymny“.  

Dne 27. června se pak uskutečnil po-
vedený zájezd do Jaroměřic nad Ro-
kytnou, 29. července výlet do Nového 
Města nad Metují a další pak do histo-
rické Telče a Dačic. Výlety bylo možno 
realizovat díky podpoře Jihomoravské-
ho kraje. Velký dík samozřejmě patří 
našemu starostovi i všem obecním za-
městnancům, kterým děkuji jménem 
spolku za vše, co pro nás dělají. Přeje-
me jim vše jen dobré do dalších dní!

Jménem spolku KLAS Telnice 
Marie Fialová, animátorka

PEČEME S KLASEM PROTI COVIDU
vyplní. Je možné péci také válečky, 
nemáte-li formičky, ale je třeba dávat 
dál od sebe na pečícím papíru, proto-
že se nafouknou. Pečeme zvolna na  
160°C. Dají se upéci do zásoby (je jich 
asi 40 kusů) a  zdobit pro příležitost-

nou návštěvu jen potřebné množství 
šlehačkou ochucenou kakaem nebo 
kávou, už neslazenou. Jsou vynikající 
a nedají žádnou práci. Mlsné jazýčky je 
určitě ocení.

Dara Staňková, kronikářka KLASu

ŠÍPEK
V květnu růžový keř voní
na telnické stráni pod jabloní.
V létě nás rozčílí,
když trny náš šat zachytí.
Na podzim však v plné kráse
na svět šípky usmívá se.
V zimě pak čaj ze šípků
pomáhá lidem na chřipku.
Šípková omáčka a maso kančí
je pak delikatesa restaurací.
Až podle pana Hrabala,
nic bych za to nedala,
že to světová kuchyně
dříve neznala.

 OROBINEC 
ŠIROKOLISTÝ
Je z čeledi chudičké.
Má jen jeden rod
a v něm jen čtyři druhy.
Přesto krásná ztepilá rostlina
s typickým květenstvím
nazývaným cigáro nebo doutník.
Kolik kluků si nabralo do bot
nebo se pořezalo ostrým rákosím,
když pro ně lezlo do rybníka
s tichou hladinou, s vůní puškvorce
a křikem vodního ptactva!
Jaká je to krása u nás doma! 

Srdečně pozdravují a ve zdraví prožitou zimu přejí všechny holky z KLASu!

ZIMNÍ HERBÁŘ
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V sobotu 30. ledna 2021 byla otcem 
Oldřichem Chocholáčem v  telnickém 
kostele sloužena zádušní mše svatá za 
sedm prateckých kamarádů, kteří se 
stali před 70 lety obětí velké tragédie. 
S  ohledem na aktuální omezení byla 
mše sloužena pouze pro malý počet pří-
tomných prateckých farníků (mezi nimi 
byli i členové tamního obecního zastu-
pitelstva), ostatní se mohli připojit přes 
internetové vysílání na YouTube. 

Připomeňme si základní fakta o udá-
losti, která nedalekou vesnicí Prace silně 
otřásla a kterou jistě silně prožívali i lidé 
v blízkém okolí. Ve slunném a mrazivém 
odpoledni v  úterý 30. ledna 1951 se 
skupinka žáků obecné školy v  Praci ve 
věku devíti až dvanácti let právě věno-
vala v  terénu své oblíbené hře „na čet-
níky a na zloděje“, která měla vyvrcholit 
na předem určeném místě za místním 

hřbitovem („ve Zmolách“). Blížila se tře-
tí hodina odpolední, když dva chlapci 
ukrytí ve křoví pod farskou zahradou 
našli dvě protipěchotní miny, které do-
nesli na osudné místo za hřbitovem. 
Krátce poté došlo k  výbuchu jedné 
z  min, který otřásl doslova celou obcí. 
Lidé se sbíhali a snášeli raněné chlapce 
do nejbližších domů, kde se jim snažili 
poskytnout první pomoc. Přes veškeré 
úsilí však byla většina zranění natolik 
vážná, že lékaři z  přivolaných vojen-
ských sanitek u dvou chlapců už mohli 
pouze konstatovat úmrtí. Dalších deset 
jejich kamarádů odvezly sanitní vozy do 
dětské nemocnice v Brně. Přesto v prů-
běhu následujících tří dnů zraněním 
podlehlo dalších pět hochů. Zbývajících 
pět zraněných chlapců tragédii přežilo.

V neděli 4. února 1951 byl vypraven 
společný pohřeb. Všech sedm rakví 

bylo vystaveno v  sále bývalé hospody 
Na Rožku (dnes potraviny Hruška). Ná-
sledoval průvod do místního kostela 
a  po obřadech byly rakve uloženy do 
rodinných hrobů na prateckém hřbi-
tově. Na památku tragické události byl 
postaven na osudném místě pomní-
ček, který nese jména sedmi chlap-
ců, kteří při této tragédii zahynuli: Jiří 
Vávra a  Jiří Polívka (oba 9  roků), Jan 
Müller, Petr Vymazal, Jan Plachý (všich-
ni 10 roků), Alois Vrána a  Jiří Čermák  
(oba 12 roků).

Tato událost se natrvalo vryla do pa-
měti všech, kteří toto období zažili.   
Pamatujme v  modlitbách na všechny 
oběti i na ty, jejichž životy tato tragédie 
poznamenala.

(Zpracováno s využitím materiálů 
pana Vladimíra Chudáčka z Prace.)

Telnická farnost

 V  prosincovém vydání Telnického 
zpravodaje jsem v  sokolském článku 
nedopatřením chybně uvedla jmé-
no nejstaršího člena naší jednoty.  
Úplně nejstarší členkou je nyní dlou-
holetá sestra Jarmila Hrdličková (roz. 
Křivánková), které se tímto omlou-
vám. V  červnu letošního roku oslaví  
90. narozeniny, ke kterým jí již předem 
za TJ Sokol přejeme vše nejlepší a hod-
ně zdraví. 

Eva Kořalníková, TJ Sokol Telnice

ZÁDUŠNÍ MŠE SVATÁ ZA OBĚTI PRATECKÉ TRAGÉDIE

OMLUVA A PŘÁNÍ

Jarmila Hrdličková, roz. Křivánková (vle-
vo) a  Alena Veberová, roz. Remundová 
(vpravo) na hodech v roce 1972
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n Co si mohou lidé pod novým názvem 
společnosti TOP PRINT PACKAGING 
představit?

Jedná se o  ryze českou soukromou 
společnost vlastněnou jediným českým 
majitelem, která byla založena v  roce 
1999 v Brně. Za více než 20 let své pů-
sobnosti na trhu se firma dostala na 
přední pozice mezi výrobci papírových 
obalů v  České republice. Během 20 let 
existence se firma vyšplhala až na sou-
časných téměř 250 mil. korun ročního 
obratu a zaměstnává okolo 100 zaměst-
nanců. Naší specializací je výroba obalů 
pro kosmetické, farmaceutické, potravi-
nářské a ostatní obory. 

n S jakým výrobkem si mohou lidé vaši 
firmu například spojit?

V první řadě bych chtěl uvést, že ne-
jsme firmou, která by produkovala fi-
nální výrobek. Jsme subdodavateli pro 
významné české i zahraniční společnos-
ti, které do našich obalů teprve balí své 
vlastní výrobky, které si můžete zakou-
pit na pultech obchodů. Konkrétně mů-
žeme zmínit například čaje od společ-
nosti Sonnentor, léky od výrobce Teva, 
vitamíny od firmy Walmark, parfémy od 
Osmany Laffity, příp. ložiska slovenské-
ho výrobce ZVL apod.

n Doposud jste sídlili v  Brně na dvou 
místech. Co vás přimělo k přesunu právě 
do Telnice?

Důvodem pro výstavbu nového 
areálu byla skutečnost, že v  Brně 
naše firma fungovala ve dvou areá-
lech, v  jednom vlastním a  v  jednom 
pronajatém. A jelikož už nebyla mož-
nost pro další rozvoj firmy, byla lo-
gickým vyústěním výstavba nového 
vlastního areálu. V  roce 2016 jsme 
zakoupili pozemek v  Telnici a  začali 
pracovat na tomto projektu. Volba na 
Telnici padla především proto, že se 
zde podařilo najít vhodný pozemek. 
Máme tu dobrou dostupnost do Brna 
a  současné sídlo firmy je v  blízkých 
Tuřanech, takže se pro nás nejed-
ná zase o  tak vzdálený přesun místa  
podnikání. 

n Současní zaměstnanci se tedy budou 
stěhovat o  kus dál. Předpokládáte, že 
budete v  Telnici hledat nové zaměst-
nance, nebo se podaří všechny komplet-
ně přestěhovat?

Určitě si nemyslím, že všichni za-
městnanci s námi do Telnice odejdou. 
Naším cílem do budoucna je získat 
co nejvíce zaměstnanců z  vaší obce 
a  blízkého okolí. Myslím si, že zhru-
ba 20 % stavu zaměstnanců budeme 
potřebovat doplnit. Spíše se bude 
jednat o  pracovníky do výroby. Např. 
obsluha strojů, skladníci, dělníci do 
kartonáže apod. Většina našich pro-

fesí se dá zaškolit i  bez předchozího  
vzdělání. 

n Jakým způsobem pracujete se svými 
zaměstnanci, preferujete dlouhodobější 
pracovní vztah?

Všichni naši zaměstnanci jsou kmeno-
vými zaměstnanci, nevyužíváme služeb 
pracovních agentur. Jednou z  našich 
priorit je stálý pracovní tým, není výjim-
kou, že někteří naši lidé jsou ve firmě již 
déle než 10 let. Dokonce máme i kole-
gy, kteří jsou s naší společností spjati již 
od jejího založení. Preferujeme profesní 
růst, kdy raději posouváme pracovní-
ky v  rámci organizační struktury smě-
rem výš, než bychom nabírali někoho  
nového. 

n Se změnou místa podnikání souvisí 
i  změna jména společnosti. Původně 
jsme avizovali, že v  Telnici staví no-
vou halu firma TOP TISK Obaly, nyní 
však přichází společnost s  novým  
názvem…

Přesun do Telnice považujeme za 
začátek nové éry. Záměrem bylo fir-
mu více přiblížit mezinárodnímu trhu. 
V  podstatě se jedná pouze o  překlad 
názvu do angličtiny. V  zahraničí jsme 
naráželi na bariéru vysvětlování, co 
naše firma vůbec prezentuje. Rozhodli 
jsme se tedy spojit nové místo pod-
nikání i  s  novým názvem a  novým lo-
gem. Kompletní představení firmy lze 
nalézt na nových webových stránkách  
www.toppp.cz. 

ROZHOVOR S PETREM ŠESTÁKEM (TOP PRINT PACKAGING)
Společnost TOP PRINT Packaging, s. r. o., staví v  Telnici 
od minulého roku nový výrobní areál pro výrobu oba-
lů z hladké a vlnité lepenky. Požádali jsme jednatele této 
společnosti pana Ing. Petra Šestáka o rozhovor, v němž 
bychom chtěli tohoto nového telnického zaměstnavatele 
blíže představit veřejnosti.
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n Kdy očekáváte rozjezd výroby v Telnici?

Podle našeho plánu a aktuální situace 
by se výroba i  administrativa měla do 
Telnice přestěhovat v  průběhu měsíce 
května 2021. 
n Pokud by se někteří telničtí obyvatelé 
chtěli ucházet o  případná volná místa, 
na koho se mohou obracet?

Případní zájemci mohou kontaktovat 
naše personální oddělení, konkrétně 
Mgr. Pavlu Smolovou, tel.: 727 951 101, 
e-mail: smolova@toptisk.com. U  této 
kolegyně získají aktuální informace 
o poptávaných pozicích. 

n Pracuje vaše firma v jednosměnném, 
či vícesměnném provozu?

Výrobní část firmy funguje ve dvou-
směnném provozu, na některých pra-
covištích i  třísměnném. V  administra-
tivní části samozřejmě pracujeme v jed-
nosměnném režimu. Dobré je uvést, že 
víkendy jsou pro všechny zaměstnance 
volné. 

n Na závěr bych se rád zeptal, jak jste 
zvládli a zvládáte současnou koronavi-
rovou dobu a jaký výhled očekáváte do 
budoucna?

Jsem velice rád, že jsme loňský rok 
i  přes velké překážky, které nám ko-
ronavirus přinesl, zvládli velice dobře. 
Dokonce jsme zažili historicky nej- 
úspěšnější rok od založení firmy. Pokud 
se letos situace stabilizuje, tak očekává-
me opět další nárůst zakázek a  získání 
nových zákazníků. Telnici bereme jako 
nový začátek pro naše podnikání a dou-
fám, že to pro nás bude místo, kde se 
nám bude dobře žít a pracovat.

 Za rozhovor děkuje a vše dobré  
ve vašem podnikání přeje

 František Kroutil.

OHLÉDNUTÍ ZA SPORTOVNÍM ROKEM 2020 V TJ SOKOL TELNICE 

HÁZENKÁŘSKÁ SEZÓNA 2019/2020

Dá se vůbec rok 2020 nazvat spor-
tovním? Co se týká kolektivních spor-
tů, tak asi ne. O to víc se snad rozvinuly 
a nabraly na oblibě ty individuální. Pro-
cházkami a během počínaje a cyklisti-
kou a  domácím cvičením konče. Nám 
jako sportovní organizaci přinesl ,,co-
vidový“ rok spíše spoustu papírování, 
vymýšlení příkazů a zákazů než radosti 
ze sportovních a  kulturních akcí jako 
v  letech předešlých. Ale jako správ-
ní sportovci jsme statečně bojovali  
a  o to víc si snad užili akcí, které pro-
běhly a zdařily se. 

Dětské radovánky koncem ledna 
a  sportovní ples v  únoru byly ještě 
pandemií nedotčené, a  tak proběhly 
jako vždy za hojné účasti jak dětí, tak 
dospělých. Nedělní odpoledne plné 
masek a veselí určitě zanechalo dětem 
spoustu zážitků, i když jsme tehdy netu-
šili, že na hodně dlouho. Tradiční pálení 
čarodějnic, oslava dne dětí či podzimní 
mikulášská nadílka se tentokrát neko-
naly. Snad si děti dosyta užily alespoň 
letní tábor, který se podařilo uspořádat 
i  za přísnějších hygienických podmí-
nek. Házenkářské kempy pro minižáky, 

mladší a starší žáky na konci srpna ješ-
tě slibovaly rozjezd nové sezóny v plné 
síle. Opak byl pravdou a v říjnu se opět 
stejně jako v březnu sportoviště na so-
kolovně uzavřela. S malými výjimkami, 
kdy mohly tělocvičnu využívat jednot-
livci nebo malé skupinky sportovců, byl 
areál prázdný, včetně restaurace, která 
k naší sokolovně neodmyslitelně patří. 

Kvůli Covidu-19 musela být zrušena celá 
řada sportovních i  kulturních akcí včet-
ně tradičních hodů, což většinu občanů 
Telnice mrzí asi nejvíc. Nezbývá nám nic 
jiného, než se na ten loňský rok podívat 
z  trošku jiného úhlu. Snad nám při všech 
těch omezeních přinesl alespoň více času 
na odpočinek v kruhu našich blízkých, čas 
na přemýšlení o tom, co nás čeká v letech 
následujících, a  prostor pro to, abychom 
se zhluboka nadechli a, jakmile to situace 
umožní, vrhli se znovu na kulturní a spor-
tovní aktivity, jak jsme byli zvyklí. Přejme 
si tedy do roku 2021 hodně zdraví, klidu, 
pohody, ale především optimismu, pozi-
tivní energie a  těšme se, že nám přinese 
opět možnost volně sportovat a  potká-
vat se při dalších akcích pro děti, mládež  
i dospělé. 

Leona Bímová, starostka TJ Sokol Telnice

S  ambiciózními plány vstupova-
la telnická družstva i  do další sezóny. 
Minižáci i  přípravka disponovali do-
statečně širokými kádry s  celou řadou 
talentovaných kluků i holek, rozšířit se 
u  této kategorie podařilo i  trenérský 
tým. Mladší žáky převzal Miloslav Hrd-
lička a  po podzimu s  kluky suverénně 
ovládal Jihomoravskou ligu. Starší žáci 
si i letos dali za cíl kvalifikovat se do ce-
lostátní žákovské ligy pro 25 nejlepších 
týmů v Česku. To se jim po vydařeném 

kvalifikačním turnaji podařilo. V soutěži 
samotné pak ve 12 odehraných zápa-
sech získali 8 bodů. 

Jaromír Popela s  Karlem Holčapkem 
sestavili pod hlavičkou Sokola Telnice 
silný dorostenecký celek z hráčů Telnice 
a Újezdu u Brna, ze Sokolnic se připojil 
talentovaný Tomáš Koníček. Tým hleděl 
k jedinému cíli, a to postupu do nejvyš-
ší soutěže – 1.  ligy mladšího dorostu. 
Po podzimu ztrácel pouze 2  body na 
vedoucí Olomouc a po vydařené zimní 

přípravě byl připraven k  jarní odvetě 
s Hanáky na domácí půdě. 

Muži opět prošli prvními koly České-
ho poháru a  do Telnice ve třetím kole 
dorazil silný Tatran Litovel, který v utká-
ní s charitativním přesahem domácí há-
zenkáře přehrál fyzicky i herní kvalitou. 
V  druhé lize pak naši potvrdili přísluš-
nost ke špičce a  po podzimu společně 
s  tradičně silnými Ivančicemi vzhlíželi 
pouze k  suverénním Bohunicím, které 
procházely soutěží bez porážky. 

• 
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Na začátku roku 2020, krátce po star-

tu odvet, ochromil házenou, všechen 
sport a  vlastně i  celý svět koronavirus, 
způsobující dosud neznámou infekční 
nemoc Covid-19. Telnická sokolovna 
i se sportovní halou utichla a až do kon-
ce jara nevpustila všeobecná omezení 
házenkáře na hřiště. O  letní přestávce 
se v Telnici všechna družstva intenzivně 
připravovala na restart sportovního ži-
vota. Sezóna 20/21 však byla po pár týd-
nech znovu přerušena kvůli druhé vlně 
koronaviru a prakticky až do Vánoc opět 
zela sportovní hala, sokolovna i  všech-
na další sportoviště v Česku stejně jako 
ve zbytku Evropy prázdnotou. 

Házená v  roce 2020 tak svůj zápas 
prohrála. Škoda, protože i letos jsme byli 
v  Telnici připraveni prohánět všechny 
soupeře napříč věkovými kategoriemi. 
Dorostenci, již sice bez většiny újezd-
ských posil, zato doplněni mladšími klu-
ky, chtěli napodruhé ovládnout druhou 
ligu. Starší žáci Marka Jahody se chtěli 
nejen kvalifikovat do žákovské ligy, ale 
i  vylepšit loňské výsledky. Mladší žáci, 
s  ještě širším kádrem než loni, měli fa-
nouškům dělat radost v  Jihomoravské 
lize, stejně jako míníci a přípravka v řadě 
plánovaných turnajů, z nichž v září stihli 
jen zlomek (například Házenkářský fes-
tival Lovosice nebo Holiday Cup Zlín). 
Ocenění práce s mládeží se našemu klu-
bu v roce 2020 dostalo od Českého sva-
zu házené, když nám byl přidělen status 
sportovního střediska.

Muži před sezónou odehráli celou řa- 
du kvalitních přípravných utkání, když  
se dohodli na přípravě s  SK Kuřim, ex-
traligovými Maloměřicemi a  rádi přijali 

i pozvání účastníka evropského poháru, 
Sokola Nové Veselí. Na domácí půdě 
se „áčko“ ukázalo po suverénní výhře 
v  Kostelci na Hané pouze ve  druhém 
kole Českého poháru, kdy statečně 
vzdorovalo, opět po roce, aspirantovi 

na vítězství v 1. lize, Litovli. V druhé lize 
pak po prohrách s favoritem z Bohunic 
a na půdě posíleného Velkého Meziříčí 
stačili muži společně s fanoušky oslavit 
pouze jediné vítězství nad Holešovem.

Výbor oddílu házené TJ Sokol Telnice

Družstvo starších žáků 2020/2021

Družstvo mladších žáků 2020/2021

HODNOCENÍ PODZIMNÍ ČÁSTI MINIŽÁKŮ
Stejně nestandardně jako celý rok 

2020 proběhlo i  hodnocení podzimní 
části minižáků. Za normální situace by-
chom se sešli poslední pondělí před Vá-
nocemi v nafukovací hale a pěkně spo-
lečně (i s  rodiči) zhodnotili, co se nám 
více či méně podařilo. Koronavirus nám 
ale nekompromisně vstoupil do cesty. 
Všechna omezení, která se nevyhnula 
ani mládežnickému sportu, nám toho 
moc nedovolila.

Vše podstatné se tedy událo hned na 
začátku sezóny. Sedmadvacet dětí roč-
níků 2010–2013 absolvovalo od 17. do 
21. srpna příměstský minikemp v Telni-
ci, kde je čekala spousta zábavy a  tré-
ninků na čerstvém vzduchu. Na kemp 
navazoval Holiday Cup ve Zlíně, na kte-

rý byli za odměnu nominováni všichni 
starší minižáci (turnaj se nakonec ode-
hrál bez vyhlášení pořadí). Méně zkuše-
ná polovina hráčů dostala šanci hned 
za týden a odjela posbírat cenné zkuše-
nosti do Horky nad Moravou na tradiční 
turnaj minižactva – Házenkářské na-
děje. Na ty nejzkušenější čekala výzva 
největšího turnaje roku – Házenkářský 
festival v  Lovosicích. Po čtyřech dnech 
poměřování sil se čtyřiadvaceti týmy 
z Čech a Německa si naši kluci vybojo-
vali respekt miniházenkářské veřejnos-
ti, podtržený skvělým desátým místem. 
Maraton pohárových turnajů se zastavil 
v  sousedních Sokolnicích, kde na Me-
moriálu Libora Koníčka vedle starších 
kluků nastoupili i  hráči přípravky. Oba 

týmy si odtud odvezly stříbrné medai-
le. V rámci soutěže JmKSH se odehrálo 
pouze 1. kolo v Maloměřicích. Všechno 
ostatní už nám druhá covidová vlna ne-
dovolila. Všechny tréninky minižactva, 
nejen v nafukovací hale, ale i v sále so-
kolovny, byly přerušeny 12. října.

Sešli jsme se až 7. prosince a  s  tuše-
ním, že to nemusí být na dlouho, pro-
běhlo hodnocení nikoliv dohromady, 
ale každá skupinka (máme celkem čtyři) 
si udělala svoje vlastní. Jak se dalo oče-
kávat, po svátcích už se do zamčené 
haly znovu nikdo nedostal…

Přerušení tréninků v období zlaté mo-
toriky může znamenat nevratnou ztrátu 
zájmu dětí o sport, ale děti také přichá-
zejí o  možnost zdokonalovat se v  indi-
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SK TROOPERS JE NÁSTUPCEM KLUBU OREL TELNICE
Florbalový oddíl SK Troopers požádal 

obec Telnice o změnu dosavadního pří-
stupu k  tomuto oddílu. Florbalisté dří-
vějšího klubu Orel Telnice se totiž stali 
součástí nového klubu se sídlem v neda-
lekých Moravanech a  tímto přechodem 
formálně přestali být považováni za sou-
část místního sportovního života. Proto 
byl zastupitelstvu obce adresován dopis 
tohoto znění:

Vážení zastupitelé,
já Marek Plas spolu s Ivošem Bart-

kem a Petrem Gabrhelem jako čle-
nové výkonného výboru nástup-
nického spolku SK TROOPERS z. s. 
prohlašujeme, že spolek SK TRO-
OPERS z. s. je nástupnickým spolkem 
florbalového oddílu Orel Telnice.

Náš florbalový klub provozuje v  dět-
ských kategoriích tři tréninkové skupi-

ny, z  nichž jedna působí na území 
obce Telnice. Smyslem většího 

počtu tréninkových skupin je 
zajištění udržitelnosti našich 
sportovních aktivit a  hráčské 

perspektivy našich dětí až do 
dospělosti.
Nikdy nedošlo k přerušení orelské 

florbalové tradice v obci Telnice. V minu-
losti jsme pro trénink našich dětí z  Telnice 

viduálních činnostech ve věku, který je 
typický právě schopností rychle se učit 
nové pohyby a zvládat i koordinačně ná-
ročná cvičení. S ohledem na to, že v Tel-
nici dlouhodobě usilujeme o  výstavbu 
nové sportovní haly (která má podpořit 
především naši širokou základnu dětí), 
nemluvě o tom, že nás minulý rok ČSH 
zařadil mezi vybraná sportovní středis-

ka talentované mládeže, nemohli jsme 
nechat kluky jen tak vyčkávat, kdy se to 
zase uvolní. Okamžitě jsme zareagovali 
a na uzavřené facebookové skupině roz-
jeli projekt Covid Home Challenge 2020, 
který měl kluky nejen rozhýbat, ale i vy-
provokovat k lepším výkonům. 

Dvakrát týdně dostávali v rámci toho-
to distančního tréninkového programu 

nové výzvy (challenges) – vždy jednu na 
zlepšení techniky a  druhou na fyzičku. 
Každý den se kluci snažili překonávat 
jeden druhého a  svoje výkony doka-
zovali neskutečným množstvím videí. 
Mohli jsme tak být všichni v neustálém 
každodenním kontaktu a  výsledkem 
bylo nejen individuální dopilování her-
ních dovedností, ale především to, že se 
po rozvolnění na tréninku sešly všech-
ny (natěšené) děti. Ti, co vydrželi až do 
samého konce a  splnili všechny výzvy, 
byli na zmiňovaném hodnocení odmě-
něni pohárovými soškami tak, jak tomu 
bývá při vyhlašování nejlepších hrá-
čů na velkých turnajích. I  když během 
výzev bojoval každý o  co největší zisk 
bodů do průběžné tabulky, na konci se 
stal vítězem každý, kdo celou akci do-
končil a po celou dobu se snažil překo-
návat především sám sebe. Videa z této 
akce si můžete prohlédnout ve fotoga-
lerii na stránkách telnické miniházené  
hazenatelnicemini.wbs.cz/ nebo na face- 
bookové stránce Házená Telnice.

Martin Žák, trenér miniházené, 
oddíl házené TJ Sokol Telnice

  MLADÍ SOKOLŠTÍ FUTSALISTÉ TOHO LETOS  
MNOHO NEODEHRÁLI 

Počátkem roku 2020 jsme uspořádali 
tradiční domácí dětský futsalový turnaj, 
kterého se zúčastnilo 8  týmů z  blízké-
ho i  vzdáleného okolí. Do vypuknutí 
pandemie jsme stihli ještě v rámci této 
sezóny odehrát dva soutěžní turnaje 
kategorie U12. Pak už ale přišla nuce-
ná jarní přestávka, do letních prázdnin 
jsme stihli už jen jediný závěrečný tur-
naj. Po prázdninách jsme začali tréno-
vat a  připravovat se na novou sezónu 
na venkovním hřišti a pak v přetlakové 
hale, dokud to bylo možné. S  přícho-
dem podzimu nám chvíli svitla naděje 
na novou soutěžní sezónu, ale dlouho 
nám to nevydrželo a  s  přicházejícími 
opatřeními jsme opět museli naše tré-

ninky ukončit. V sezóně 2020/2021 jsme 
už nestihli odehrát ani jediný soutěžní 
zápas a doposud netušíme, kdy se k na-
šemu oblíbenému sportu budeme moci 
zase vrátit (soutěžně i společně trénin-
kově).

Koncem sezóny 2019/2020 jsme se 
rozloučili s  trenérem Alešem Kučerou, 
děkujeme mu za dosavadní spolupráci. 
A v letošní sezóně budeme doufat, že se 
alespoň znovu brzy sejdeme při společ-
ných trénincích a zkontrolujeme si, kolik 
toho doma kdo natrénoval, nebo jestli 
někdo nezahálel. Na naši skvělou partu 
futsalistů se těší trenér Tomáš Václavek 
a bafuňář František Kroutil st. 

 Oddíl fulsalu TJ Sokol Telnice
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Florbal v Telnici dále úspěšně pokra-
čuje, a to především v mládeži. Máme 
velkou radost z  nejmenší kategorie 
minipřípravky, kde cvičí děti přede-
vším z Telnice a blízkého okolí, a to ve 
stáří 3,5 až 6 roků. S dětmi této kate-
gorie si především hrajeme a  rozvíjí-
me jejich tělesnou a pohybovou prů-
pravu. Florbal zde vnímáme jako ved-
lejší aktivitu. To děti z přípravky (6 až 
7  let) se věnují florbalu více, ale i  tak 
pohybové hry a gymnastika tvoří dů-
ležitou část tréninku. Většina z těchto 
dětí začala letos už třetí sezónu a s hr-
dostí o  nich můžeme říct, že už jsou 
z nich florbalisté. Zúčastňují se nejen 
pravidelné Jihomoravské ligy přípra-
vek, ale i  dalších významných turna-
jů. Nejstarší kategorie, která trénuje 
v Telnici, jsou mladší žáci. Ti už potře-
bují hrát na velkém hřišti, proto další 

dva tréninky probíhají v  Brně. V  této 
kategorii máme nebývalé zastoupení 
velmi šikovných děvčat. Naším cílem 
je vychovat v klubu TROOPERS přede-
vším slušného člověka, následně dob-
rého sportovce a  naposled i  úspěš-
ného florbalistu. Jenom pár zmínek 
o  dospělých. Tým mužů TROOPERS, 
který se dlouhé roky profiloval jako 

Orel Telnice, se dostal na vrchol své 
výkonnosti a vyhrál 40 zápasů v řadě. 
Zajímavostí je, že v přípravě na letošní 
sezónu porazil v přípravě všechny pr-
voligové i  superligové týmy. Bohužel 
už druhá sezóna je přerušená a situa-
ce s Covidem-19 nám brání v postupu  
do první ligy.

Ivo Bartek, SK TROOPERS

FLORBAL V TELNICI

a blízkého okolí využívali zázemí nafukova-
cí haly. V současné sezóně probíhají trénin-
ky dětí pod vedením trenérů Ivoše Bartka 
a Petra Zahradníka v místní orlovně třikrát 
týdně – mladší žáci v pondělí, minipříprav-
ka, přípravka a elévové v úterý a ve čtvrtek.

Telničtí občané Ivo Bartek a Petr Gabrhel 
jsou členy výkonného výboru našeho spol-
ku. Stále úzce spolupracujeme s  místním 
Orlem Telnice. To jen dále dokládá naši 
provázanost s vaší obcí a naši strategickou 
vazbu na místní sportovní prostředí.

I do budoucna je naším zájmem pokra-
čovat v Telnici v nabídce sportovní aktivity 
ve stále populárnějším florbale pro všechny 
místní děti i děti z blízkého okolí. V součas-
né sezóně máme na soupiskách mezi aktiv-

ními hráči 12 dětí z Telnice, k tomu dalších 
zruba 10 dětí v mini/přípravkovém věku.

Velmi podporujeme plánovanou výstav-
bu nové sportovní haly, do které bychom 
rádi rozšířili své tréninkové aktivity ales-
poň dvakrát týdně.

Proto si vás dovolujeme požádat o  za-
řazení našeho florbalového klubu mezi 
domácí telnické sportovní organizace, 
mezi které jsme podle našeho přesvědčení 
a  prokazatelných sportovních aktivit ni-
kdy nepřestali patřit.

Děkujeme za pochopení i  vstřícné pro-
jednání naší žádosti.

S pozdravem
Marek Plas, Ivo Bartek, Petr Gabrhel,

jménem SK TROOPERS z. s. 

Dopis byl projednán 28. ledna 2021 
na zasedání zastupitelstva obce Telnice. 
Komentář podal jak Petr Gabrhel, který 
je členem výkonného výboru tohoto 
klubu, tak i  Bohumila Hrazdírová, která 
vysvětlila důvody přechodu florbalo-
vých aktivit telnického Orla pod hlavičku 
moravanského klubu a  potvrdila zájem 
Orla jednoty Telnice, aby této žádosti 
bylo vyhověno. Obecní zastupitelé svým 
jednotným hlasováním uznali zařazení 
tohoto klubu mezi místní sportovní od-
díly a  předpokládají vzájemnou spolu-
práci při využívání sportovní haly v Telni-
ci i při nabídce širších sportovních aktivit 
telnickým dětem a mládeži.   

 FK

• 

Sokolnické nádraží, později nazvané 
Sokolnice-Telnice má bohatou historii. 
Vzniklo na místě, které bylo starými tel-
nickým rodáky nazýváno „Mezi cesty“ 
(nikoliv Mezicestí, jak se občas někde 
dočtete). Jedná se o východní díl telnic-
ké trati zvané Za kostelem, na jehož nej-
severnějších parcelách bylo samotné 
nádraží a přilehlé kolejiště zbudováno.

Od svého vzniku zažilo mnohé, pro-
cházely, resp. projížděly jím dějiny. Od-
jakživa bylo dopravním uzlem pro řadu 
vesnic širokého okolí (nejen pro Telnici 
a  Sokolnice), zaměstnávalo řadu dráž-
ních zaměstnanců, ale i  služeb s  tím 
souvisejících. V  jeho budově sídlila 
pošta, restaurace, konaly se zde v  če-

HISTORIE NAŠEHO NÁDRAŽÍ

Současná podoba nádražní budovy a kolejiště (letecký snímek z roku 2013)
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O historii „sokolnického“ nádraží psal 
také Sokolnický zpravodaj v lednu 2008, 
zveřejňujeme zkrácený výtah (čerpáno 
a upraveno ze sokolnické kroniky autor-
ky MM, vč. černobílé pohlednice):

„Pryč je doba, kdy od nádraží chodily 
průvody dělníků, studentů i  dětí. Vel-

ké množství obyvatel i  z okolních obcí 
přijíždělo na sokolnické nádraží na ko-
lech, později i na motorkách. Proto bylo 
v blízkosti nádraží několik úschoven kol 
a  všechny byly plné. Trať Brno–Přerov 
byla vybudována společností Severní 
dráhy císaře Ferdinanda jako zvláštní 

„moravsko-slezská dráha“. Pozemky 
pro trať byly vykupovány. Se stavbou 
se započalo 7. října 1867 a  koncem 
září1868 byly již hotovy nejdůležitější 
mosty. Koncem června 1869 chtěl dvor-
ní rada baron Eichler provést inspekční 
jízdu. Uskutečnil ji však příliš brzy, jeho 

SOKOLNICKÁ KRONIKA K HISTORII NÁDRAŽÍ 

Již v roce 1838 jezdil parní vlak na že-
lezničním úseku Brno–Rajhrad, poprvé 
to bylo 11. listopadu 1838. Za první sku-
tečnou „parostrojní železnici“ na území 
dnešní České republiky se však považuje 
trať Vídeň–Břeclav, po níž projel první 
vlak v červnu roku 1839. Celá trať z Vídně 
do Brna byla hotova hned další rok a tak 
byla 7. července 1839 na trati Brno–Břec-
lav oficiálně zahájena doprava. Z Brna se 
ale začaly později budovat i  další tratě, 
jednou z nich byla trať Brno–Přerov, kte-
rá vede právě přes naši obec.

Trať Brno–Přerov (dnes číslo 260) byla 
postavena dceřinou společností Se-
verní dráhy císaře Ferdinanda (KFNB), 
Moravsko-slezskou severní drahou. 
Provoz na ní byl slavnostně zahájen 
29. srpna 1869, další den již začaly jez-
dit pravidelné vlaky. Na trati byly v roce 
1869 tyto stanice: Brno, Chrlice-Tuřany 
(dnes Brno-Chrlice), Sokolnice (dnes 

Sokolnice-Telnice), Křenovice-Slavkov 
(dnes Křenovice), Rousínov, Vyškov, 
Ivanovice na Hané, Nezamyslice, Ko-
jetín, Chropyně a Přerov. Později si sta-
nice vyprosily i  jiné obce a  města, jako 
např. v roce 1886 Újezd u Sokolnic (dnes 

Újezd u Brna), či v roce 1890 Hostěrádky  
(dnes Hostěrádky-Rešov).

Naše nádraží bylo jedno z  těch, které 
tu byly již při otevření železnice v  roce 
1869. Nádražní budova je normalizovaná 
Severní drahou, typ na našem nádraží je 
střední a byl navržen architektem Theo-
dorem Hoffmannem. Součástí stanice je 

skladiště (dnes Truhlářství Ma-
chek) a  vodárna – ještě před 
pár lety to byla jen ruina, dnes 
je však přestavěna na obyt-
nou budovu. V  letech 1994–
1996 byla trať společně s  ná-
dražím elektrifikována. Z  ná-
draží vedou tři vlečky. První, 
nejdelší, vedla do bývalého 
sokolnického cukrovaru. Byla 
postavena v roce 1916 firmou 

Orenstein & Koppel, která jako pracovní 
sílu používala ruské válečné zajatce z  1. 
sv. války. Dnes se po ní jezdí jen do šro-
tiště, které je před cukrovarem. Druhá 
vlečka vede do bývalého podniku Šara-
tica a třetí do bývalého skladu obilí, který 

byl však v roce 2020 zbořen. O názvu ná-
draží se dlouho vedly spory. Budova totiž 
už od roku 1869 nesla označení Sokolni-
ce, což se Telnici moc nelíbilo, jelikož se 
stanice nachází na jejím katastru. Říká 
se, že si pojmenování Sokolnice vymohl 
hrabě Vladimír Mitrovský, který chtěl, 
aby nádraží patřilo k  Sokolnicím. Název 
Sokolnice vydržel až do prosince 2002, 
kdy byl název změněn na dnešní Sokol-
nice-Telnice. V současnosti se na nádraží 
nacházejí dva vzácné železniční přejezdy 
se mechanickými závorami z  dob první 
republiky. Staniční zabezpečovací zaříze-
ní je již automatické. Někdy v budoucnu 
by se měla stavět vysokorychlostní trať 
Brno–Přerov, která by staré mechanické 
závory zrušila a  dnešní podobu nádraží 
úplně změnila. Zatím tedy můžeme ještě 
částečně vnímat atmosféru jednokolejné 
venkovské tratě. Ona vysokorychlostní 
trať bude určitě pro cestující velmi dob-
rou inovací, mně osobně však bude staré 
dobré nádraží s mechanickými závorami 
chybět...   Filip Křen

kárně valné hromady a schůze, kulturní 
akce, procházely tudy významné osob-
nosti z  doby rakousko-uherské, ale i  z 
různých fází historie samostatného 
Československa, Protektorátu Čechy 
a  Morava, ale i  České republiky. Jeho 
existence ekonomicky pozvedala celý 
region, pomáhala s  dopravou zboží 
i  materiálu, ale také obyvatelstva pře-
devším do zaměstnání, ale i na výlety. 

Z  mnoha vzpomínek můžeme třeba 
jmenovat slavný výlet brněnského So-
kola do Klobouk v  roce 1876, který za-
čal jízdou na nádraží a  pokračoval přes 
Telnici dál do cíle výletu. V roce 1878 na 
nádraží vítali obyvatelé i  žactvo arcivé-
vodu Karla Ludvíka, o  dva roky později 
dokonce i císaře Františka Josefa I., kte-
rý tudy projížděl do Brna. Velmi srdečně 
byl 23. června 1924 pozdraven prezident  

T. G. Masaryk, když naším nádražím pro-
jížděl vlakem v 8:45 hod. směrem do Va-
lašského Meziříčí (přes Přerov). Z návštěv, 
na které by však nádraží jistě rádo zapo-
mnělo, byla ta srpnová roku 1968, kdy 
i okolo něj projížděly kolony okupačních  
vojsk. 

Historii našeho nádraží a  železnice 
vůbec připomínáme několika dalšími 
články.   FK

Z DĚJIN ŽELEZNICE NA NAŠEM KATASTRU 

Lokomotiva Austria, spolu s Moravií, byla první lokomotivou na území dnešní ČR

Noviny Venkov psaly 26. září 1916 o stavbě vlečky  
do cukrovaru
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zvláštní vlak vyjel z  Přerova a  dojel do 
Nezamyslic. Tam však trať ještě nebyla 
hotova, a  tak musel jít pan inspektor 
pěšky až k slavkovské silnici u Holubic, 
tam ho ručně poháněná drezína dovez-
la do Sokolnic a teprve odtud se dostal 
vlakem do Brna. Již při projektování 
této trati prohlašovalo Rakousko, že je 
to jedna z nejdražších tratí, kterou staví. 
Při prvním rozměřování tratě v  katast-
ru sokolnickém v r. 1867 bylo původně 
jen zatímně projektováno, že trať pove-
de malý kousek jižně pod sokolnickým 
zámkem a tam někde mělo býti i nádra-
ží. Ale od Újezdu by bylo potřebí buď 
dlouhé zatáčky nebo dlouhého a dosti 
hlubokého zářezu, který není dráze ni-
kde vítaný v  zimě při sněhových závě-
jích, jednak obce Telnice, Měnín, Otma-
rov a jiné měly by na nádraží ještě o kus 
dále a  ani tehdejší majitel velkostatku 
hrabě Mitrovský si nepřál, aby dráha 
řezala jeho pozemky, a  šla tak blízko 
bažantnice. Občanům sokolnickým byl 
by jistě vyhovoval návrh původní, ale 
zvítězily zájmy jiné. 

Jednalo se nyní o  pojmenování ná-
draží, které se změněným projektem 
octlo na katastru obce Telnice. Hrabě 
Vladimír Mitrovský svolal do zámku 
všechny starosty okolních obcí, pohos-
til je a pronesl přání, aby nádraží neslo 
název Sokolnice. Všichni souhlasili a za 
své obce podepsali listinu, že nádraží 
se má na věčné časy jmenovat Sokol-

nice a  k podpisu přidali i  razítka svých 
obcí. Tato listina je dodnes zachována 
na Ministerstvu dopravy. Název sokol-
nického nádraží byl předmětem dlou-
hých a stálých sporů mezi Sokolnicemi 
a Telnicí. Obec Telnice se několikrát po-
koušela a žádala, aby název stanice byl 
změněn na Telnice, ale vždy byla žádost 
zamítnuta. Bez ohledu na historické do-
kumenty se konečně splnilo přání obce 
Telnice a  v současné době nese název 
Sokolnice-Telnice.“

Dovolím si dovětek: Ke změně názvu 
nádraží na současný došlo v  roce 2002 
z  podnětu telnického starosty Jiřího 
Dudáka a po dohodě s obcí Sokolnice. Až 
donedávna jsem se v  duchu dobových 

pramenů domníval (a jistě nejsem sám), 
že to byla první změna názvu nádraží. 
Avšak nedávno jsem v moravském dení-
ku s názvem Pozor ze dne 6. března 1937 
dočetl následující větu: „K revisi dvojích 
názvů železničních stanic doporučeno, 
aby dosavadní staniční název Sokolnice-
-Telnice byl změněn na Sokolnice.“ Toto 
tvrzení novináře nemáme ničím podlo-
žené, ani oslovená současná kronikářka 
obce Sokolnice se s  touto skutečností 
zatím nesetkala. Třeba se nám někdy 
v  budoucnu podaří tuto záhadu odha-
lit, možná se by sám mohl ozvat někdo 
z  pamětníků, kdo by toto tvrzení něja-
kým důkazem potvrdil, či vyvrátil. Pře-
dem děkujeme za spolupráci.  FK

S tehdy sokolnickým nádražím v Telnici souvisel i poštov-
ní úřad. Jak píše František Perna v obecní kronice: „Poštovní 
úřad pro obec Telnice má taktéž název Sokolnice. Býval po 
dokončení železnice v nádraží, později přesídlil do protější-
ho domu č. 154 (to byl první rodinný dům postavený u ná-
draží) a  r. 1923 přestěhoval se do školní budovy v Sokolni-
cích, ač poslední místnosti jsou polohou svou nevýhodné.“ 

S NÁDRAŽÍM SOUVISEL I POŠTOVNÍ ÚŘAD

Moravská orlice, březen 1881



  NÁDRAŽNÍ  
PŘÍBĚHY
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Na železničním nádraží nalezneme 
také zajímavý kovový poutač, který při-
pomíná cestujícím, že dorazili do želez-
niční stanice, od níž je to vzdušnou ča-
rou již jen tři kilometry ke světoznámé-
mu památníku Mohyla míru. Dnes jsou 
na reklamním poutači uvedeny tyto 
nápisy ve čtyřech jazycích: česky: MO-
HYLA MÍRU, rusky: ПАМЯТНИК МИРА 
(PAMJATNIK MIRA), anglicky: CAIRN 
OF PEACE a  francouzsky: MONUMENT 
DE LA PAIX. Podle článku v  Lidové de-
mokracii ze dne 30. června 1949 tomu 
však dříve bylo poněkud jinak. Původ-
ní nápis v ruštině byl v azbuce uveden 
jako МОГИЛА МИРY (MOGILA MIRU). 
Tento „doslovný překlad“ se ovšem 
moc nepovedl. Spojení Mogila miru to-
tiž znamená v ruštině „Hrob míru“. Zmí-
něný článek v  Lidové demokracii, který 
se týká špatných překladů z/do  rušti-
ny uvádí: „Na nádraží v  Sokolnicích je 
český nápis ,Mohyla míru‘ přeložen do 
ruštiny úplně stejně ,Mogila miru‘, což 
znamená v  ruském jazyku místo, kde 

byl mír pohřben, kde byl mír hrubě po-
rušen“. Zajímavé je, že na tuto skuteč-
nost upozornil ve Svobodných novinách 
jeden cestující již v  říjnu 1947. Je pak 
otázkou, jak dlouho trvalo, než se ten-
to poněkud nevhodný nápis změnil na 
ten současný. Možná by si někdo z pa-

mětníků vzpomněl, protože ještě v roce 
1959 se nad „zlověstným“ nápisem na 
nádraží pozastavoval v deníku Rovnost 
(2. 7. 1959) významný český lingvista 
a pozdější profesor Masarykovy univer-
zity Dušan Šlosar a  doporučoval pře-
klad Pamjatnik mira.  FK

K nádraží patřila dříve také restaurace 
(po 1. světová válce byla v nádražní bu-
dově zrušena), fungovaly zde půjčovny 
kol a  dopravní uzel, který propojoval 
železnici s autobusy. V nádražní budově 
se konaly také vojenské odvody (např. 
v roce 1919 na obranu Slovenska). Ved-
le nádražní budovy stávala také trafika. 
A vůbec: toto místo přitahovalo zajíma-
vé příběhy jako život sám. Několik jsme 
jich vybrali z dobového tisku. Možná jste 
o nich už někdy slyšeli, možná je budete 
číst poprvé.   Z dobového tisku vybral FK

Brněnské noviny ve svém vydání ze 
čtvrtka 27. prosince 1906 se o  poště 
také zmínily (viz novinový výstřižek). 
Od roku 1926 byl zdejším poštmis-
trem František Ryzner (budoucí staros-
ta v těžkém válečném období, který si 
kousek od nádražní budovy postavil 
rodinný dům). Spokojenost s odstěho-
váním pošty do Sokolnic však v Telnici 
nepanovala. František Perna popisu-
je dobové dění: „Dne 1. dubna 1929 
usneslo se obecní zastupitelstvo po 

dohodě s  okolními obcemi: Zatčany, 
Třebomyslicemi a  Měnínem zříditi na 
nádraží telefonní ústřednu pro jmeno-
vané obce a  v  obci samostatnou tele-
fonní hovornu. Náklad na to rozpočtem 
pro každou obec po 4 000 Kč. Současně 
podána ministerstvu pošt a  telegrafů 
žádost jmenovaných obcí o  přelože-
ní poštovního úřadu z  budovy školní 
v  Sokolnicích na nádraží. Žádost byla 
opětně ministerstvem zamítnuta, ač 
umístění poštovního úřadu jest nejen 

pro jmenované obce, nýbrž i  pro cuk-
rovar a sladovnu velmi nevýhodné. Z té 
příčiny muselo býti od zřízení telefon-
ní ústředny upuštěno.“ Avšak zřejmě 
tlak na přestěhování zpět na nádraží 
ze strany nejen Telnice, ale i  dalších 
sousedních obcí pokračoval, a  tak se  
1. října 1930 pošta opět vrátila na nádra-
ží. Z nádražní budovy se pošta opět do 
Sokolnic přestěhovala asi v  roce 1972,  
a  to do rekonstruovaných prostor bý-  
valé restaurace U Páralů.  FK

RUSKÝ NÁPIS „MOGILA MIRU“ NA NÁDRAŽÍ

Lidové noviny, září 1927
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Moravská orlice, květen 1914

Lidové noviny, leden 1900

Rovnost, červenec 1913

Národní listy, září 1877

Lidové noviny, leden 1900

Rovnost, červen 1902
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SÍDLO OBVODNÍHO LÉKAŘE V NÁDRAŽNÍ ČTVRTI

Oblíbený telnický lékař dr. Leopold Stoklasa

Lidové noviny, červenec 1914

Národní listy, březen 1938

Kniha Vzpomínky z cest a života (Svatopluk Čech 1900)

Brněnské noviny, červen 1914

Brněnské noviny, říjen 1918

Svobodné noviny, září 1946

V souvislosti s aktuálním snížením po-
čtu ordinačních dnů praktického lékaře 
v Telnici, které prosadila společnost Me-
diClinic, si dovolujeme uvést vzpomín-
ku na poválečné místní zdravotnictví, 
jak ho v  roce 1949 popisuje kronikář 
Jindřich Svoboda: 

„Obvodní lékař dr. Leopold Stoklasa 
bydlí v Nádražní čtvrti, tj. v Telnici, v nově 
postaveném domě čís. 293, a tam má také 
ordinaci. Dr. Stoklasa je oblíben a má roz-
sáhlou klientelu i ve vzdálených obcích. 
Mnoho pacientů dojíždí autobusy, které 
mají stanoviště u  nádraží. Sokolnice si 
velmi přály, aby obvodní lékař ordinoval 
v Sokolnicích. Okresní lékař dr. Č. Kočí slí-

bil, že zdravotní obvod nebude měněn, 
středem zůstávají Sokolnice, ale pro nej-
bližší roky zůstane nynější stav (ke změně 
došlo o 5 let později, kdy byla v Sokolni-
cích upravena budova staré školy pro po-
třeby zdravotnictví). Obvodního zdravot-
ního střediska pro obce Sokolnice, Telni-
ce a Kobylnice se dr. L. Stoklasa nedočkal, 
zemřel náhle 24. prosince 1952. Od té 
doby se během roku vystřídalo několik 
obvodních lékařů: dr. Kupka ze Šlapanic, 
dr. Padalík z Brna, od poloviny roku dr. Ši-
roký, který 20. října 1953 informoval radu 
MNV Telnice o zavedení systému obvod-
ních zdravotních středisek (Telnice bude 
patřit do Sokolnic spolu s  Kobylnicemi) 
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a  od prosince dr. Mann. V  Sokolnicích 
byly na podzim 1952 provedeny první 
přípravné práce na úpravách budovy sta-
ré školy a jednoho sousedního domku na 
zdravotní středisko a letos bylo v té práci 
pokračováno.“ 

Následně byla obvodní ordinace pře-
sunuta do Sokolnic. V  roce 1952 uvádí 
kronikář ještě tuto zajímavou poznám-
ku k  „nádražní“ ordinaci dr. Stoklasy: 
„V  březnu byla v  ordinaci našeho ob-
vodního lékaře dr. Leop. Stoklasy, jenž 

bydlí a má ordinační místnost u nádraží, 
zřízena poradna pro těhotné ženy. Je 
v provozu 1x za 14 dní. Vede ji odborný 
lékař z Brna. Přídavkové lístky a šatenky 
jsou ženám vydávány jen na potvrzení 
poradny.“  FK

NEBEZPEČNÝ ŽERT
Jednoho dne jsme šli za školy. Šel jsem 

s  Danielem. Chlapci před námi utíkali. 
Utíkali jsme za nimi. Blížili jsme se k nim. 
Daniel ke mně pravil: „Pelánku, podej mi 
aktovku.“ Podal jsem mu ji a  on ji hodil 
našemu Jendovi pod nohy. Jenda se 
svalil a  zranil se. Maminka si nás zavo-
lala a ptala se nás, jak to bylo. Daniel to 
sváděl na mne. Jenda řekl, že to udělal, 
a maminka mu nabila.

Antonín Pelánek, 5. šk. rok, 1933

ZIMA
Jest zima. Mrtvý klid vládne krajem. 

Příroda spí pod sněhem. Nikde se neje-
ví známka života. Jen nad polem krouží 
havrani. Po silnici poskakuje chocho-
louš. Vrabci poletují po dvorech a  zo-
bou se slepicemi. V poli běhají vyhlado-
vělí zajíci a koroptví rodinka vyhrabává 
pod sněhem potravu. Rolníci nemají na 
poli žádné práce. Obloha je zamračena. 
Po chvílích se sype sníh. Okna jsou po-
malována květy. Ze střech visí ledové 
rampouchy. Chvílemi zavíří vítr a  metá 
s  sebou sníh. Zmrzlé rybníky a  potoky 
se zrcadlí. Děti sáňkují a hoši bruslí. Ně-
kteří lidi sekají a  vozí led. Doma derou 
peří anebo chodí na besedy. Domácí 
zvířata si hovějí v teplém chlévě. Větve 
stromů smutně čnějí k nebi, pokryty jí-
ním. Celá příroda je smutná. Všechno se 
již těší na jaro.

Marie Vlachová, 8. šk. rok, 1929

NA LEDĚ
Nastala zima. Napadlo sněhu. Rybník 

zamrzl. Jest na něm veselo. Děti sáňku-
jí, bruslí a  klouzají se. Často se některý 
vykoupe. Je-li led silný, chodí naň leda-
ři. Sekají hostinským. Useknou kvádr. 
Pak jej vytahují a hází na vůz. Také tatí-
nek tam chodí. Občas napomínají děti, 
aby nechodily na slabý led. Někteří na-
pomínání nedbají. Také jsme tam byli 
místo tělocviku. Jednoho dne tálo. Na 
ledě byla voda. Jezdila jsem na saních 
s Emilou. Zapomněla jsem brzdit. Emila 
se pustila a spadla do vody. Zima přináší 
dětem mnoho radosti.

J. Rozkydalová, 7. šk. rok, 1929

NA LEDĚ
V  neděli odpoledne bylo na rybníce 

veselo. Chlapci jezdili na bruslích. Děvča-
ta jezdila na saních ze stráně na led. Já 
jsem jezdila s Vlachovou. Když jsme jely 
poprvé, špatně jsme si sedly. Jely jsme 
kousek rovně. V půli cesty se nám sáně 
obrátily a  jely jsme pozpátku. Narazily 
jsme na kousky ledu a  převrátily jsme 
se. Já jsem se udeřila do nohy. Vlachové 
se nic nestalo. Oprášily jsme se a jezdily 
jsme znovu. O  půl čtvrté šla Vlachová 
domů. Já jsem se šla dívati na chlapce, 
jak hrají hokej. O 6. hodině jsme všichni 
šli domů. Rybník umlkl. 

Božena Knolová, 8. šk. rok, 1933

NEPOSLUŠNOST SAMA SE TRESTÁ
Jednou mně maminka pravila, abych 

nešel na rybník. Ale já jsem však neposle-
chl a utekl jsem za chlapci. Jakmile jsem 
vstoupil na rybník, tak se to pode mnou 
probořilo. Hned to šli hoši žalovat. Když 
jsem došel do kuchyně, šel jsem honem 
do komory. Tam jsem se převlékl. Pak 
jsem šel zase. Když jsem přišel v poledne 
domů, ptal se mne tatínek, kde jsem byl. 
Řekl jsem, že jsem byl na rybníce. 

Rudolf Kratochvíl, 7. šk. rok, 1930

LEDAŘI
Když led je na rybníce silný, tak přijdou 

ledaři. Přinesou sekyry a háky a sekají led. 
Led si roztlučou na veliké kusy. Pak je na-
kládají na vozy. Odtud je vozí do pivova-
ru a  hostincům, mlékárnám i  řezníkům. 
Do pivovaru ho vozí na chlazení piva. Do 
hostinců též. V  mlékárnách na chlazení 
mléka. Řezníkům na chlazení masa.

Arnošt Richter, 8. šk. rok, 1933

PROJÍŽĎKA NA SANÍCH
Ve středu 18. ledna projeli jsme se mís-

to tělocviku na saních. Jeli jsme na pěti 
saních. Vezli nás: tatínek, pan Král, pan 
Šustr, pan Svoboda a pan Prax. Nejprve 
jsme jeli Mrtvou cestou. Pole byla pokry-
ta sněhem. Projeli jsme Sokolnicemi. Za 
Sokolnicemi se vozily děti na sáňkách. 
Měli jsme jeti na Újezd, ale první saně se 
zmýlily a jely nádražím do Telnice. U Tel-
nice za námi přiběhl Svobodův pes. Jeli 
jsme ještě k Otmarovu. Za Telnicí vybě-

hl Svobodův pes na pole a běhal pořád 
dokola. Na cestě na Šmolosích jsme se 
obrátili. Blízko Telnice zase Svobodův 
pes vběhl do polí a  rozehnal hejno ko-
roptví. Všichni jsme byli rádi, že jsme byli 
na projížďce.

Josef Jeniš, 1933

PRVNÍ POSLOVÉ JARA
Brzy bude jaro. Slunečko již svými pa-

prsky mile hřeje. Celá krajina pomalu se 
probouzí ze zimního spánku. Stromy též 
si oddechly od kruté zimy. Nalévají se 
pupeny. Na mezi rozkvétá vonná fialka 
a  sedmikrásky. Přiletěl již první hlasatel 
jara – skřivánek. Létá vysoko v oblacích 
a  svým jásotem obveseluje rolníky při 
práci. Brouci a  hmyz vylézají z  úkrytu. 
I  ve vesnici je mnohem veseleji. Děvča-
ta si hrají s  míčem a  chlapci hrají kulič-
ky. Staří lidé si také vyjdou na sluníčko. 
Všichni se těší na jaro.

Alžběta Pešlová, 8. šk. rok, 1930

PRVNÍ HLASATELÉ JARA
Již v  únoru k  nám přilétá skřivánek. 

Schovává se do křoví mezi proutí nebo 
na mez, kde nefouká vítr. Za pěkného 
dne vysoko létá a pěkně zpívá. Ve výši ho 
není vidět. Živí se rozmanitými semínky. 
Rolníci ho mají rádi, poněvadž je jedi-
ným ptákem, který žije na poli. Pověst 
o  původu skřivánka vypravuje: Jednou 
šel pán Ježíš do polí. V  poli oral sedlák 
a bylo mu smutno. Pán Ježíš se nad ním 
smiloval. Vzal do ruky hlínu. Ruku otevřel 
a  vyletěl mu z  ruky ptáček. Vyletěl vy-
soko a krásně zazpíval. Od té doby není 
sedlákům na poli smutno. Nikdo skřiván-
kům neublíží. Když vyroste obilí, dělá si 
hnízdečko mezi obilím na zemi. V létě se 
nám při zpěvu skřivánka pěkně pracuje. 
Za několik dní po příletu skřivánka k nám 
přilétají vlaštovky. Hledají si svá hnízda. 
Některé si je musí stavět. Ty pilné snáší 
kdejaké vlákénko, peříčko a bláto. Uděla-
jí si pěkná hnízdečka. Sedají na telegraf-
ní dráty a zpívají. V létě sbírají na zahradě 
vlaštovky housenky. Uličníci vlaštovky 
zabíjejí. Avšak vlaštovka je užitečný pták. 

Františka Chudáčková, 1933 

Připravila Marta Klanicová

ARCHIVNÍ SLOHOVÉ PRÁCE DĚTÍ Z TELNICKÉ ŠKOLY
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Antonín Dvořáček (vlevo) při první návštěva Norberta Brassina (druhý zleva) na slav-
kovském bojišti, zcela vpravo stojí Josef Kořalník (Jiříkovice 1966)

Když jsem se v  posledním Telnickém 
zpravodaji dočetla o  panu Antonínu 
Dvořáčkovi z Jiříkovic, vzácném, skrom-
ném a  přátelském člověku, nedalo mi 
to, a  dovoluji si zavzpomínat na jeho 
přátelství s  mým dědečkem Josefem 
a  tatínkem Ladislavem Kořalníkovými. 
Chtěla bych přispět alespoň úryvkem 
z  jejich rozsáhlé vzájemné korespon-
dence a  fotografiemi předmětů z  té 
doby. 

Dědeček se s panem Dvořáčkem po-
tkával v  přírodě, na polích, kolem re-
mízku, na Vladimírově, kam chodíval 
pravidelně se svými psy, vždy loveckým 
a  jezevčíkem. V  terénu byl několikrát 
denně. Také se spolu setkávali na Mohy-
le míru a celém slavkovském bojišti. 

Po roce 1963, kdy odešel pan Dvořá-
ček z  Vladimírova do důchodu, kvetla 
jejich čilá korespondence, z  níž ales-
poň něco přikládám. Tatínek Ladislav 
o  něm píše do Napoleonského bulle-
tinu (zkráceně): „Když chci psát o panu 
Antonínu Dvořáčkovi, probírám se ve 
své mysli vzácnými léty a snažím se dát 
dohromady jednotlivé střípky celého 
člověka v  jeho radostech, starostech 
a bolestech. Narodil se 23. června 1901 
v rodině Jaroslava Dvořáčka, hostinské-
ho v  Jiříkovicích. Pochází z  10 souro-
zenců, přičemž jeden zemřel již v útlém 
věku. Maminka se jmenuje Andělka 
Dvořáčková, rozená Daňková, Antonín 
se narodil jako její druhé dítě. Obecnou 
školu vychodil v  rodných Jiříkovicích, 
do školy měšťanské chodil do Šlapanic, 
střední hospodářskou školu vystudoval 
v  Přerově. Po absolvování nastupuje 
na mitrovském statku Vladimírov jako 
správce. Tato samota byla vybudována 
v  roce 1848–1851 hrabětem Mitrov-
ským. Přichází sem jako svobodný, hos-

podyni mu dělá mladší sestra Anežka. 
V listopadu 1930 se žení a přivádí sem 
svou vyvolenou Josefku Štěpánkovou 
z Blažovic, ta pocházela z 11 dětí. Samo-
ta Vladimírov (č. p. 103) patří katastrál-
ně do Sokolnic. Manželům se zde rodí 
dvě dcery: Radka a  Svatava. Do školy 
chodí jako všechny děti deputátníků 
z této samoty pěšky, na voze a v zimě 
na saních. Život na tomto statku nesl 
dobré i zlé. Elektřina tam byla zavede-
na až v roce 1948, do té doby se svíti-
lo jen petrolejem. To možná přispělo 
jmenovanému k mnoha jeho zájmům: 
archeologii, historii, řezbářství, malová-
ní, vztahu k přírodě, napoleonice a také 
jeho životní profesi – zemědělství. Po-

zdravy, které svým přátelům zasílá, sám 
maluje: jsou to koně, vojáci, kapličky, 
Boží muka… K napoleonice není třeba 
komentáře, věnuje se jí celý život. Již na 
první napoleonské hry v  červnu 1935 
zapůjčuje svoje materiály, taktéž na 
Mohylu míru, kde často pobývá a schá-
zí se se svými věrnými přáteli. Dne  
20. listopadu 1966 vítá poprvé v  Brně 
posledního francouzského granátníka, 
pana Norberta Brassina.“ 

Antoník Dvořáček stál také u  zrodu 
moravské sekce lyonské A. I. N. (Fran-
couzská napoleonská společnost) se 
sídlem v Brně. U toho všeho mu byli na 
blízku můj dědeček s tatínkem. Antonín 
Dvořáček zemřel 23. února 1981, letos 

VZPOMÍNKA NA PANA ANTONÍNA DVOŘÁČKA 
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  VZPOMÍNKA  
NA ODKAZ  
P. ALOISE  
SLOVÁKA

Připomeňme si také iniciátora stav-
by Mohyly míru, ušlechtilého vlasten-
ce, kněze P. Aloise Slováka. Narodil 
se 1. srpna 1859, zemřel 23. března 
1930. V loňském roce 2020 uplynulo již  
90 roků od jeho smrti. V publikaci „Na 
bojišti slavkovském“ (vydal Zemský 
cizinecký svaz Brno, 1922) je zapsán 
jeho odkaz pro nás, kdo žijeme poblíž 
Mohyly:
„Vám, občané Pratečtí a osad okolních, 
k vaší ochraně poroučím pomník tento 
posvátný šetřete majetku mrtvých. 
Prosím vás, alespoň křížkem požehnejte 
všechny zde v Pánu odpočívající.“

Eva Kořalníková

HISTORIE SČÍTÁNÍ LIDU

si tedy připomínáme 120 roků od jeho 
narození a 40 roků od jeho úmrtí. 

Na Vladimírově býval na štítě erb 
Mitrovských, také tam stával do roku 
2013 historický kříž z  roku 1856, který 
byl opraven a  před osmi lety přemís-

těn před sokolnických hřbitov. Co by na 
to naši předci, kteří na Vladimírově žili, 
řekli? Jistě mělo svůj důvod, proč byly 
tento kříž a  erb na svých původních 
místech. Kdepak se asi nyní nachází erb 
Mitrovských?   Eva Kořalníková

Ručně vyřezávané předměty a pamětní plaketa Antonína Dvořáčka

 P. Alois Slovák

Již ve středověku se prováděly sou-
pisy obyvatel a  jimi obhospodařova-
ného majetku, což dávalo jakýsi obraz 
o  hospodářství té které země. Pravi-
delné sčítání lidu v  Rakousko-Uher-
sku bylo stanoveno reskriptem, který  
13. října 1753 vydala Marie Terezie a na 
jehož základě byla první konskripce 
(soupis) provedena v roce 1754 (první 
svého druhu v Evropě). V roce 1770 vy-
dala patent nařizující provádění soupi-

su lidu, tažného dobytka a domů, kte-
rý se týkal i českých zemí. 

K prvnímu modernímu sčítání lidu 
pak v Rakousko-Uhersku došlo v roce 
1869, kdy bylo stanoveno zjišťovat 
u  obyvatelstva (podle čísel domů) 
jméno a  příjmení, rok narození, ob-
covací řeč (používaný jazyk), rodinný 
stav, náboženské vyznání, povolání, 
pracovní postavení, místo narození 
a některé další informace. Mimo osob 

se také zjišťoval početní stav dobyt-
ka (koně, hovězí dobytek, muly a osli, 
ovce, kozy, vepřový dobytek a  úly), 
který k  domu patřil. Sčítání prováděl 
a podepisoval starosta obce. Při tomto 
sčítání v  Telnici bylo 75 evidovaných 
domů. V tomtéž roce bylo rozhodnuto 
o opakování sčítání, co deset roků. 

Uváděná sčítání v  Rakousku-Uher-
sku jsou na internetu veřejně přístup-
ná a  lze do nich nahlížet na adrese  
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www.mza.cz/scitacioperaty/digisada/
search stačí vyplnit jméno obce, poté 
otevřít příslušný rok sčítání. Z  těchto 
dokumentů můžete zjistit, komu dům 
patřil, kdo jej obýval a  jaký vztah mě- 
li dotyční obyvatelé k  majiteli domu  
(manželka, syn, dcera, vnuk, vnučka, po-
druh, podnájemník apod.). Dobový for-
mulář z roku 1869 konkrétního domu je 
na přiložených fotografiích. 

Další sčítání bylo prováděno v  roce 
1880 k datu 31. prosince. Při zjišťování 
údajů došlo k rozšíření u data naroze-
ní o  den a  měsíc, uvedení užívaného 
jazyka a znalost čtení a psaní. Při tom-
to sčítání bylo v  Telnici již 95 domů. 
Soupisy (sčítací archy) již nemuseli 
vyplňovat samotní starostové, moh-
li to vykonávat jím pověření občané, 
což povětšinou byli učitelé, dokument 
pak podepisovali oba dva. 

Následovalo sčítání v  roce 1890 
k  datu 31. prosince. Oproti dřívějším 
sčítáním došlo k  podstatnější změně 
pouze u  souhrnného výkazu za obec 
Telnici, kde bylo uvedeno, že ve 120 
domech bylo přítomno 737 osob. 
V části u jednotlivých domů a jednot-
livých osob pak přibyla kolonka o ve-
dlejším výdělku a  některých zdravot-
ních problémech (slepota, hluchota, 
choromyslnost a debilita). 

Další sčítání proběhlo v  roce 1900 
k datu 31. prosince. V souhrnném vý-
kaze je uvedeno, že ve 142 domech 
bylo zapsáno 802 občanů. Ze sčítacích 
archů zmizely dotazy na zdravotní 
stav, a  naopak byly doplněny dotazy 
na obor zaměstnání a  místo jeho vy-
konávání. V části chovu domácího zví-
řectva byla doplněna kolonka o  cho-
vané drůbeži. 

Poslední sčítání za Rakouska-Uher-
ska se uskutečnilo k 31. prosinci 1910. 
V  souhrnném výkaze je uvedeno, že 
ve 154 domech bylo zapsáno 824 ob-
čanů. V dotazníku hned na první stra-
ně je dotaz, zda se jedná o  dům jen 
pro bydlení, či slouží i  jiným účelům 
a jakým. V části věnované občanům je 
dotaz na domovskou obec a znovu se 
vrací dotaz na slepotu a hluchotu, do-
plněn je dotaz na výkon hlavního po-
volání ke konci roku 1907 a od kterého 
roku je v domě trvale přihlášen. Také 
tato další sčítání v Rakousko-Uhersku 
jsou na internetu veřejně přístupná 
a lze do nich nahlížet na výše uvedené 
stránce. 

První sčítání lidu v  nově vzniklé 
Československé republice se konalo 
k  15. únoru 1921 a  šlo v  něm hlavně 
o  zjištění co nejpodrobnější struk-
tury obyvatel nově vzniklého státu. 
Současně byl proveden součet bytů 
v  aglomeracích, ve kterých žilo ales-
poň dvacet tisíc obyvatel. Sčítací ar-
chy obsahovaly podobné údaje jako 
rakousko-uherské sčítací archy: jméno 
a příjmení, den, měsíc a rok narození, 
poměr bydlících k  majiteli bytu, po-
hlaví, rodinný stav, rodiště (obec okres 
a země), od kdy bydlí v obci, domov-
ská anebo státní příslušnost, národ-
nost (rodný jazyk), náboženské vyzná-
ní (pouze státem uznávaných církví), 
znalost čtení a  psaní, druh povolání 
a  postavení v  něm, označení závodu, 
kde pracuje, uvedení povolání 16. čer-
vence 1914 (druh a postavení v něm). 
Od roku 1921 sčítací operáty přístup-
né nejsou, protože mohou být zveřej-
něny až po 110 letech od jejich vytvo-
ření. Z tohoto důvodu uvedu pro jed-
notlivé roky, v nichž se sčítání konalo, 
pouze dotazované skutečnosti. 

Druhé sčítání lidu v  Českosloven-
sku se konalo k  datu 1. prosince 
1930, mimo zjišťovaných údajů v roce 
1921 byla rozšířena dotazovaná ob-
last o  plodnost žen (ČSR patřila mezi 
tři země v  Evropě, které plodnost 
zjišťovaly), dále odkud se dotyčný 
přestěhoval (pokud se nejednalo  
o „rodáka“). Soupis bytů byl prováděn 
pouze v obcích, kde žilo 10 tisíc a více 
obyvatel, což bylo 17  % obyvatel  
republiky. 

Po skončení 2. světové války v letech 
1946 a  1947 se prováděl tzv. soupis 
obyvatelstva, vynucený velkými pová-
lečnými změnami. Nešlo v pravém slo-
va smyslu o sčítání. Soupisy proběhly 
organizačně i obsahově na sobě nezá-
visle. V českých zemích byl k 31. lednu 
1946 proveden soupis domů a  bytů 
a následně k 22. květnu 1947 byl pro-
veden součet veškerého přítomného 
obyvatelstva. Na Slovensku k  4. říjnu 
1946 se sčítalo veškeré civilní oby-
vatelstvo. Soupisy obou zemí kladly 
důraz na zjištění osobního povolání, 
na postavení v povolání a zjištění, v ja-
kém oboru povolání vykonává (závod, 
ústav, odvětví). 

První poválečné sčítání se uskuteč-
nilo k  1. březnu 1950, které úzce na-
vazovalo na sčítání v  roce 1930, ale 

bylo doplněno některými zvláštnost-
mi. Poprvé bylo sčítání lidu spojeno se 
sčítáním domů a bytů ve všech obcích 
na celém území státu. Současně byly 
sepisovány všechny průmyslové, živ-
nostenské a zemědělské závody, sčítá-
ni byli všichni přítomní občané v obci 
v  rozhodné době. Jedním z  cílů bylo 
postihnout změny, ke kterým došlo 
po skončení 2. světové války. Mimo 
základních údajů o  osobách v  bytě 
a jejich vztahu k majiteli se u žen zjiš-
ťovalo, kdy se naposled vdaly, kolik 
celkem porodily živých dětí a kolik je 
jich z posledního manželství. U osob, 
které nebydlí v obci od narození, kdy 
se do obce přistěhovaly a  odkud se 
přistěhovaly a  u reemigrantů, od-
kud se do ČSR přistěhovali. Zjišťovala 
se také „příslušnost ke společenské 
skupině“ k datu 1. 3. 1950, 1. 1. 1946  
a 1. 5. 1938. U bytů se zjišťoval majitel 
a řada dotazů se týkala jeho velikosti, 
u  nájemních bytů výška nájemného, 
počet místností celková plocha m2, 
jeho vybavenost (elektrika, plyn, ÚT), 
zda je využíván pro výkon živnosti, 
kolik je nepřítomných osob. Prováděn 
byl „Soupis zemědělských závodů“, 
v  nichž se uváděl majitel, námezdní 
pracovníci, celková plocha, osevní 
plocha, jaká je rostlinná a  živočišná 
výroba, spotřeba krmiv a hnojiv, tržby 
a  technická vybavenost. Zvláště byly 
zjišťovány průmyslové a živnostenské 
závody: vlastník, předmět podnikání, 
organizace, pracovní síly, vybavenost 
a hospodářské výsledky. 

Další sčítání bylo prováděno k 1. břez-
nu 1961, při kterém se poprvé zjišťova-
lo dojíždění obyvatel do zaměstnání, 
údaje o nové sociální skupině družstev-
ních rolníků a podrobné údaje o úrovni 
školního vzdělání podle věkových sku-
pin a pohlaví apod. Oproti předešlému 
sčítání v roce 1951 otázek bylo podstat-
ně méně. 

Další sčítání proběhlo k  1. prosinci 
1970 a s ním současně proběhlo mikro 
zjišťování u dvou procent obyvatel, při 
němž se zjišťovala diference v příjmo-
vé oblasti a  jejich životní úroveň. Zá-
kladní zjišťování proběhlo v intencích 
roku 1961, bylo však rozšířeno o  ně-
které nové údaje, např. rodné číslo, vy-
bavenost domácnosti předměty dlou-
hodobého užívání apod. K významné 
změně došlo ve zpracování výsledků 
zjištění, kde se přešlo z děrnoštítkové 
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Sčítací formulář z roku 1869



Telnický zpravodaj – únor 2021Historie70
techniky k centrálnímu zpracování dat 
na velkokapacitním sálovém počítači. 
Sčítání lidu v ČSSR proběhlo také k 1. 
listopadu 1980 a  jeho obsah se pod-
statně nelišil od zjišťování v roce 1970, 
byl jen rozšířen a doplněn. 

Poslední československé sčítání 
se pak uskutečnilo k  3. březnu 1991 
a  ve své podstatě se opět nelišilo od 
sčítání předešlých. Po čtyřiceti letech 
však bylo opětovně zjišťováno ná-
boženské vyznání, značně byla roz-
šířena oblast národností, např o  mo-
ravskou a  slezskou. Opět byl zařazen 
dotaz na mateřský jazyk a  na trvalé 
bydliště v  době narození. Oproti sčí-
tání 1980 došlo k  některým změnám 
ve způsobu zjišťování a  zpracování 
ekonomické aktivity a  společenské  
skupiny. 

První sčítání lidu, domů a bytů v sa-
mostatné České republice se konalo 
k 1 březnu 2001. Při tomto sčítání do-
šlo ke komplikacím v důsledku sečtení 
velkého počtu osob mimo trvalé byd-
liště, které musely být následně ručně 
zatříděny. Při kontrole se vycházelo 
z uvedených rodných čísel, a duplicity 
tak mohly být odstraněny. Jinak rodná 
čísla nebyla nijak využita. 

Zatím poslední sčítání osob, domů 
a  bytů bylo provedeno k  26. březnu 
2011. Při tomto sčítání poprvé Čes-

ký statistický úřad upustil od tradiční 
metody sčítání a  přešel ke kombino-
vané metodě s  využitím registrů, ne-
boť pro předvyplnění sčítacích formu-
lářů a pro fázi zpracování byly využity 
údaje dostupné z  administrativních 
zdrojů. Dále bylo poprvé umožněno 
občanům vyplnit formulář na inter-
netu a  poprvé došlo k  pokusu sečíst 
i bezdomovce. Při sčítání se již nedo-
tazovala vybavenost bytu různými 
spotřebiči, zjišťovaly se pouze počíta-
če a přístup na internet. 

V letošním roce proběhne sčítá-
ní osob, bytů a  domů k  27. březnu 
2021 ve dvou etapách, účast je pro 
všechny občany povinná. Český stati-
stický úřad předpokládá, že prostřed-
nictvím internetu se jej zúčastní až  
60 % obyvatelstva, bude probíhat od  
26. března do 9. dubna 2021 na webu 
https://www.czso.cz/csu/scitani2021/
jak-se-secist přes elektronický formu-
lář, nebo prostřednictvím mobilní 
aplikace. V další fázi, která bude probí-
hat od 17. dubna do 11. května 2021, 
budou formuláře doručovat sčítací 
komisaři. Jinak získané formuláře ne-
lze použít (kopie apod.). Sčítání online 
umožní jedné osobě vyplnit sčítací 
formulář i  za někoho jiného, ať už se 
jedná o  člena společné domácnosti 
nebo někoho, kdo potřebuje se sčítá-

ním pomoct. Pro urychlení vyplňování 
je dobré mít připraveno: 
1.  občanský průkaz, cestovní pas, 

elektronický průkaz nebo datovou 
schránku,

2.  informace o velikosti obydlí v met-
rech čtverečních a počtu místností,

3.  informace o způsobu odběru ener-
gií.

Chcete-li sečíst online i ostatní osoby 
v  domácnosti nebo někoho dalšího, 
potřebujete o  nich mít ještě tyto in-
formace: 

 1. rok narození sčítané osoby,  
2. národnost, 
3. mateřský jazyk,  
4.  adresu pobytu rok před rozhodným 

okamžikem sčítání, 
5. nejvyšší dosažené vzdělání,  
6. zaměstnání,  
7. způsob dopravy do zaměstnání. 

Oproti sčítání v  roce 2011 kdy byly 
vyplňovány tři listy obsahující 47 úda-
jů, v letošním sčítání to budou jen dva 
listy a údajů bude 27. Občané jsou po-
vinni sčítací formuláře vyplnit, za ne-
vyplnění, případně úmyslné chybné 
vyplnění hrozí pokuta 10 000 Kč a za 
zneužití údajů ze sčítání až půlmilio-
nová sankce. 

Z internetových zdrojů připravil 
Arnošt Špánek

OČKOVÁNÍ PŘED 72 LETY

NEUSKUTEČNĚNÁ ŽELEZNICE DO ŽIDLOCHOVIC

Naši zemi i vesnici čeká hromadné oč-
kování vakcínou proti nemoci Covid-19. 
V  tomto případě je očkování dobro-
volné a  je ponecháno na rozhodnutí 
občanů. V  roce 1949 to však vypadlo 
zcela jinak. Někteří starší občané si ještě 
možná vzpomenou na povinné očko-
vání proti tuberkulóze. Telnická kronika 
k tomu uvádí: „Všechna mládež od 1 do 
20 let byla ve dnech 7., 11. a 18. dubna 

očkována proti tuberkulóze. Očkování 
prováděli naši lékaři pod dohledem a za 
spolupráce lékařů dánských. Nejdříve 
byla u  všech provedena tuberkulinová 
zkouška a o 4 dny později byli očkováni 
všichni, kdo dosud s TBC nepřišli do sty-
ku. Ve dnech 8., 12. a 15. prosince byla 
kalmetizace prováděna znovu. Všech-
na mládež byla prohlédnuta, kdo měl 
v dubnu pozitivní reakci, byl z očková-

ní vyloučen, ostatním dána zkušeb-
ní tuberkulinová náplast nebo vpich.  
O 4 dny později byli tito znovu prohléd-
nuti, opět vyloučeni ti, kdo vykázali po-
zitivní reakci, a  teprve zbytek očkován. 
Těch bylo už velmi málo.“ Tolik k historii 
očkování proti velmi nebezpečné ne-
moci, která ohrožovala nejen naši zemi, 
ale i celý svět. V některých zemích je do-
dnes velkou hrozbou.  FK

Ještě se krátce vracíme k  článku Fili-
pa Křena v minulém vydání Telnického 
zpravodaje s  názvem Řepařská úzko-
kolejka s plánovanou odbočkou do Tel-
nice. Dohledali jsme zajímavý záznam 
kronikáře Jindřicha Svobody v  obecní 
kronice z roku 1952: „Ve druhé polovině 
července 1952 se vyměřovala trasa bu-
doucí železniční spojky Sokolnice–Ži-
dlochovice. Měla vyjít ze sokolnického 

nádraží, odbočovat před mostem nad 
Zlatým potokem, vést k  místu, kde se 
spojuje Mrtvá silnice se státní, pak ob-
loukem do prostoru, kde je nyní výrobní 
středisko telnického JZD a dál k Měnínu 
(…) a Židlochovicím. Kromě vyměřová-
ní však s pracemi nebylo započato. 24. 
října 1953 oznámila ,Bratislavská dráha‘ 
následující: V důsledku částečného sní-
žení objemu investic plánovaných na 

rok 1953, k němuž došlo v zájmu urych-
lení rozvoje výroby spotřebních statků 
a  zvýšení úrovně pracujícího lidu, bylo 
přikročeno k  zastavení stavby nové  
železniční trati Sokolnice–Židlochovice.  
S  pokračováním ve stavbě nelze v  do-
hledné době počítati.“ A  u tohoto roz-
hodnutí už nakonec zůstalo, nic se 
nezměnilo a  pravděpodobně se už asi 
nezmění.  FK
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PTAČÍ 
BBUUDDKKYY  AA  KKRRMMÍÍ TTKKAA
MADE IN TELNICE

Milí telničtí tatínkové, dědečkové 
(ale třeba i maminky a babičky), 

pomozte nám s vašimi dětmi doplnit naše stromy 
o malé dřevěné ptačí domečky a krmítka . 

Chtěli bychom je pak následně osadit 
na různých místech naší vesnice, třeba 
do nového parku v Nádražní čtvrti, ale 

i do korun starších stromů v jiných lokalitách .

Pomůžeme tím přírodě, našemu životního prostoru, 
ale i sami sobě (vaše děti se zase něco nového 

od vás naučí anebo se ve svém rukodělném nadání 
pod vaším vedením ještě více „zdokonalí“). 

Za každý výrobek               vás čeká (nejen) 
sladká odměna …                 Už teď se těšíme

na vaše krásná díla.               Přinášet je můžete 
na telnickou poštu ddoo  3311..  bbřřeezznnaa  22002211 ..
Akce je pořádána ve spolupráci s Mysliveckým spolkem Telnice .

T
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BRÝLE ZA HUBIČKU

Měření zraku zdarma!

Akce platí do 28.2. 2021 na vybrané obruby a skla.

  DrOptikMoraviaSro     dr.optik_moravia 

On-line objednání na  www.doc toroptic.cz

KOMPLETNÍ DIOPTRICKÉ  

1690 KčZA POUHÝCH

BRÝLE

DR. OPTIK Moravia 
Masarykovo náměstí 1665/8, Šlapanice, tel.: 773 260 803,  
email: slapanice@droptik.cz
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Telnická škola v přírodě
Jaro se pomalu blíží a s ním nová rodinná hra pro místní rodiny, která volně 
navazuje na zimní projekt Telnické rodiny pátrají po telnických keškách. 

Tentokrát jsme si pro vás                    připravili pátrání, při kterém 
se můžete se svou rodinou                     dobře pobavit, strávit spoustu 
času na čerstvém vzduchu,                    procvičit si mozkové závity   

a současně objevit možná i                    nepoznané kouty naší vesnice... 
Více informací očekávejte v 2. polovině letošního března ve svých poštovních 
schránkách… máte se rozhodně na co těšit. Krásné procházky !

pro celou rodinu

RODINNÁ FOTOSOUTĚŽ
TELNICKÉHO ZPRAVODAJE

Pošlete nám nebo přineste fotografii vaší 
rodiny, na které však nebudou vidět žádné 

tváře. My všechny doručené fotky zveřejníme 
v příštím vydání Telnického zpravodaje s touto 
zvídavou hádankou: Poznáváte telnické rodiny, 
i když jim nevidíte do tváře? Ke všem takto 
zveřejněným fotografiím uvedeme jako malou 
nápovědu seznam příjmení všech zobrazených 
rodin. Takže soutěžním úkolem čtenářů našeho 
zpravodaje bude: spojit si konkrétní příjmení 

rodin s těmito fotografiemi…

Každou poslanou fotografii
odměníme drobnou pozorností 

a úspěšné luštitele naší soutěže 
pak pořádnou výhrou ☺

Své fotografie prosíme přineste
Ivaně Mifkové na OÚ Telnice, 
nebo je pošlete na emailovou 

adresu: fotosoutez@telnice.cz 
do pondělí 22. března 2021

Předem děkujeme a těšíme se !
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sobota 10. dubna 2021: 10–12 h
středa 14. dubna 2021: 15–17 h
sobota 17. dubna 2021: 10–12 h

pouze osobních 
automobilů

pouze
3 kolečka/rodinný dům.

Mezi stavební suť patří:

Mezi stavební suť nepatří:

Tyto služby jsou pro telnické občany bezplatné.

Milí telničtí občané,
nabízím vám odbornou péči 

ve své soukromé ordinaci fyzioterapie. 
Objednání a kontaktní informace: 

➢ web: www.fyziodolezalova.cz
➢ telefonní spojení: 607 757 944
➢ adresa:  Holásecká 775/31, Brno-Tuřany 

(budova Zdravotního střediska)
Na vaši návštěvu se těší

Helena Doležalová, DiS.
z telnické Nádražní čtvrti
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Děcka, konečně už je to opět tady! Super léto v nádherném
okolí Strážnice! Sedmidenní pobyt na čerstvém vzduchu.

Připravili jsme pro vás skvělý letní tábor s různými 
hrami a soutěžemi, táboráky s doprovodem kytary, 

výlety, koupání 5 minut cesty od RS Hutník 
v nádrži Lučina a spoustu dalších aktivit.
Oblíbené rekreační středisko Hutník leží 
za obcí Radějov v okr. Hodonín na úpatí 
Chráněné krajinné oblasti Bílé Karpaty. 
Děti budou ubytované ve 4-lůžkových 

chatkách a mají se na co těšit…! ☺

KKŘŘÍÍŽŽEEMM

KKRRÁÁŽŽEEMM

Termín :

1177..  -- 2244..  ččeerrvveennccee  22002211
Cena :

22  990000  kkoorruunn  //  ddííttěě
Vaše přihlášky přijímáme :

ddoo  2255..  ččeerrvvnnaa  22002211
Kontaktní spojení a bližší informace :

e-mail :  netolicka.o@seznam.cz
telefon :  777 469 518

Děcka, konečně už je to opět tady! Super léto v nádherném
okolí Strážnice! Sedmidenní pobyt na čerstvém vzduchu.

Připravili jsme pro vás skvělý letní tábor s různými 
hrami a soutěžemi, táboráky s doprovodem kytary, 

výlety, koupání 5 minut cesty od RS Hutník 
v nádrži Lučina a spoustu dalších aktivit.
Oblíbené rekreační středisko Hutník leží 
za obcí Radějov v okr. Hodonín na úpatí 
Chráněné krajinné oblasti Bílé Karpaty. 
Děti budou ubytované ve 4-lůžkových 

chatkách a mají se na co těšit…! ☺

KKŘŘÍÍŽŽEEMM

KKRRÁÁŽŽEEMM

Termín :

1177..  -- 2244..  ččeerrvveennccee  22002211
Cena :

22  990000  kkoorruunn  //  ddííttěě
Vaše přihlášky přijímáme :

ddoo  2255..  ččeerrvvnnaa  22002211
Kontaktní spojení a bližší informace :

e-mail :  netolicka.o@seznam.cz
telefon :  777 469 518

Kde: ZŠ a MŠ Telnice, 
Masarykovo nám. 4

Kdy: 2. - 6. 8. 2021

Cena: 1 950 Kč

I KNIHY 
MOHOU 
CHODIT

Když nemůžete vy za knihami, 
knihy přijdou za vámi…

Telnickým čtenářům nabízíme doplňkovou službu 
pro zapůjčování knih z Obecní knihovny Telnice.

První krok (telefonická dohoda): zavolejte knihovnici
na telefonní číslo 773 279 085 a dohodněte se s ní, kterou
knihu si chcete zapůjčit, ona vám ráda poradí a připraví ji
na vaše jméno do knižního boxu na telnické poště.
Druhý krok (vyzvednutí knih): vyzvedněte si knihy v knižním
boxu na telnické poště.
Třetí krok (vrácení knih): knihy k vrácení do knihovny vložte
do igelitového sáčku spolu se svou čtenářskou průkazkou,
igelitku s knihami vložte na poště do knižního boxu.
Pokud jste senior a nemůžete na poštu z jakýchkoliv důvodů
dorazit, ozvěte se na výše uvedené telefonní číslo paní
knihovnice a dohodněte si s ní doručení knih až k vám domů
(příp. vrácení do knihovny). Pracovníci OÚ Telnice vám
ochotně knihy přivezou/vyzvednou. Rádi to pro vás uděláme.
Knihovnice Lenka Smetanová je na uvedeném telefonním čísle
k dispozici každý pracovní den od 14 do 18 hodin. Telnická
Pošta Partner je v provozu: Po, St, Čt: 8-18, Út, Pá: 8-12.

Helena Doležalová, DiS.
z telnické Nádražní čtvrti
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VELKÁ DĚTSKÁ

PEJSKYÁDA
Telnická děcka a mládeži! Máte doma na dvoře, na zahradě pejska? 

       Dokáže váš mazlíček něco předvést?                         Anebo ještě neumí, ale už ho to učíte?   
        Neseďte s ním doma a přijďte                                                        v sobotu 8. května 2021 
       do našeho telnického psího        výběhu a předveďte nám,   
         co jste se spolu naučili.                        Nemusí to být hned nic   
        světoborného , stačí                       třeba i nějaká drobnost. 
        Naši telnickou pejskyádu          vyhlašujeme úmyslně tři 
       měsíce předem, abyste měli                              dostatek času na přípravu. 
        Neváhejte a začněte trénovat             hned teď!  Kdo je připraven, 
       není překvapen! Nezbytné ale je,                    abyste se s předstihem přihlásili: 
            osobně na OÚ Telnice u Ivany Mifkové, nebo na tel.: 544 224 410 anebo e-mailem: 
          ivana.mifkova@telnice.cz              Přihlášky: do 31. března 2021.

       Už teď se těšíme se na vás        a vaše čtyřnohé kamarády!
       Užijeme si všichni spolu                                   spoustu radosti a zábavy!
       Každý/á cvičitel/ka                         i pejsek budou odměněni.



Netradiční vítání občánků

Tobiáš Jirout Martin Kučera Julie Michnová

Jonáš Macháč Antonie Umlášková

Mikuláš KrejčíMia MakovskáOndřej Bím

Václav Dudák Jasmína Šímová



Netradiční vítání občánků

Aneta Slabyhoudková

Michal Uher Vincent Sobotka

Kristýna Linhartová

Emily BártováJaroslav a Tomáš SklenářoviAdam Serafinovič

Jakub Spitzer Nikola Rusiňaková

Terezie Wetterová

Jakub Dub


